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غلامرضا تاجگردون، رئیس کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات روزنامه صبح ایران
در  نگهبان  شورای  دستپخت  فعلی  مجلس  گوید  می  مجلس 
ردصلاحیت کاندیداهای اصلاح طلب است. »غلامرضا تاجگردون«؛ 
مرد شماره یک کمیسیون برنامه و بودجه در دو دوره اخیر مجلس، 
هم خوش رو است، هم صریح الهجه، اگرچه اعتقاد راسخ به ضرورت 
لابی گری و مذاکره با جریان های رقیب دارد و بسیاری نیز او را در 
دسته »لابی من« های مجس تعریف می کنند اما در عین حال بی اعتنا 
به مبادی نخ نمای محافظه کاری، انتقادات خود را هم به اصلاح طلبان 

و هم به جناح مقابل بیان می کند.  با نماینده اصلاح طلب گچساران 

شهردار قم با بیان اینکه توانسته ایم ۱۲ هزار میلیارد ریال جذب سرمایه گذاری در قم داشته 
باشد، گفت: این مبلغ برای ۲۰ پروژه جذب شده که ۱۲ پروژه آن مربوط به بلوار پیامبر اعظم)ص( 
است. سید مرتضی سقائیان نژاد با اشاره به اهمیت جذب سرمایه گذاران برای پیشبرد اهداف 
در زمینه های مختلف اظهار داشت: با توجه به رکود موجود جذب سرمایه گذاران برای پیشبرد 
طرح های شهری امری اجتناب ناپذیر است. وی با بیان اینکه شهرداری قم توانسته است ۱۲ 
هزار میلیارد ریال، جذب سرمایه گذاری در شهر داشته باشد، ابراز کرد: این مبلغ برای ۲۰ پروژه 
جذب شده است که ۱۲ پروژه آن مربوط به بلوار پیامبر اعظم)ص( است. شهردار قم با تأکید بر 
ظرفیت بالای بلوار پیامبر اعظم)ص( برای سرمایه گذاری، تصریح کرد: این بلوار با طول هفت 
کیلومتر دو قطب مهم مذهبی قم یعنی حرم مطهر حضرت معصومه)س( و مسجد مقدس 
جمکران را به یکدیگر متصل کرده است که می توان از ظرفیت بدنه این بلوار برای سرمایه گذاری 

مدیر مخابرات منطقه قم با بیان اینکه امروز شاخص های حوزه مخابرات قم سرآمد کشور 
است گفت: امروز اهمیت فناوری اطلاعات بصورت روزافزون در دنیا مورد توجه ویژه قرار 
گرفته است. مهندس سیداسدا...دهناد از فناوری اطلاعات و ارتباطات بعنوان عمده ترین 
محور تحول و توسعه هزاره سوم یاد کرد و اظهار داشت: در این عرصه شهر نیز به واسطه تحول 

مفهوم فضای شهری و ظهور زیرساخت نوین فناوری اطلاعات و ارتباطات متحول میشود.
وی با عنوان اینکه تغییر نگرش به فناوری اطلاعات بعنوان ابزار رشد و توسعه کشورها ، جای 
خود را به فناوری اطلاعات به عنوان محور توسعه انسانی داده است گفت: درک نقش بنیادین 
این مهم و سازماندهی مناسب برای نهادینه کردن آن تضمینی مناسب برای حضور فعال و 
مقتدر در جامعه جهانی و تسریع روند جهانی شدن محسوب میشود. دهناد به نقش فناوری 
اطلاعات و ارتباطات)ICT( در تغییرات برنامه ریزی شهری با تکیه بر ابعاد کالبدی آن اشاره و 

زمینه های  در  برجام  آثار  گفت:  رئیس جمهوری  پارلمانی  معاون 
است.   انکار  غیرقابل  و  بوده  پابرجا  هنوز  کشور  برای  مختلف 
سیلوی ۷۰  از  بهره برداری  آیین  در  شنبه  روز  امیری  حسینعلی 
هزار تنی مکانیزه بوکان اظهار داشت: با وجود آنکه ترامپ با نقض 
مقررات بین المللی به  صورت یک طرفه از این توافق خارج شد، اما آثار 
حقوقی و سیاسی برجام همچنان پابرجا بوده و به عنوان یک سند 
بین المللی قابل استناد است. وی با بیان اینکه با خارج شدن امریکا 
از برجام و سیگنال های داخلی، ایران از مزایای این توافق با برقراری 

تحریم های ظالمانه محروم شد، افزود: ملت ایران نشان دادند که با 

غلامرضا تاجگردون:

مجلس کنونی دستپخت رد صلاحیت ها است

شهردار قم:

۱۲ پروژه در بلوار پیامبر اعظم)ص( اجرا می شود
مدیر مخابرات منطقه قم:

 مخابرات قم سرآمد کشور است

 معاون پارلمانی رئیس جمهوری:

آثار برجام در کشور غیرقابل انکار است

وزیر نفت:

صنعت نفت ایران متوقف شدنی نیست

حسین کمالی:

جریانات دوقطبی ساز، منافع ملی را قربانی 
آمال سیاسی خود می کنند

کدام گروه سنی بیشترین جمعیت بیکار را دارد؟

آیا روحانی برای دیدار با ترامپ تحت فشار است؟

شیخ دیپلمات در تنگنا 

 وزیر نفت گفت: صنعت نفت ایران متوقف شدنی نیست 
با  تا  به کار خواهیم گرفت  را  و قدرت و خلاقیت خودمان 
روش های جدید راه خود را پیدا کنیم. بیژن زنگنه روز شنبه 
در مراسم امضای قراداد توسعه میدان گازی بلال باتشکر از 
همه پیمانکارانی که در پارس جنوبی فعالیت کرده اند، افزود: 

همه سکوهای این میدان تا پایان سال نصب می شود و به 
جز پالایشگاه فاز ۱۴ همه پالایشگاه ها به بهره برداری خواهد 
امضا  به  امروز  که  قراردادی  جزئیات  تشریح  با  رسید.وی 
رسید، اصافه کرد: در این قرارداد، بخش شرقی پارس جنوبی 
توسعه پیدا می کند.وزیر نفت با بیان اینکه پتروپارس در همه 

 مدیر حوزه های علمیه گفت: ۲۰ هزار روستا و همچنین 
از مناطق حاشیه ای شهرها در کشور فاقد روحانی  برخی 
است. آیت الله علیرضا اعرافی روز شنبه در آیین آغاز سال 
تحصیلی جدیدحوزه های علمیه کشور در مدرسه فیضیه 
قم، افزود: باید در استقرار علما و روحانیان و همچنین اعزام 

در  وی  شود.  بیشتری  توجه  مناطق  این  در  دینی  مبلغان 
ادامه گفت: طلاب در عصر جدید باید علاوه بر تحصیل و 
دانش آموزی، به تزکیه نفس و تعالی اخلاق و معنویت بیش 
از پیش توجه کنند. وی با بیان اینکه اولین رکن حوزه علمیه 
پاسداشت علمی و توجه به عمق فقهی و کلامی حوزه هاست،
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 با نه گفتن به مطالبات جوانان 
مشکل حل نمی شود

دوقطبی ساز علیه دو قطبی 
 حجت الاسلام علیرضا پناهیان از منبری های معروف 
دست  به  تبلت  منبر،   روی  که  روحانی  است.  پایتخت 
می گیرد و سعی می کند نسبت به دیگر هم لباسان خود 

متفاوت باشد.
او سعی می کند این تفاوت را با سخنان تند سیاسی نشان دهد. در یکی از شب های 
دهه اول محرم، به مجلس تاخت و در سخنان پیش از خطبه های نماز جمعه تهران، 

روحانی را متهم به دو قطبی سازی در جامعه کرد.
پناهیان در نماز جمعه گفت:» دوقطبی سازی موجب دیکتاتوری روانی می شود. خدا 
لعنت کند کسانی را که به دو قطبی سازی دامن می زنند و همه را متهم و منتسب به یک 

جناح می دانند. این لعنتی ها اجازه نمی دهند جامعه به پیش برود.«
سخنرانی علیه دو قطبی کردن جامعه آنهم از سوی علیرضا پناهیان عجیب است. 

بسیاری او را یکی از نمادهای دوقطبی سازی در جامعه ایران می دانند.
سخنان او به مثابه مردی است که شب ها خود آشغال را جلوی در خانه می گذارد و بعد 

بر روی تابلویی بزرگ می نویسد:»لعنت به پدر و مادر کسی که در این جا آشغال بریزد«
کافی است سخنرانی های ایشان و هم فکرهای او را در این سال ها بخوانید و یا بشنوید 
تا متوجه شوید از چه حرف زده می شود. این افراد با متر خود، آدم ها را وارد قطار انقلاب 
می کنند و از آن به بیرون پرت می کنند. چقدر در این ایام علیه مذاکره سخن گفته اند و 

مذاکره کنندگان را نماد ذلت معرفی کرده اند؟ 
این افراد با شبیه سازی تاریخی به کسانی که موافق تفکرشان نیستند لقب عمر سعد، 
شمر و بن زیاد می  دهند.  این افراد به گونه ای حرف می زنند که انگار هر کسی با آنهاست 
انقلابی است و هرکسی علیه آنها غیرانقلابی. هر نوع تفکری غیر از تفکر خود را بر 
نمی تابند و به آنها برچسب غربی و منحرف می زنند. باید از پناهیان و دوستانش پرسید 
که »رُطَب خورده، منع رطب کِي کند؟« به نظر می رسد آنها این حدیث حضرت امیر را 
 بِتَعلیمِ نَفْسِهِ قَبْلَ تَعْلیمِ غَیْرِهِ؛ آن که 

ْ
نخوانده اند که:»مَنْ نَصَبَ نَفْسَهُ لِلنّاسِ اِماماً فَلْیَبْدَأ

خود را پیشواي مردم سازد، پیش از تعلیم دیگران باید به ادب کردن خویش بپردازد«.
در همین سخنرانی اخیر پناهیان گفته است:» ان شاءالله زمان چیرگی حق بر باطل 
هم خواهد رسید و خواهیم دید که حرف مفت زدن، امکان ندارد. در روایات داریم که با 
اینکه در حکومت امام زمان)عج( آزادی بیان وجود دارد، امّا کسی که حرف باطل بزند، 
اعدام می شود. مردم هم نمی گویند آزادی بیان نیست، بلکه به این حد از فهم رسیده اند 

و می دانند که از روی غرض ورزی حرف زده است.«
به همین راحتی کسانی که در چند صباح اخیر از او انتقاد کرده اند و یا مثل او فکر 
نمی کنند را متهم به حرف مفت زدن می کند. به همین راحتی خود را حق و دیگران را 
ناحق می  دانند. واقعا اگر بخواهیم به ساز این افراد برقصیم باید بخشی از جمعیت ایران 
را به دریا بریزیم و فقط این دوستان اجازه زندگی در جغرافیای ایران را داشته باشند. واقعا 
این ادبیات همان جذب حداکثری است که مقام معظم رهبری به آن اشاره فرمودند؟به 

قول سعدی:»گر تو قرآن بدین نمط خوانی، ببری رونق مسلمانی«.
ودر پایان باید از ستاد نماز جمعه سوال کرد که چرا باید با وجود حاشیه های فراوان 
این منبری  از  نماز جمعه  از خطبه های  برای سخنرانی قبل  بازهم  پناهیان  جناب 
پرحاشیه دعوت کند؟ آیا روحانی یا مکلای دیگری در این کشور نیست که بتواند از عهده 
این کار بر بیاید؟ کسی مخالف حرف زدن این افراد نیست. آنها حق دارند حرف بزنند 
و به هر کسی که دلشان می خواهد بتازند اما نه از تریبون های رسمی مثل نماز جمعه، 

تلویزیون و منبر امام حسین.

احمد مازنی  خبرداد

تشکیل مجمع گفت و گوی ملی در مجلس 
یک نماینده مجلس از تشکیل مجمع گفت و گوی ملی در مجلس خبر داد و گفت: آقای 
لاریجانی در اولین نشست این مجمع شرکت کرد و حمایت و همراهی خود را اعلام کرد 
و همراهی ها و حمایت های آقای عارف نیز نقش بی بدیلی در استمرار و ادامه این حرکت 

دارد. 
احمد مازنی  اظهارداشت :مباحثی که در مجمع گفت و گوی ملی مجلس به آن پرداخته 
می شود، تقریبا همان مباحثی است که در شورای گفت و گوی ملی خارج از مجلس 
مطرح می شود، مباحث مطرح شده در مجمع و شورا در هر دو جلسه مطرح و مجددا 
مرور می شود اما اقتضاء جلسات مجمع گفت وگوی ملی نسبت به شورای گفت و گوی 
ملی این است که در مجمع روی اهمیت جایگاه قوه مقننه کار بیشتری صورت می دهد 
و ما این مورد را در دستور کار قرار داده ایم و در این زمینه تا آن حدی که قانون اساسی 
مشخص کرده بحث های مختلفی صورت گرفته است. بخشی از تخریبی که از نواحی 
مختلف متوجه مجلس می شود، ممکن است ناشی از عوامل درون مجلس، ناشی از 
جهل عوامل خارج از مجلس، ناشی از اختلافات سیاسی جناح ها و نقش دشمنان 

خارجی باشد.

 معاون پارلمانی رئیس جمهوری:

آثار برجام در کشور غیرقابل انکار است
معاون پارلمانی رئیس جمهوری گفت: آثار برجام در زمینه های مختلف برای کشور 

هنوز پابرجا بوده و غیرقابل انکار است. 
حسینعلی امیری روز شنبه در آیین بهره برداری از سیلوی ۷۰ هزار تنی مکانیزه بوکان 
اظهار داشت: با وجود آنکه ترامپ با نقض مقررات بین المللی به  صورت یک طرفه از این 
توافق خارج شد، اما آثار حقوقی و سیاسی برجام همچنان پابرجا بوده و به عنوان یک 

سند بین المللی قابل استناد است.
وی با بیان اینکه با خارج شدن امریکا از برجام و سیگنال های داخلی، ایران از مزایای 
این توافق با برقراری تحریم های ظالمانه محروم شد، افزود: ملت ایران نشان دادند که 
با اتحاد و انسجام خود قادر هستند حتی در برابر شدیدترین تحریم ها ایستادگی کرده و 

نقشه دشمنان را با شکست مواجه سازند.
وی با اشاره به اخراج مشاور امنیت ملی امریکا از کاخ سفید اضافه کرد: خوابی که 
»جان بولتون« برای ملت ایران دیده بود، تعبیر نشده و ملت ایران همچنان در مسیر 

امید و توسعه به حرکت خود ادامه می دهد.
معاون پارلمانی رئیس جمهوری گفت: برجام به عنوان بزرگترین پرونده نظام و روابط 
بین الملل در شرایطی توسط دولتمردان ما به نتیجه رسید که قطعنامه های ظالمانه ای 

علیه ایران وضع شده و همه جامعه جهانی علیه ما بودند.
امیری اضافه کرد: برجام در شرایطی با محوریت مقام معظم رهبری و شرایط خاص 
دیپلماسی به نتیجه رسید که شرایط بین المللی حاکم بر ایران در ۴۰ سال گذشته 

بی سابقه بوده و ایران هراسی در همه جهان طنین افکن شده بود.
وی با تاکید بر اینکه برجام نگاه دنیا را نسبت به جمهوری اسلامی تغییر داد و 
هیچ کس نمی تواند این را انکار کند، گفت: اگر شرایط ۶ سال پیش را در نظر بگیریم، 
می توانیم با تحلیل درست از گذشته، چراغ آینده را روشن کنیم و به تبیین برنامه های 

پیش رو بپردازیم.
وی ادامه داد: نباید فراموش کنیم تا پیش از انتخابات سال ۱۳۹۲ و انتخاب رئیس 
و  اجتماعی  اقتصادی،  سیاسی،  لحاظ  از  کشور  مردمی،  قاطع  رای  با  جمهوری 
بین المللی در چه تنگناهایی بود و دولت یازدهم چگونه توانست از همه دشواری ها 

عبور کند.
امیری ادامه داد: برجام ثابت کرد در تعهد به عهد، ایرانیان سرآمد جهان هستند و این 

امر امروز جایگاه ایران و آمریکا در دنیا تغییر داده است و این بر کسی پوشیده نیست.
وی افزود: پیام آمریکایی ها برای مذاکره و گفت و گوی دوطرفه نشان از پشیمانی آنها 
و خطای محاسباتی شان در خروج از برجام است که فکر می کردند ایران هم در برابر 

خروج آمریکا ، از برجام خارج می شود.

مشاور عالی سازمان سنجش آموزش کشور :

دختران گوی قبولی در کنکور را
 از پسران ربودند

مشاور عالی سازمان سنجش آموزش کشور گفت: از تعداد ۱۹۱ هزار و ۲۱۵ پذیرفته 
نهایی در کنکور سراسری ۹۸ دختران بیش از ۵۴ درصد قبولی ها را تشکیل می دهند. 
حسین توکلی اظهار داشت: از تعداد ۱۹۱ هزار و ۲۱۵ نفر پذیرفته شده نهایی در 
رشته های با آزمون کنکور ۹۸ تعداد ۱۰۴ هزار و ۱۲۳ نفر زن و ۸۷ هزار و ۹۲ نفر مرد 
هستند؛ به عبارت دیگر ۵۴.۴۵ درصد پذیرفته شدگان را زنان و ۴۵.۵۵ درصد پذیرفته 

شدگان را مردان تشکیل می دهند.
وی افزود: از تعداد ۱۹۱ هزار و ۲۱۵ نفر پذیرفته شده نهایی در کنکور ۹۸ تعداد ۱۱۶ 
هزار و ۹۵۹ نفر در دوره روزانه، ۱۵ هزار و ۲۰۱ نفر در دوره شبانه، ۱۳ هزار و ۱۸۸ نفر 
در دانشگاه پیام نور، ۲۳ هزار و ۹۲۸ نفر در دانشگاه های فرهنگیان و تربیت دبیر شهید 
رجایی، ۱۶ هزار و ۱۳۹ نفر در دانشگاه ها و موسسات آموزش عالی غیرانتفاعی، سه 
هزار و ۷۸۷ نفر در پردیس خودگردان دانشگاه ها و دو هزار و ۱۳ نفر در مازاد ظرفیت 

پذیرفته شدند.
مشاور عالی سازمان سنجش آموزش کشور خاطرنشان کرد: در میان گروه های 
آزمایشی، ریاضی و فنی دارای بیشترین میزان قبولی است و ۵۹ هزار و ۶۱۷ نفر 
پذیرفته شدند که از این تعداد ۲۱ هزار و ۷۵۷ نفر زن و ۳۷ هزار و ۸۶۰ نفر مرد هستند.
به گفته توکلی، در گروه علوم تجربی ۶۴ هزار و ۸۷۰ نفر پذیرفته شدند که از این تعداد 

۳۸ هزار و ۶۴۴ نفر زن و ۲۶ هزار و ۲۲۶ نفر مرد هستند.
وی خاطرنشان کرد: در گروه علوم انسانی ۵۷ هزار و ۶۹۷ نفر پذیرفته شدند که از 
این تعداد ۳۷ هزار و ۳۸۹ نفر زن و ۲۰ هزار و ۳۰۸ نفر مرد هستند. همچنین در گروه 
آزمایشی هنر چهار هزار و ۴۷۷ نفر قبول شدند که سه هزار و ۴۴۴ نفر زن و هزار و سه نفر 
مرد هستند. مشاور عالی سازمان سنجش آموزش کشور در مورد گروه آزمایشی زبان 
های خارجی گفت: در گروه آزمایشی زبان های خارجی چهار هزار و ۵۵۴ نفر پذیرفته 

شدند که دو هزار و ۸۵۹ نفر زن و هزار و ۶۹۵ نفر مرد هستند.
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مدیر حوزه های علمیه:

۲۰ هزار روستای کشور فاقد روحانی است

روز شنبه ۱۶ شهریور، بهروز کمالوندی، سخنگوی سازمان انرژی اتمی ایران، در یک نشست خبری، جزئیات گام سوم 
کاهش تعهدات هسته ای ایران را به طور رسمی اعلام کرد. اروپایی ها با یک هفته تاخیر، بیانیه مشترکی صادر و از اقدامات 
جدید هسته ای ایران ابراز نگرانی عمیق کردند. امری که ممکن است با تلاش های پشت پرده فرانسه برای ترتیب دیداری میان 
سران ایران و آمریکا مرتبط باشد. گام سوم کاهش تعهدات، بر خلاف دو گام قبلی، با واکنش سرد اروپا مواجه شد. اروپایی ها در 
ابتدا به طور جداگانه و با لحنی ملایم درباره اقدامات جدید ایران ابراز نگرانی کردند و گفتند پایبندی اروپا به برنامه جامع اقدام 

مشترک )برجام( به پایبندی کامل ایران به این توافق بستگی دارد.

جزئیات نامه ظریف به موگرینی

عکس: مغداد مددی

شرکت مخابرات ایران – منطقه قم

باید زمینه رنج کودکان، نوجوانان و جوانان را از بین ببریم

معاون اول رئیس جمهور درآیین تودیع و معارفه وزیر آموزش و پرورش :

ذهن معلم باید از همه مسایل و مشکلات فارغ باشد

روند اقتصاد ایران رو به بهبود است
 اولویت کشور توسعه علمی و نیروی انسانی است 

مصطفی داننده*

 وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح گفت:قرار است در حوزه های اولویت دار 
دفاعی از قبیل هوایی، فضایی، زیستی و شناختی محصولات برجسته  ای طراحی 

شود که بتواند برای بخش دفاع برتری ایجاد کند.
امیر سرتیپ حاتمی وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح در مراسم امضای 
تفاهم نامه همکاری مشترک بین وزارت دفاع و معاونت علمی و فناوری ریاست 
جمهوری با آرزوی قبولی طاعات و عزاداری سید و سالار شهیدان حضرت اباعبدالله 
الحسین)ع( هدف از امضاء این تفاهم نامه را بهره گیری هر چه بیشتر از توان 
متخصصین، دانشمندان، دانشگاه ها و شرکت های دانش بنیان در راستای  تقویت 
بنیه دفاعی و استفاده حداکثری از رسوب این فناوری ها در اقتصاد کشور عنوان کرد 
و گفت: همکاری وزارت دفاع و معاونت علمی و فن آوری ریاست جمهوری در طول 
سالیان گذشته همواره به شکل مستقیم و غیرمستقیم ادامه داشته است  که از آثار 
و نتایج آن پیشرفت های چشمگیری را درحوزه  علم و فن آوری کشور شاهد بودیم و 
جا دارد از تلاش های این عزیزان و اهتمام  ویژه برادر عزیزم جناب آقای دکتر ستاری 

صمیمانه تشکر کنم.
وی با بیان اینکه با امضای این موافقت نامه مقرر شده است یک الگوی جدیدی 
برای توسعه همکاری های دو جانبه  طراحی و اجرا شود، اظهار داشت: با پیاده 
سازی این الگو، از یک طرف همکاری و مشارکت متخصصین، هسته های نوآور و 
شرکت های دانش بنیان در توسعه فناوری های دفاعی بیشتر و مؤثرتر خواهد شد 
و از طرف دیگر حمایت های قانونی و مالی از این فرایند صورت می گیرد و در نهایت 
بسترسازی لازم برای تجاری سازی فناوری ها و محصولات شرکت های همکار با 

بخش دفاعی تقویت خوهد شد.
وزیر دفاع با بیان اینکه ظرفیت ها و توان علمی و فناورانه زیادی در کشور ایجاد شده 
است که به صورت بخشی و جزء جزء مورد استفاده قرار می گیرند، افزود: تجمیع و 
تمرکز این ظرفیت ها می تواند آورده های بسیار بزرگتر و با اهمیت تری را  برای کشور و 
ملت عزیز به ارمغان آورد که تاکنون کمتر به آن توجه و یا حداقل متناسب با اندازه این 

توان موجود، مورد بهره برداری قرار نگرفته است.
امیر سرتیپ حاتمی تصریح کرد:صنعت دفاعی با توجه به پیشرفت های برجسته 

آن امروز از توان طراحی محصولات و دستاوردهای  بزرگ و سامانه ای برخوردار شده 
است که می تواند به عنوان پیشرو و پیشرانِ تجمیع و تمرکز داشته های فناورانه کشور 

عمل کند.
وی افزود: بر اساس مفاد این توافق نامه در نظر است در حوزه های مورد نیاز و 
اولویت دار دفاعی از قبیل هوایی، فضایی، زیستی و شناختی محصولات برجسته  
ای طراحی شود که بتواند برای بخش دفاع برتری ایجاد کند و به تلاش های فن آورانه 
کشور جهت و رویکرد روشنی را ارائه کند تا از این طریق بتوانیم از تجمیع و تمرکز فن 

آوری ها حداکثر بهره برداری را داشته باشیم.

وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح:

محصولات برجسته ای در حوزه های هوایی و فضایی طراحی می شود
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اخبار

 هزینه های اخلاقی زیستن
آیا  ولی  دارد،  هایی  هزینه  کمابیش  زیستن  اخلاقی 
فایده ای هم از این اخلاقی زیستن حاصل می آید تا آنکه 
نمی  بشوند؟  عجین  همدیگر  با  اخلاقیت،  و  عقلانیت 
خواهیم متمسک و متوسل بشویم به اینکه "زندگی پس از 

مرگ وجود دارد، خدایی هم وجود دارد" و نمی خواهیم بگوییم "حُسن اخلاقی زیستن 
را به این بگیریم که عوضش در زندگی اخروی و پس از مرگ پاداش بی نهایت حاصل 
خواهد آمد." حالا می خواهیم ببینیم آیا با صرف نظر از این پیش فرض ها، باز هم می 
توانیم راهی در پیش بگیریم که معین کند اخلاقی زیستن، فایده اش از هزینه اش بیشتر 

است. به عبارت دیگر عقلانی باشد که اخلاقی زندگی کنیم. 
چهار راهکار برای این سوال پیشنهاد شده که هر یک برای خودش پیش فرض هایی 
دارد و لزومی ندارد که فرد، هر چهار راه را بپذیرد. همین که یکی از راه ها را بپذیرد کفایت 
می کند. هر یک از این چهار راه، برای خودش ورژن های مختلفی دارد و بنابراین در 
ظاهر، چهار راه هستند ولی با دقت نظر معلوم می شود، بیش از این چهار مورد هستند.
راه اول: ما با اخلاقی زیستن، در همین زندگی جسمانی، منافع اجتماعی فردی 
می بریم )یعنی منافعی که از طریق زندگی اجتماعی حاصل می شوند و منافعش فقط 
اختصاص به خود من دارد( این منافع، ۷ مورد هستند: سعادت، شهرت، قدرت، احترام، 
آبرو، محبوبیت و علم آکادمیک. اینها همه در زندگی اجتماعی حاصل می آیند و به خود 

شخص اختصاص می یابند خواه یکی از آنها خواه بیشتر. 
گروهی می گویند ما از طریق اخلاقی زیستن، به یک یا دو یا سه و ... از این هفت مورد 
می رسیم. مثال: اگر من در کسب و کاری که دارم، کم فروشی نکنم، گران فروشی نکنم، 
احتکار، اختلاس، دزدی، رشوه خواری، تقلب، کلاهبرداری و ... نکنم، آیا قبول دارید که 
اگر من اینجوری رفتار کنم، یک محبوبیتی پیش مشتریانم به دست می آورم؟ احترامی 
کسب می کنم؟ آبرویی برایم حاصل می آید؟ خوب، همه اینها سود اجتماعی فردی 
حاصل آوردند. اینها را فایده اخلاقی زیستن به شمار بیاوریم و برای حصولشان، راهی جز 

اخلاقی زیستن وجود ندارد.  
به نظر می رسد این راهکار مورد قبول نیست و دو نقد می شود بر آن وارد کرد: 

الف- نقد اول: درست است در مثالی که زدید، آن فرد آبرو و احترامی به دست می 
آورد ولی آیا درآمد و ثروت همین فرد به اندازه کسی که اخلاقی عمل نمی کند هست یا 
نیست؟ کسی که اخلاقی عمل نمی کند، ثروتش ۱۰۰ برابر بیشتر از این فرد هست. اگر 
من کسی باشم که برای "ثروت"، مقامی بالاتر از احترام و آبرو و محبوبیت قائل باشم، در 
آن صورت من که سودی نبرده ام من در برابر کسی که اخلاقی عمل نمی کند، قدرت 
سیاسی بیشتری به دست نمی آورم؛ در نردبان سیاست هرچه اخلاق را بیشتر زیر پا 

بگذاری، قدرت بالاتر و بیشتری به دست می آوری. خوب من بازنده هستم نه برنده. 
در این راهکاری که شما گفتید، بیان کردید و اشاره کردید به اینکه آن فردی که اخلاقی 
عمل می کند، چه چیزهایی به دست می آورد ولی به چیزهایی که از دست می دهد 
اشاره ای نکردید. اگر کسانی باشند که آن مواردی که از راه اخلاقی زیستن به دست می 
آیند برایشان به اندازه چیزهایی که از دست می دهند، ارزش نداشته باشد، آن وقت باید 

بگوییم که روی هم رفته زیان کرده و نه سود. 
که  مثالهایی  درخصوص  باشد،  حاکم  زیستن  اخلاقی  که  وقتی  تا  دوم:  نقد  ب- 
زدید درست هست که تنها هزینه اش این بود که ثروت بیشتری حاصل نمی آید ولی 
محبوبیت، شهرت، آبرو و احترام به دست می آید اینها فقط در زندگی آرام و بی دغدغه 
هستند ولی اخلاقی زیستن به این کم خرجی ها هم نیست و اگر بخواهیم اخلاقی 
زندگی کنیم، گاهی باید در برابر قدرت سیاسی بایستیم و آن وقت است که فقط ثروت یا 
قدرت را از دست نمی دهیم بلکه حتی ممکن است جانمان را هم از دست بدهیم و زندان 
بیافتیم و شکنجه بشویم و متحمل آزار روحی و جسمی هم بشویم. خیلی وقتها باید با 
ستمگران دربیافتید و اگر کسی بخواهد بخاطر اخلاقی زیستن، از حقوق مظلومین دفاع 
کند، آن موقع هزینه های اخلاقی زیستن آنقدر بالا می رود که اصلا نمی شود به راحتی 

گفت که به جایش احترام به دست آورده اید. 
به ویژه که در دنیای جدید و مدرن دو پدیده به وجود آمده که هزینه های اخلاقی 

زیستن را خیلی بالاتر برده که عبارتند از:
 ۱- پیدایش حکومت های توتالیتر که بر همه جوانب زندگی شهروندان  چنگ می 
اندازند مثل حکومت هیتلر، استالین، پول پت، صدام و .... اگر شما ذره ای سودای 
اخلاقی بودن داشته باشی، باید با این حکومتها دربیافتی که خطر از دست دادن جان 

هم هست و آزادی و امنیت انسان به خطر می افتد. 
۲- سرمایه داری: پدیده سرمایه داری یک نوع بی رحمی عجیبی از قِبَل سرمایه 
داران به انسانها تحمیل می کند. شکی نیست که سرمایه داری منافعی دارد ولی مضار و 

خساراتی بزرگ هم بر بشر وارد می کند.
فیلسوف

آیت الله محسن غرویان :

منتقدان دوقطبی سازی با سخنان خود 
دوقطبی سازی می کنند

با استفاده از تریبون  با اشاره به اینکه دوقطبی سازی ها  یک استاد حوزه علمیه 
نمازجمعه تازگی ندارد، گفت: حملات و انتقادها از چندین سال قبل بوده، هست و 
خواهد بود. به هر حال فضای سیاست فضای همین اختلاف نظرهاست. اما مشکل 
اینجاست کسانی که از دوقطبی سازی ها انتقاد می کنند خودشان عملا با همین حرف 
هایشان اختلاف افکنی و دوقطبی سازی می کنند این بسیار تعجب آور است. روحیات 
و اندیشه های افراد نشان می دهد که چه کسانی دنبال شور و مشورت و انسجام ملی 

هستند و چه کسانی به شدت جناحی و حزبی بحث می کنند.
آیت الله محسن غرویان در واکنش به اظهارات اخیر حجت الاسلام و المسلمین 
پناهیان در پیش خطبه های نماز جمعه تهران، گفت: امام خمینی)ره( فرمودند که 
مجلس در راس همه امور است. این طور صحبت کردن با نمایندگان به نظر من خلاف 
نظر امام است. به هر حال مجلسی ها نمایندگان ملت هستند و باید با حفظ ادب و احترام 

درباره آنها سخن گفت.
وی افزود: این گونه تعبیرات تند برخی سخنران ها با دیدگاه حضرت امام نسبت به 
مجلس سازگاری ندارد. نکته دیگر اینکه علما باید در ادبیات شان رعایت اخلاق و نزاکت 
را داشته باشند. تعابیری نظیر »لعنت« و »غلط کردن« و ...اصلا با اخلاقیات اسلامی 
سازگاری ندارند و تعابیر درستی نیستند. دین را به این صورت جلوه دادن برخلاف 
اخلاقیات دینی است. زیرا پیامبر اسلام)ص( هم فرمودند که من برای مکارم اخلاقی 

مبعوث شدم.
این استاد حوزه علمیه داد: نکته دیگر اینکه عالمانی که به منبر می روند نباید احساس 
کنند که می توانند هرگونه قضاوتی نسبت به مردم و حقوق شهروندان کنند. نظام ما نظام 
پارلمانی است و قوانین و مقررات باید با تصویب مجلس باشند نه اینکه یک نفر خود را حق 
مطلق بپندارد و طوری از سر غرور و کبر و استکبار حرف بزند که انگار برای مردم و رای 

و نظر آنها ارزشی قائل نیست. کشور قانون دارد و باید این قانون و مقررات رعایت شود.
وی بیان کرد: خطبایی که به منبر می روند به خصوص در تریبون ها و منبرهای عمومی 
باید رعایت اصول و مسائل را کنند. رئیس دولت و نمایندگان مجلس منتخب ملت هستند 
و فراموش نکنیم که مقابله با منتخب ملت، مقابله با ملت تلقی می شود. نمازجمعه نیز 
نمازی عبادی-سیاسی است که باید پایگاه ملت باشد و وحدت زمانی محقق می شود که 
سخنران ها سخنرانی های جناحی نکنند بلکه تنها مسائل کلی سیاسی را مطرح کرده 
و به رای و نظر مردم احترام بگذارند و اجازه دهند مردم خودشان انتخاب کنند. دیکته 
کردن بعضی مطالب از تریبون های نمازجمعه بیش از آنکه وحدت آفرین باشد تفرقه 
افکن است و باید از آن پرهیز شود. وی در پایان با اشاره به صحبت های اخیر پناهیان 
در نمازجمعه تهران گفت: این صحبت ها برخلاف انتقادی است که ایشان مطرح 
کرده و واکنش های مردم نسبت به این اظهارات موید همین مساله است. اکثریت افکار 
عمومی معتقدند که این صحبت ها بر خلاف وحدت است. جامعه ما دارای افکار متنوع 
و کثیرالاضلاع است. به هر حال نمایندگان مردم در مجلس و رییس جمهور با انتخابات 
روی کار آمدند. انتخاباتی که مورد تایید رهبری نیز قرار گرفته و وجهی ندارد که ما با 
منتخبان ملت چنین برخورد کنیم. این روش بر خلاف منویات رهبری و در تضاد با رویه 

طبیعی و قانونی کشور است و تبعات خوبی برای روحانیت نخواهد داشت.

سخنگوی دولت :

اختیارات سازمان تعزیرات حکومتی 
افزایش پیدا می کند

 سخنگوی دولت گفت: با تصمیم شورای عالی هماهنگی اقتصادی اختیارات سازمان 
تعزیرات حکومتی در برخورد با کم فروشی و گران فروشی، افزایش پیدا می کند. 

علی ربیعی سخنگوی دولت در گفتگویی از تصمیم سران سه قوه در جلسه روزشنبه  
شورای عالی هماهنگی اقتصادی برای افزایش اختیارات سازمان تعزیرات حکومتی در 

برخورد با کم فروشی و گران فروشی خبر داد.
وی افزود: بر همین اساس مقرر شد تا یک هفته دیگر قوه قضائیه و دولت یک لایحه یک 

فوریتی به مجلس ارسال کنند.
تعزیرات  سازمان  به  را  اختیاراتی  ما  مصوبه  این  براساس  گفت:  دولت  سخنگوی 
حکومتی دادیم که در برخورد با مواردی مثل کم فروشی، گران فروشی، خودداری از 
عرضه کالا به میزان متعارف و تبعیض در فروش و مواردی از این قبیل دستش باز می شود 
تا بتوانند ثبات فعلی بازار را بیشتر حفظ و کنترل کند. ربیعی اضافه کرد: مباحثی که در 
این جلسه بحث شد مربوط به کنترل قیمت ها، ثبات نسبی خوبی که در بازار ارز ایجاد 
شده و حمایت از مدیران بود. سخنگوی دولت گفت: برای جلوگیری از چند قیمتی 
در بازار، نظارت بر قیمت ها و مواردی از این قبیل در این مصوبه بر الزام نصب برچسب 
قیمت بر روی کالاها تاکید شد. بخش دیگری از بحث این جلسه هم درباره ثباتی بود که 

در اقتصاد ایجاد شده و نیز حمایت از تولید و رفع موانع آن بود.

اسماعیل گرامی مقدم :

ائتلاف با حامیان دولت ضربه سنگینی به 
اصلاح طلبان وارد کرد 

 یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: ما سعی کردیم که شیوه ائتلاف خود را اصلاح 
کنیم و دریافته ایم که ائتلاف با حامیان دولت ضربه سنگینی به اصلاح طلبان وارد کرد. 
از این رو بنا داریم تا به هویت اصلاح طلبی خود بازگردیم و صرفا با احزاب اصلاح طلبان 

ائتلاف شکل بگیرد. 
اسماعیل گرامی مقدم درباره رویکرد لیست گرایی اصلاح طلبان در انتخابات پیش رو 
اظهار کرد: »شورای سیاست گذاری در سال های گذشته توانست نسبت به اقدامات 
دیدیم  که  به نحوی  کند؛  کسب  را  بیشتری  توفیقات  هشتاد  دهه  در  اصلاح طلبان 
اصلاح طلبان توانستند در انتخابات های متعدد پیروز باشند و نظر مردم را به خود جلب 
کنند اما انتقادهایی هم به شورای سیاست گذاری وجود داشت از جمله درباره لیست 
امید. همواره ما در برابر این پرسش بوده ایم که لیست امید تا چه حد توانست پاسخگوی 
خواسته های مردم و مشخصا رأی دهندگان باشد؟ اکنون برای برطرف کردن این نقیصه 
کارگروه پایش و ارزش یابی به شورای سیاست گذاران و سازمان ائتلاف اضافه شد. وظیفه 
این گارگروه بررسی عملکرد منتخبان بعد از انتخاب است. از سوی دیگر در این دوره 
به اندازه توانمان لیست می دهیم یعنی دیگر با هر جریانی ائتلاف نمی کنیم و لیست 
کیفی خواهد بود. مثلا اگر در تهران نتوانستیم ۳۰نفر افرادی که حقیقتا به اندیشه های 
اصلاح طلبی باور دارند، در لیست بگنجانیم، الزاما لیست ۳۰ نفره نخواهیم داد. در 

مجموع تمام تلاشمان این است که لیستمان با کیفیت باشد«.
گرامی مقدم در پاسخ به این پرسش که آیا بازهم شاهد خروج برخی از منتخبان از 
عنوان اصلاح طلبی بعد از انتخابات خواهیم بود یا خیر، گفت: »بدعت زشتی در سال۹۴ 
گذاشته و آن خروج برخی از لیست امید بود که با سرمایه اجتماعی اصلاح طلبان به 
پیروزی رسیده بودند؛ مشخصا آقایان کاظم جلالی و بهروز نعمتی بعد از آنکه وارد مجلس 
شدند به اصلاح طلبان پشت کردند و از سرمایه این جناح سوءاستفاده کردند یا حتی خود 
آقای لاریجانی هم که با حمایت اصلاح طلبان در قم به مجلس آمد بعد از تشکیل مجلس، 
حمایت اصلاح طلبان را نادیده گرفت. در حال حاضر ما سعی کردیم که شیوه ائتلاف خود 
را اصلاح کنیم و دریافته ایم که ائتلاف با حامیان دولت ضربه سنگینی به اصلاح طلبان 
با احزاب  بازگردیم و صرفا  به هویت اصلاح طلبی خود  تا  بنا داریم  این رو  از  وارد کرد. 
اصلاح طلبان ائتلاف شکل بگیرد تا علاوه بر آنکه سرمایه اجتماعی جبهه اصلاحات 
بازسازی شود، نیروهای با کیفیتی وارد مجلس شوند؛ نیروهایی که واقعا به اصلاحات و 

احقاق حقوق مردم باور داشته باشند«.
این فعال سیاسی درباره احتمال حمایت مجدد خاتمی از لیست نهایی اصلاح طلبان 
گفت: »همه شخصیت های اصلاح طلب به اندازه خودشان سرمایه اجتماعی را پای 
مطرح  شخصیت های  سرآمد  خاتمی  آقای  صدالبته  و  می آورند  رأی  صندوق های 

اصلاح طلب است. 

عباس سلیمی نمین :

تریبون داران از چارچوب اخلاق خارج نشوند 
فعال سیاسی اصولگرا، گفت: فضای کدر اخلاقی در حالی مشاهده می شود که خدا به 

موسای پیامبر هم توصیه کرد: »با فرعون با زبان لین صحبت کن.« 
عباس سلیمی نمین با اشاره به برخی از تندروی های مشاهده شده در منابر گفت: اینکه 
در منابر یا جاهای دیگر از ادبیات نابهنجاری استفاده شود پدیده هزینه سازی است که 
می تواند تبعات منفی زیادی داشته باشد چراکه وقتی یک سخنران حتی کوچک ترین 
بی حرمتی ای از خود بروز بدهد، آن بی حرمتی مجوزی برای بی حرمتی از جانب دیگران 
خواهد شد. به  همین دلیل باید مراقب باشیم تا منبر که رسالت فرهنگ سازی و ترویج 
اخلاق دارد، به محلی برای تخریب و تخطئه دیگران تبدیل نشود چراکه آموزه های دینی به 

ما توصیه می کند: »حتی تخریب مجرم هم صلاح نیست.«
مدیر دفتر مطالعات و تدوین تاریخ ایران ادامه داد: البته بداخلاقی و رفتارهای آنچنانی 
که  کرده اند  عادت  مردم  متاسفانه  می شود.  شنیده  کرات  به  هم  سیاسی  فضای  در 
سیاسیون یکدیگر را با الفاظ ناشایست مورد خطاب قرار دهند و به راحتی به هم تهمت 
و افترا بزنند. این فضای کدر اخلاقی در حالی مشاهده می شود که خدا به موسای پیامبر 
هم توصیه کرد: »با فرعون با زبان لین صحبت کن.« اما متاسفانه به این مهم توجهی نشان 
داده نمی شود، بنابراین در چنین شرایطی فضای جامعه نیز تحت  تاثیر این بی اخلاقی ها 
قرار گرفته است. به  طوری که شاهد نوعی لجام گسیختگی اخلاقی هستیم که تاثربرانگیز 
به طریقی  بلکه  تا  اندیشید و تلاش کرد  باید هرچه زودتر تدبیری  به نظر من  است. 

بداخلاقی ها و تهمت و افترا به کمترین حالت ممکن خود برسد.
این چهره اصولگرا با اشاره به حاشیه های به وجودآمده برای منبر علیرضا پناهیان گفت:  
منبر ایشان همیشه مراجعه کنندگان پرشماری دارد. معتقدم نه تنها آقای پناهیان بلکه 
همه چهره هایی که تریبون دارند باید مراقب باشند تا از چارچوب اخلاق خارج نشوند. 
چون اگر به این مهم توجه نکنند، اظهارات صحیح و دلسوزانه شان تحت  تاثیر حاشیه های 
ناشی از اظهارات جنجالی، کمرنگ خواهد شد و در نتیجه به هدفی که دنبال می کنند 
نمی رسند. عباس سلیمی نمین در پایان گفت: البته باید اذعان کرد اعتراض آقای پناهیان 
به نمایندگان مجلس فی نفسه اعتراضی صحیح بود. برای مردم سوالی با این مضمون 

مطرح شده است که چرا مجلس نشینان با شفاف سازی رأی هایشان مخالفت می کنند.

فاطمه راکعی :

برای تصمیم گیری های کلان باید به
 خرد جمعی اتکا کنیم

 یک فعال سیاسی اصلاح طلب درباره انفعال و جریان اصلاحات در ایام نزدیک به 
انتخابات مجلس می گوید با تغییر سازوکار در شورای عالی سیاست گذاری به جبهه و تغییر 
هیئت رئیسه آن، فعالیت های انتخاباتی و جلسات با حضور دبیران کل احزاب شاخص یا 

نمایندگان آنها به شکل منظم، برگزار و کارگروه ها شدیداً فعال اند.
فاطمه راکعی در پاسخ به اینکه علی رغم نزدیکی به ایام انتخابات مجلس یازدهم به نظر 
می رسد اصلاح طلبان به شکل جدی وارد عرصه فعالیت نشده اند، به ایرناپلاس می گوید: 
مهم آن است که ما به این موضوع اعتقاد داریم احزاب باید نقش پررنگی در انتخابات ایفا 

کنند، کارها به شکل منظم و با شاخص صورت گیرد.
وی درباره وضعیت شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان توضیح می دهد: ما 
معتقدیم برای تصمیم گیری های کلان در کشور باید به خرد جمعی اتکا کنیم، در گذشته 
شورای عالی این روش ها را آغاز کرده است. اینکه یک نهاد فراگیر در ایام انتخابات بتواند 
به شکل منظم تشکیل جلسه دهد و متکی به عقل جمعی باشد، اتفاق خوبی بود. البته در 
دور گذشته اشکالاتی به آن وارد بود؛ بعضی افراد از درون جبهه اصلاحات بیرون رفتند و 
متأسفانه این مسئله نیز برجسته شد. اصل تشکیل این نهاد درست است، اما روش ها باید 
اصلاح شود. این فعال سیاسی اصلاح طلب درباره اینکه تغییر عنوان شورا و عدم حضور 
برخی چهره ها در جلسات آن به معنای تغییر سازوکار انتخاباتی اصلاح طلبان است یا نه، 
تأکید می کند: شورای سیاست گذاری منتفی نشده است، نام آن باید به جبهه یا ائتلاف 
تغییر می کرد که به جبهه تغییر نام داد. درواقع ساختار همان احزاب هستند، اما با توجه به 
مصوبه وزارت کشور تغییر نام داد و شورای سیاست گذاری در چارچوب آن فعالیت می کند.
و در حال  فعال  به شدت  کارگروه های شورا  ادامه می دهد: شاکله همان است،  وی 
ما  نشان می دهد  نام  تغییر  این  زوایای مختلف اند.  از  انتخابات  برای  سیاست گذاری 
اصلاحات  جبهه  اگر  یعنی  هستیم؛  جبهه ای  فعالیت  و  کار  دنبال  به  اصلاح طلبان 
شاخص های  و  معیارها  با  کارنامه شان  و  سوابق  که  می شناسند  را  شخصیت هایی 
اصلاح طلبان چون تخصص، تجربه، پاسخگویی در برابر مردم و جبهه، صداقت و فعالیت 
جبهه ای تطابق دارد، باید انتخاب و نامزد شوند. در چنین شرایطی هیچ یک از احزاب 
نمی توانند با افراد مخالفت کنند و آنها نیز  همراهی خواهند کرد. خوشبختانه با تغییر 
سازوکار در شورای عالی سیاست گذاری و هیئت رئیسه زمینه این فعالیت ها را فراهم کردند 

و فعالیت های انتخاباتی با حضور احزاب شاخص به شکل منظم پیش می رود.
تنها شش ماه تا برگزاری انتخابات دوره یازدهم مجلس شورای اسلامی در دوم اسفندماه 
باقی مانده است؛ اما تاکنون موتور سیاسیون گرم نشده و نه تنها خبری از سازوکار واحد 
و منسجم اصلاح طلبی برای حضور در این انتخابات منتشر نشده است، صرفا شاهد 

اظهارنظرهای فردی برخی چهره های این جریان بوده ایم.

در جلسه شورای عالی هماهنگی اقتصادی تصویب شد

تمدید اختیارات بانک مرکزی در خصوص 
مدیریت بازار ارز 

اختیارات بانک مرکزی در خصوص مدیریت بازار ارز در سی و نهمین جلسه جلسه 
شورای عالی هماهنگی اقتصادی به ریاست رئیس جمهوری تمدید شد. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، ۳ دستور اصلی این جلسه که روز شنبه 
و با حضور سران قوا و به ریاست حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی رئیس جمهوری 
برگزار شد؛ ادامه روند آرامش در بازار ارز، کالا و خدمات، پیشگیری از رفتارهای سودجویانه 
در جهت حمایت از مصرف کنندگان و نیز هماهنگی بین سه قوه در خصوص مدیریت 
مناسب در شرایط تحریم بود. بر این اساس مقرر شد با توجه به ثبات قابل قبول در بازار ارز 

و موثر بودن این روند اختیارات مصوبات گذشته تمدید شود.
همچنین در خصوص ستاد تنظیم بازار، گزارشی از روند اجرای مصوبات در بازه یکساله 
ارائه و مقرر شد مصوبات قبلی و اختیارات ستاد تنظیم بازار برای ایجاد تمرکز بر تصمیمات 
قیمت گذاری، کنترل قیمت و جلوگیری از چند قیمتی و الزام برچسب و سیاستهای 
قیمت گذاری بازار تمدید شود. در بخش دیگری در این جلسه موضوع افزایش اختیارات 
سازمان تعزیرات حکومتی به نحوی که کنترل و تنظیم بازار مناسب تر شده و بهبود یابد، 
مورد بحث قرار گرفت. بر این اساس مقرر شد ظرف یک هفته قوه قضاییه با هماهنگی 

دولت لایحه یک فوریتی در این زمینه را تنظیم و به مجلس ارائه کند.

معاون اول رئیس جمهور گفت: با نه گفتن به مطالبات جوانان مشکل حل نمی شود باید 
روش های پیدا کنیم تا به مطالبات آنها پاسخ داده شود و هم اصول نظام حفظ شود.

اسحاق جهانگیری در مراسم تودیع و معرفی وزرای پیشین و فعلی آموزش و پرورش، اظهار 
کرد: یکی از رویکردهای آموزش و  پرورش باید این باشد که کودکی و نوجوانی به رسمیت 
شمرده شود. کودک حق بازی ، ورزش و برخورداری از نشاط و شادی دارد، ما باید این 

حقوق را به رسمیت بشناسیم.
از هر رنجی که هر دختر و پسر ایرانی دارد باید آزار ببینیم 

وی ادامه داد: وقتی این حقوق را به رسمیت نمی شماریم در برابر حوادثی قرار می گیریم 
که باید برای حل آنها از کل حیثیت نظام استفاده کنیم. ما باید کاری کنیم که کودکان و 
نوجوانان به کشور، دین، مدرسه و خانواده خود حس تعلق زیادی پیدا کنند. ما به عنوان 
دولت مسئول کل ملت با همه تنوع و تکثر آن هستیم. ما از هر رنجی که هر دختر و پسر 
ایرانی دارد باید آزار ببینیم و احساس آرامش نکنیم که چرا آنها در رنج هستند. ما باید زمینه 
رنج کودکان، نوجوانان و جوانان را از بین ببریم. با نه گفتن به مطالبات آنها مشکلی حل 
نمی شود باید روش های پیدا کنیم تا به مطالبات آنها پاسخ داده شود و هم اصول نظام حفظ 

شود.
صداهایی که بلند می شود برای راه گم کردن است

جهانگیری افزود: برای بحث هایی که این روزها راجع به شفافیت در اقتصاد مطرح می 
شود، در یک فرصت نه چندان دور حتما صحبت خواهم کرد که شفافیت چیست و چه باید 
کرد؟ دولت و دیگران چه کارهایی باید انجام دهند، مبارزه با فساد و مفسد چگونه است؟ 

خیلی از صداهایی که بلند می شود بیشتر برای راه گم کردن است و باید دقت کنیم.
ذهن معلم باید از همه مسایل و مشکلات فارغ باشد

جهانگیری به اشاره به موانع پیش روی در اداره کشور، تصریح کرد: شرایط سخت زندگی 
معلم به عنوان موتور اصلی توسعه سرمایه اجتماعی کشور برای همه ما روشن است. ذهن 
معلم باید ازهمه مسایل و مشکلات فارغ باشد و فقط باید به مسایل آموزش و پرورش بپردازد.
وی با بیان اینگه آموزگاران نیازمند یک زندگی شرافتمندانه هستند، گفت: امیدوارم با 
همه محدودیت هایی که داریم و با پیگیری هایی که آقای حاجی میرزایی )وزیر( خواهند 
کرد، بتوانیم باز هم در دولت سهم بیشتری رابه آموزش و پرورش اختصاص دهیم.معاون 
اول رییس جمهوری خاطر نشان کرد: خوشبختانه امروزه در همه نظرسنجی ها، معلم 
جزو مهمترین و بالاترین گروه مرجع ترین جامعه است. مردم به معلمان به دیده حرمت و 

تأثیرگذاری می نگرند. در نظام ودولت هم باید به همین شیوه پیش برود.
باید به هوشمندسازی مدارس کشور سرعت دهیم

جهانگیری با تاکید بر اینکه مدارس به عنوان مراکزی که این اتفاقات در آن می افتند از 

جهات مختلف، مهم هستند، اظهار داشت: ما شاید دیگر مدارس کپری به آن معنا نداشته 
باشیم و یا خیلی کم داشته باشیم، اما فاصله مدرسه کپری با مدرسه هوشمند خیلی زیاد 
است؛ حتما در تهران و دیگر شهرهای بزرگ مدارسی داریم که مجهز به مدرن ترین ابزار 
آموزشی هستند و حتما مدارسی داریم که در شرایط بدی هستند و این فاصله را باید به 

سرعت کم کنیم و به نقطه قابل توجه برسانیم.
معاون اول رئیس جمهوری با تاکید بر اینکه دولت باید تلاش کند منابع هوشمندسازی 
مدارس را تامین کند گفت: باید ارتباط جدی دولت، جامعه، نهادهای مدنی و مدرسه را 
خوب تعریف کنیم؛ ظرفیت های بسیار بزرگی میان مردم ما وجود دارد که علاقه مند هستند 
این ظرفیت ها در خدمت آموزش و پرورش قرارگیرد که خیرین مدرسه ساز یکی ازاین 

ظرفیت ها است.
 مسائل صندوق ذخیره فرهنگیان باید باز شود 

جهانگیری خاطرنشان کرد: مسائل صندوق ذخیره فرهنگیان باید باز شود. به هر حال 
900 هزار فرهنگی در آن جا سهم دارند. در کشور ظرفیت بسیار زیادی وجود دارد و ایران 

کشوری ثروتمند است که باید این ظرفیت ها را به فعلیت دربیاوریم.
 آمادگی ملی برای آغاز سال تحصیلی جدید

جهانگیری ابراز امیدواری کرد: با تلاش مدیران آموزش و پرورش شاهد شکوفایی بیشتر 
کشور باشیم و از تنگناهای موجود عبور کنیم و روزهای بسیار خوب و روشنی پیش رو است.
معاون اول رئیس جمهوری به آغاز سال تحصیلی جدید در ابتدای مهرماه نیز تاکید کرد: 
بازگشایی مدارس نیازمند یک آمادگی ملی دارد و همه از خانواده ها و دولت تا سایر نهادها  
باید به آموزش و پرورش و دانشگاه ها برای برگزاری جشن تعلیم و تربیت کمک کنند تا سال 

تحصیلی را با شکوه شروع کنیم.
روند اقتصاد ایران رو به بهبود است

معاون اول رئیس جمهوری گفت: آمریکایی ها که با تمام رادارهای خود نفتکشهای ایرانی 
را رصد می کنند که به کجا می رود؛ آنها به رغم اینکه در انزوا قرار گرفته اند برخی کشورها را به 

نقطه ای می رسانند تا نفتکش ایرانی را در آب های بین المللی متوقف کنند. 
جهانگیری گفت: آمریکایی ها به برخی از کشورهای بزرگ و قدرتمند که دوست ما 
هستند، فشار آوردند و از خرید نفت ما حداقل همراهی قابل قبولی نکردند، این اتفاق برای 

ما قابل باور نبود.
وی گفت: آنها به منابع درآمدی ما فشار آوردند و با توجه به اینکه یک سوم درآمد بودجه 
کشور در سال ۹۸ به فروش نفت بستگی دارد با مشکلاتی و کمبود مواجه شدیم.معاون 
اول رئیس جمهوری با اشاره به این که دولت راهبرد مقاومت فعال را با تمام توان دنبال و 
اجرا کرد،گفت: در ماه های اول فشار حداکثری آمریکا، تلاطمی در اقتصاد ایران ایجاد 
شد، اما امروز پس از یک سال روند شاخص های کشور روبه بهبود است و خود آمریکایی 
ها اذعان کرده اند، اما اینکه به چه میزان این بهبود قابل درک است و تا چه میزان در 
زندگی مردم خود را نشان می دهد موضوع دیگری است. جهانگیری با اشاره به این که 
آنها بارها می گفتند »اقتصاد ایران اقتصاد ونزوئلایی شده و تورم چندصد درصدی در 
ایران حاکم می شود« گفت: برخی افراد نیز که از آنها انتظار نداشتیم اعداد نجومی در 
نرخ ارز اعلام می کردند، اما اکنون با مدیریت کشور و تحمل مردم در کشور ثبات به وجود 

آمده است.
اولویت کشور توسعه علمی و نیروی انسانی است 

جهانگیری با بیان اینکه در حال حاضر اولویت برای ایران توسعه علمی و نیروی انسانی 
است، خاطرنشان کرد: آموزش و پرورش مهمترین مسئولیت را در توسعه سرمایه انسانی و 
علمی بر عهده دارد؛ بنابراین هزینه در آموزش و پرورش هزینه  سرمایه ای محسوب می شود.
وی ادامه داد: تغییر و تحولات در دنیا خیلی سریع است و آموزش و پرورش باید این جهان 
متغییر را شناسایی کنند. باید دانش آموزان را به جای توصیه به سکوت به گونه ای تربیت 
کنیم تا خود را با شرایط متغییر جهان تطابق دهند. آموزش و پرورش باید مهارت های زندگی 
را به دانش آموزان آموزش دهد. آموزش و پرورش باید کانون گفت وگو، استدلال، منطق 
و ترویج ارزش های اخلاقی و دینی باشد. آموزش و پرورش باید افرادی پرسشگر، نقاد و 

مشارک جو تربیت کند.

معاون اول رئیس جمهور درآیین تودیع و معارفه وزیر آموزش و پرورش :

 با نه گفتن به مطالبات جوانان مشکل حل نمی شود

شورای  مجلس  شهروندی  حقوق  فراکسیون  عضو 
قوه  از  ها  زندان  سازمان  انتزاع  طرح  گفت:  اسلامی 
قضاییه، مطالبه مردم و افکار عمومی جامعه برای نظارت 
بر امور زندان ها و زندانیان بوده و به لحاظ منطقی و 

حقوقی نیز امکانپذیر است.
»بهرام پارسایی«   طرح انتزاع سازمان زندان ها از قوه 
قضاییه را موجب نظارت مردم و مجلس شورای اسلامی 
بر امور زندان ها دانست و گفت:  در تمام دنیا استقلال 

سازمان زندان ها از دستگاه قضایی معمول است.
مجلس  اساسی  قانون  نودم  اصل  کمیسیون  عضو 
شورای اسلامی افزود: بر مبنای رویه کنونی در کشور؛ 
قاضی حکمی را صادر می کند، شخصی زندانی می شود 
و باز هم شخص و دستگاهی که حکم را صادر کرده، 
می خواهد نظارت کند؛ این امر در فرایند نظارت بر زندان 

به نوعی تعارض ایجاد می کند.
شورای  مجلس  شهروندی  حقوق  فراکسیون  عضو 

اسلامی، انتزاع سازمان زندان ها را مطالبه عموم مردم 
عنوان کرد و اظهار داشت: مردم انتظار به حقی دارند 
که نظارت بر زندان ها بیشتر شود، یکی از ارکان نظارتی 
در این زمینه، مجلس شورای اسلامی و نمایندگان مردم 
هستند که با نظارت بر سازمان زندان ها، در راستای 
اگر  پارسایی گفت:  اقدام کنند.  رعایت حقوق  مردم 
وزارت  به  و  مستقل  قضاییه  قوه  از  زندان ها  سازمان 
کشور یا دادگستری الحاق شود، نظارت مجلس شورای 

اسلامی بر آن راحت تر صورت خواهد گرفت.
وی یادآور شد: سال گذشته مواردی در زندان ها اتفاق 
افتاد و نمایندگان مجلس شورای اسلامی از فراکسیون 
حقوق شهروندی و دیگر فراکسیون ها و کمیسیون های 
مختلف مجلس، خواستار بازدید از زندان ها شدند که 
این امر با تاخیر چند روزه صورت گرفت؛ در صورتی که 
مجلس شورای اسلامی باید اجازه را داشته باشد که به 
نمایندگی از مردم از زندان ها بازدید و بر امور آنها نظارت 

کند.
این نماینده مجلس بار دیگر  افزایش نظارت پذیری 
زندان ها را از مزایای طرح انتزاع سازمان زندان ها از قوه 
قضاییه بیان و اضافه کرد: با تصویب و تبدیل این طرح 
با قانون و اجرای آن، به نوعی تعارض موجود در صدور و 
اجرای حکم به عنوان رویه معمول در دستگاه قضا مرتفع 
می شود؛ زیرا اگر حق و حقوقی در این میان ضایع شده 
باشد، احقاق آن کار سختی خواهد بود. پارسایی این 
طرح را به لحاظ زمینه های حقوقی و همچنین مطالبه 
گری افکار عمومی در این خصوص، امکانپذیر دانست 
و یادآور شد: این مطالبه به حق مردم است و نمایندگان 
وظیفه دارند در راستای رعایت این حق به لحاظ قانونی 
اقدام کنند. طرح انتزاع سازمان زندان ها و الحاق آن 
به وزارت کشور در جلسه علنی روز سه شنبه- دوازدهم 
شهریور- مجلس شورای اسلامی به صورت عادی اعلام 

وصول شد.

سخنگوی فراکسیون حقوق شهروندی:

انتزاع سازمان زندان ها از قوه قضاییه مطالبه مردمی است

مصطفی ملکیان*

رئیس دفتر رئیس جمهور گفت: زمانی که بتوانیم مساله مبارزه با مواد مخدر را به یک 
گفتمان تبدیل کنیم شروع کار جدی است برای همه اهداف مقدسی که دنبال می شود.

مواد مخدر  با  مبارزه  دبیران شوراهای هماهنگی  در همایش فصلی  واعظی  محمود 
استان های کشور گفت: زمانی که بتوانیم مساله مبارزه با مواد مخدر را به یک گفتمان تبدیل 

کنیم شروع کار جدی است برای همه اهداف مقدسی که دنبال می شود.
وی با بیان اینکه همه کشور به دنبال این هستند که بتوانند ماموریت و سهم خود را در 
این کار مقدس ادا کنند، اظهار کرد: مسئله مبارزه با مواد مخدر به دلیل تغییراتی که داشته 

باید بیشتر از پیش مورد توجه قرار گیرد. در دهه گذشته جهان در وضعیتی بسر می برد که 
سبک زندگی و شرایط اجتماعی و فرهنگی تغییر یافت. وی ادامه داد: فضای مجازی که در 
اختیار است با همه مزایای مثبتی که برای جامعه و فرد می تواند داشته باشد می تواند مخرب 
نیز باشد، اگر فضای مجازی نبود و اگر در دنیای امروز اطلاعات این گونه منتقل نمی شد و 
اگر هر لحظه در اختیار هر فرد دستگاهی که به هرچه علاقه دارد دسترسی پیدا کند وجود 
نداشت امروز در کشور ما بحث مواد صنعتی و شیمیایی آنقدر در دسترس نبود و دسترسی 
به مواد مخدر آسان نبود. رئیس دفتر رئیس جمهور با بیان اینکه باید برنامه ریزی های مان بر 
اساس شرایطی باشد که با آن مواجه هستیم، اظهار کرد: امروز باید با توجه به شرایط پیچیده 
راه حل هایمان نیز به همان پیچیدگی باشد، نمی توان با راه حل های سنتی به جنگ شرایط 
پیچیده امروز برویم. وی ادامه داد: ایران به دلیل پافشاری بر روی استقلال خود و به دلیل 
اینکه به دنبال تبعیت از قدرت های بزرگ نیست و به دنبال آن است که اصول انقلاب را 
اجرایی کند یک کشور معمولی نیست. در دنیا دوستان فراوانی دارد، از طرفی نیز دشمنانی 
دارد که در راس آنها آمریکا و در منطقه رژیم صهیونیستی و برخی کشورهای عربی قرار 
دارند. رئیس دفتر رئیس جمهور در بخش دیگری از سخنانش اظهار کرد: با تجهیزات سنتی 
نمی توان به مبارزه برویم و باید تجهیزات مبارزه ایران در حوزه مواد مخدر مدرن و به روز شود.
وی گفت: گزارشی را مطالعه می کردم که کاهش سن اعتیاد و گسترش اعتیاد در بانوان 
را نشان می داد و این نگران کننده است. بانوان کانون خانواده هستند و اگر به اعتیاد دچار 
شوند صدمات غیرقابل جبرانی را بر جای می گذارند. همچنین باید جوانان و جامعه را با 
شرایطی که امروز با آن مواجه هستیم آشنا کنیم. بسیاری از خانواده ها نمی دانند که چگونه 
فرزندشان به طور ناخواسته آلوده می شوند، اگر این موضوع آگاه سازی شود و اگر این زمینه 

را به وجود آوریم چه بسا یاریگران زندگی تمام خانواده ها و تمام بخش ها باشند.

رئیس دفتر رئیس جمهور:

 نمی توان با راه حل های سنتی به جنگ شرایط پیچیده امروز برویم

اینکه  به  اشاره  با  مخدر  مواد  با  مبارزه  ستاد  دبیرکل 
ساماندهی بیش از پنجاه درصد معتادان متجاهر صورت 
و  ها  ظرفیت  همکاری  با  داریم  بنا  گفت:  است،  گرفته 
نهادهای نیروی انتظامی، سازمان بهزیستی و سازمان های 
فعال در این حوزه تمام معتادان متجاهر را تا پایان امسال 

ساماندهی کنیم.
سردار اسکندر مومنی روز شنبه در همایش فصلی دبیران 
شوراهای هماهنگی مبارزه با موادمخدر استان های سراسر 
افزود:  شد،  برگزار  یاریگران  طرح  محوریت  با  که  کشور 
گریزی نیست که با شرایط منطقه ای و موقعیت استراتژیک 
و جغرافیایی ایران با افغانستان نیاز به برنامه های روز و نوین 
در امر مبارزه داریم. چنانچه بر اساس آمار سازمان جهانی، 
میزان تولید مواد مخدر در افغانستان پنجاه برابر شده و ۹ 
هزار تن کشفیات مواد مخدر در سال ۲۰۱۷ مبین این امر 
است که در کنار درمان و کاهش آسیب، پیشگیری را باید 
مدنظر قرار داد که موضوع ساماندهی معتادان متجاهر از 
جمله برنامه ها است.دبیرکل ستاد مبارزه با مواد مخدر با 
تاکید بر اینکه اعتیاد به عنوان مادر آسیب ها، به دنبال خود 
آسیب هایی همچون طلاق، بیماری واگیردار و بسیاری 
ساماندهی  گفت:  دارد،  همراه  به  را  دیگر  های  آسیب 
معتادان متجاهر را در اولویت قرار دادیم که در سال اول 
ساماندهی بیش از پنجاه درصد صورت گرفت و بنا داریم 
با همکاری ظرفیت ها و نهادهای نیروی انتظامی، سازمان 
بهزیستی و سازمان های فعال در این حوزه تمام معتادان 

متجاهر را ساماندهی کنیم.
وی ادامه داد: در مناطق مرکزی شهر همچون شوش، 
امید  و  گرفته  و  محله هرندی ساماندهی صورت  مولوی 

جاری شده است که موقت نخواهد بود.
نیازمند اصلاح قانون مبارزه با مواد مخدر هستیم

و  پیشگیری  که  موضوع  این  یادآوری  با  مومنی  سردار 
با  تنها  کرد:  تصریح  دارد،  قرار  ستاد  اولویت  در  صیانت 
به  جدید  معتادان  ورود  از  توان  می  که  است  پیشگیری 
چرخه جلوگیری کرد. بر همین اساس طرح یاریگران پیش 
بینی شد تا با همکاری همه دستگاه ها قدرت نه گفتن را به 

فرزندان بیاموزیم.
وی افزود: یاریگران ورزشی، یاریگران آموزش و پرورش و 
بسیاری یاریگر دیگر را به همکاری واداشته ایم و گام بعدی 
وزارت علوم و بقیه بخش ها است تا در کنار هم با تشکیل 
اتاق های فکر، آسیب شناسی کنیم و راهبردهای جدید 

بکار ببندیم.
دبیرکل ستاد مبارزه با مواد مخدر با تاکید بر اصلاح قانون 
برای رسیدن به هدف اصلی مبارزه گفت: اصلاح قانون 
مورد اجماع هر سه قوه است و بر همین اساس تسریع آن 

را می خواهیم. 
قانون  های  نقض  از  یکی  داد:  توضیح  مومنی  سردار 
نگهداری معتادان متجاهر یک تا سه ماه است در حالی که 
نگهداری معتادان متجاهر نیاز به طول مدت بیش تری دارد 
تا علاوه بر سم زدایی اشتغال و حرفه آموزی شوند و وقتی 

وارد جامعه شدند، به دامان اعتیاد بازنگردند. اما متاسفانه با 
نقض قانون بسیاری از کارهای ما نیمه کاره می ماند و اتلاف 
خرده  نگهداری  قانون  نبود  ستاد،  دبیرکل  است.  منابع 
فروشان را هم یکی دیگر از موارد مورد نیاز اصلاح قانون 
دانست و تاکید کرد: وقتی قانونی برای نگهداری خرده 
فروشان در کمپ ها نداریم آنان در جامعه به دنبال مشتری 
جدید می گردند.  وی در پایان سخنان خود، به اقدامات 
پنج ماه اخیر ستاد اشاره کرد و گفت: حدود چهارصد تن 
مواد در پنج ماه اخیر  کشف شده است که در مقایسه با 
افغانستان که در کل سال کمتر از سیصد تن کشف می کند 

رقم قابل توجهی است.

دبیرکل ستاد مبارزه با مواد مخدر:

معتادان متجاهر تا پایان امسال ساماندهی می شوند
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بلایی که استفاده مداوم از تلفن همراه
 بر سرتان می آورد!

اگرچه گوشی های هوشمند، فناوری روز را در اختیار ما قرار می دهند اما در دست نگه 
داشتن مداوم آنها اثرات مضری دارد.

اگرچه ابزار هایی مانند گوشی های هوشمند که فناوری را در اختیار ما قرار می دهند 
زندگی را آسان تر می کنند، اما اثرات منفی آن ها مدتهاست که بر سلامتی ما سایه انداخته 

اند.
کاربران تلفن های هوشمند در حال حاضر به طور متوسط  دو تا چهار ساعت در روز 
با گوشی خود وقت می گذرانند، در نتیجه ۷۰۰ تا ۱۴۰۰ ساعت در سال بیش از حد به 

ستون فقرات و گردن فشار وارد می شود.
میلیون ها نفر در طول روز این کار را انجام می دهند و از این امر آگاه نیستند که استفاده 
از تلفن همراه می تواند برای کمر مضر باشد. استفاده از تلفن همراه می تواند وزن سر شما 

را دو یا سه برابر کند و به مهره های گردنتان آسیب وارد کند.
استفاده طولانی مدت از وسایلی مانند موبایل، باعث می شود که برای دیدن صفحه 
نمایش آن، سر خود را مدت ها پایین نگه دارید. این وضعیت موجب می شود شانه های 
شما گرد شود و باقی ماندن در این حالت، سبب ضعف و ایجاد فشار بر جسمتان خواهد 

شد.
شاید باور آن سخت باشد، اما برای هر درجه ای که سرتان را به جلو خم کنید، حدود نیم 
کیلوگرم فشار به ستون فقرات خود اضافه می کنید. روشی که اکثر افراد تلفن های همراه یا 
تبلت خود را نگه می دارند می تواند تا ۳۰ کیلوگرم، فشار اضافی به ستون فقرات وارد کند.

بلائی که استفاده مداوم از تلفن همراه بر سرتان می آورد!
اگر از بلندگوی تلفن و یا هدفون خود استفاده نمی کنید و گوشی خود را بین سر و 
شانه خود قرار دهید، این عمل هم می تواند باعث آسیب ستون فقرات شود. وقتی دائماً 
گردنتان را در حالت خمش جانبی قرار می دهید، این حالت می تواند به عدم تعادل در 
عضلات شما منجر شود؛ بنابراین سعی کنید استفاده از تلفن همراه خود را محدود کنید.
هنگام پاسخ دادن به تماس ها، از هدفون استفاده کنید. همچنین، هنگام ارسال 
پیامک یا مشاهده رسانه های اجتماعی، گوشی را در حالتی نگه دارید تا گردن شما 
متمایل به جلو نباشد.  به کار بردن یک تکیه گاه زیر آرنج دستتان، به جلوگیری از عوارض 
گردنی کمک می کند. انجام این کار های ساده می تواند درد گردن و کمر را به حداقل 

برساند و همچنین باعث بهبود وضعیت ستون فقرات می شود.

هشدار؛ پارگی گوش و خطر مرگ
 با نگه داشتن عطسه در کمین شماست

نگه داشتن عطسه خطرات بسیاری از جمله انوریسم مغز، توقف ضربان قلب و پاره گی 
گوش را به دنبال دارد.

وقتی چیزی را در بینی خود احساس کنید که نباید در آنجا باشد، باعث ایجاد عطسه 
می شود. آن چیز می تواند شامل باکتری، خاک، گرد و غبار، گرده یا دود باشد.

عطسه به شما کمک می کند تا از ابتلا به بیماری یا انواع مختلفی آسیب دیدگی که 
ممکن است به بینی شما وارد شود، جلوگیری شود. دانشمندان می گویند که عطسه 
کردن در تنظیم مجدد بینی به حالت عادی کمک می کند. از این رو تحقیقات نشان 
می دهد سرکوب عطسه می تواند برای سلامتی خطرناک باشد و گاه باعث عوارض جدی 
می شود. عطسه فعالیتی پرانرژی است: یک عطسه می تواند قطرات مخاط را از بینی با 
سرعت ۱۶۰ کیلومتر در ساعت بیرون بریزد! هنگام عطسه، بدن در سیستم تنفسی فشار 
ایجاد می کند. این سیستم شامل سینوس ها، حفره بینی و بخش پایینی گلو و ریه های 
شما است. نگه داشتن عطسه باعث افزایش فشار در سیستم تنفسی به میزان حدود ۵ تا 
۲۴ برابر می شود که ناشی از خود عطسه است. کارشناسان می گویند: نگه داشتن این 
فشار اضافی در داخل بدن می تواند باعث صدمات احتمالی شود، که می تواند جدی 

باشد. برخی از این آسیب ها عبارتند از:
پاره شدن پرده گوش

وقتی فشار زیادی را که در سیستم تنفسی شما ایجاد می شود قبل از عطسه نگه دارید، 
مقداری هوا به گوش خود می فرستید. این هوای تحت فشار در لوله ای به نام لوله استاش 
در گوش ها قرار می گیرد. کارشناسان می گویند این فشار ممکن است باعث شود پارگی 

گوش )یا حتی هر دو گوش( و باعث افت شنوایی شود.
عفونت گوش میانی

عطسه به پاکسازی بینی از هر چیز دیگری که مربوط به آن نیست، کمک می کندکه 
می تواند شامل باکتری ها هم باشد.  انتقال مجدد هوا به داخل گوش از معابر بینی 
می تواند باکتری یا مخاط آلوده را به گوش میانی منتقل کند و باعث عفونت شود که اغلب 

دردناک هستند.
آسیب دیدگی رگ های خونی در چشم، بینی یا گوش

کارشناسان می گویند هر چند که نادر است، اما افزایش فشار ناشی از نگه داشتن 
عطسه باعث می شود رگ های خونی در معابر این اعضاء فشرده شده و پاره شوند.

آسیب دیافراگم
دیافراگم قسمت عضلانی سینه و بالاتر از شکم است. به طور معمول، ممکن است بعد 
از نگه داشتن عطسه به دلیل هوای اضافی که تحت فشار قرار دارد، احساس درد در سینه 
کنید. اما در موارد شدیدتر این حالت منجر به آسیب دیدگی دیافراگم می شود که نیاز به 

جراحی دارد.
آنوریسم

آنوریسم به بزرگ شدن یا بیرون زدگی دیواره یکی از سرخرگ های بدن به واسطه ضعف 
دیواره آن اطلاق می شود. فشار ناشی از نگه داشتن عطسه می تواند منجر به پارگی 
آنوریسم مغز شود که آسیب خطرناکی برای زندگی است که می تواند منجر به خونریزی 

در اطراف مغز شود.
شکستن دنده ها

این عارضه در برخی از افراد و اغلب افراد مسن، در اثر نگه داشتن عطسه گزارش شده 
است.

آیا نگه داشتن عطسه می تواند باعث حمله قلبی شود؟
نه عطسه کردن و نه نگه داشتن عطسه باعث نمی شود قلب متوقف شود، اما ممکن 
است به طور موقت بر ضربان قلب تأثیر بگذارد. برخی از صدمات ناشی از نگه داشتن 
عطسه می تواند بسیار جدی باشد، مانند آنوریسم پاره شده مغز، گلو پارگی و ریه های 

متلاشی شده، آنوریسم های پاره شده مغز در حدود ۴۰ درصد موارد کشنده است.
آیا با نگه داشتن عطسه می میرید؟

در حالی که گزارشی از مرگ در اثر عطسه گزارش نشده است، اما وقوع آن چندان هم 
غیرممکن نیست. برخی از صدمات ناشی از نگه داشتن عطسه مانند آنوریسم مغز، پارگی 
گلو و ریه های متلاشی شده می تواند بسیار جدی باشد. آنوریسم مغز در حدود ۴۰ درصد 

از موارد کشنده است.

ساخت حسگر های پیشرفته برای سنجش
 علائم حیاتی

محققان نسل جدیدی از حسگر های پیشرفته برای سنجش علائم حیاتی را ارائه کردند.
اولویت ابزار های فناوری جدید در تشخیص غیر تهاجمی علائم حیاتی است. فن 
آوری های کنونی، اغلب غیر انعطاف پذیرند، دقت مطلوب را ارائه نمی دهند و فقط 
می توانند تعداد محدودی از علائم حیاتی را رصد کنند. از این رو، سنسور های غیر 
تهاجمی مبتنی بر نور که می توانند مجموعه وسیع تری از علائم حیاتی را اندازه بگیرند، 

همواره مد نظر محققان بوده اند.
در مطالعه ای که اخیراً در Science Advances منتشر شده است، محققان اسپانیائی 
نسل جدیدی از دستگاه های قابل انعطاف و شفاف را ساخته اند که با پوست سازگار 
هستند و می توانند اندازه گیری مداوم و دقیق علائم حیاتی متعددی را در انسان انجام 
دهند. این دستگاه ها می توانند ضربان قلب، سرعت تنفس و میزان اکسیژن رسانی به 
خون و همچنین قرار گرفتن در معرض اشعه ماوراء بنفش خورشید را اندازه گیری کنند. 
در حالی که دستگاه پارامتر های مختلف را اندازه گیری می کند، خواندن این اطلاعات از 
طریق بلوتوث تلفن همراه متصل به دستگاه قابل انجام است. از آنجا که دستگاه به صورت 
بی سیم از طریق تلفن شارژ می شود، می تواند بدون باتری هم کار کند. این دستبند به 
گونه ای ساخته شده است که با سطح پوست سازگار می شود و در طول فعالیت، اندازه 
گیری مداوم را انجام می دهد، همچنین دارای حسگر نوری انعطاف پذیری است که 
می تواند تغییر در حجم عروق خونی را ثبت کند و سپس علائم حیاتی مختلفی مانند 
ضربان قلب، ضربان تنفس و اکسیژن رسانی به خون را استخراج کند. در این دستبند از 
فناوری پیشرفته سنجش نور و دو نوع نانو ماده استفاده شده است: گرافن، ماده ای بسیار 
انعطاف پذیر و شفاف که از لایه های ضخیم از اتم های کربن ساخته شده است و دیگری 
لایه ای از مواد جذب کننده نور ساخته شده از نقاط کوانتومی. از ویژگی های منحصر به 
فرد این نمونه اولیه این است که دستگاه از نور محیط برای کار استفاده می کند و کم 

مصرف است و بنابراین، امکان بررسی مستمر علائم در طولانی مدت را فراهم می کند.

مطالعات نشان می دهند، سرطان های معده و روده در سال های اخیر به علت استفاده 
بی رویه از غذاهای آماده و کنسرو شده به ویژه مواد غذایی که به روش غیراستاندارد تهیه 

می شوند، در ایران و سایر کشورهای جهان به شدت افزایش یافته است.
فست فود یا غذای فوری و سریع عنوانی است برای غذاهایی که به سرعت طبخ و 
آماده می شوند.  آنها غذاهای آماده ای هستند که معمولًا بدون چنگال، قاشق و بشقاب 
و عمدتا به شکل ساندویچی سرو می شوند و غذای انگشتی به حساب می آیند. این نوع 
غذاها هرچند ظاهر و طعم جذاب دارند، اما عادات غذایی نادرستی همچون پرخوری، 

کم تحرکی و سریع غذا خوردن را ایجاد می کنند.
بر اساس گزارش وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، سرطان معده با ۱۳.۷۰ و 
سرطان روده بزرگ با ۱۳.۳۱ در هر ۱۰۰ هزار نفر از شایعترین سرطان ها در کشور ما به 

شمار می آیند و عادات بدغذایی بیشترین نقش را در بروز این بیماری ها دارند.
همبرگر، انواع ساندویچ های سوسیس و کالباس، هات داگ، سیب زمینی سرخ کرده، 
مرغ سوخاری، ناگت مرغ، انواع پیتزا و غیره جزو فست فودها یا غذاهای آماده بشمار 

می روند.
ترکیب غذاهای آماده چیست

مینا سادات کارشناس تغذیه در این زمینه به خبرنگار ایرنا می گوید: ترکیبات سوسیس 
و کالباس که شایعترین نوع غذاهای آماده هستند، شامل گوشت چرخ کرده گوشت گاو، 
گوساله، بره، گوسفند، مرغ و بوقلمون است که ۴۰ تا ۹۰ درصد محتویات سوسیس و 
کالباس را تشکیل می دهند. همچنین نمک به عنوان طعم دهنده،  نگهدارنده )به علت 
خاصیت ضدباکتریایی( و پیونددهنده ذرات گوشت به این غذاهای آماده اضافه می شود 
که جذب کلسیم و پروتئین در بدن با مصرف زیاد این غذاها به علت نمک بالای آنها کم 

شده و منجر به پوکی استخوان می شود.
وی ادامه می دهد: ادویه جات، فلفل، دانه خردل، پیاز، سیر، رازیانه و زنجبیل برای 
ایجاد طعم های مختلف در انواع سوسیس و کالباس مورد استفاده قرار می گیرند، 
نیترات ها و فسفات ها نیز جهت حفظ رنگ و طعم و نیز نگهدارنده در سوسیس و کالباس 

مورد استفاده قرار می گیرند.
سادات اظهار می دارد: متاسفانه این دو ماده در بدن به یک ترکیب سرطان زا به نام 
نیتروزامین تبدیل می شوند، بسیاری از نیتروزامین ها در ایجاد تومورهای بدخیم نقش 

دارند، سرطان های معده و روده در سال های اخیر عمدتاً به علت استفاده بی رویه از 
غذاهای آماده و کنسرو شده به ویژه مواد غذایی که به روش غیراستاندارد تهیه می شوند، 

در دنیا به شدت افزایش یافته است.
عوارض ناشی از مصرف غذاهای آماده کدامند

این کارشناس با بیان اینکه چاقی و اضافه وزن، بیماری های قلبی و عروقی و اختلالات 
گوارشی و کبد از عوارض مصرف این مواد هستند، می افزاید: این نوع غذاها با کالری، 
نمک و چربی به ویژه اسید چرب اشباع بالا و ویتامین و مواد معدنی اندک، در درازمدت 
خطر ابتلا به فشار خون بالا را افزایش می دهند و نان های مورد استفاده در غذاهای 

آماده نیز بدون سبوس است که منجر به کاهش دریافت فیبر مورد نیاز بدن می شود.
سادات هشدار می دهد: شیوع برخی از سرطان ها ماننده روده و معده نیز از عوارض 
مصرف مداوم غذاهای آماده است که به علت ترکیبات نیترات و نیتریت ایجاد می شوند.
وی ادامه می دهد: انواع چاشنی ها و سس هایی که همراه با غذاهای آماده مصرف 
می شوند محرک اشتها، ترشح اسید معده و حرکات سیستم گوارشی هستند که این 

موضوع زمینه را برای پرخوری و بروز چاقی فراهم می آورد.
سادات خاطرنشان می کند: در رستوران هایی که غذاهای آماده سرو می شوند، غذاها 
از پیش آماده شده و در طول روز گرم نگه داشته می شوند به همین دلیل احتمال آلودگی 
در آنها افزایش می یابد و به هنگام سرخ کردن برخی از غذاهای آماده، میزان موادمغذی 
موجود در غذا به مقدار زیادی کاهش می یابد، همچنین هضم این مواد در دستگاه 

گوارش به علت چربی بالای آنها مختل می شود.
وی با بیان اینکه هنگام خرید سوسیس و کالباس باید دقت بیشتری کرد، می گوید: 
سوسیس و کالباس دارای بوی خوب و مطلوبی است و هرگونه بوی نامناسب مشکوک 
است، هرگونه لکه غیرعادی در سطوح به رنگ سبز یا قهوه ای مشکوک بوده و در صورت 

مشاهده آنها از خرید خودداری شود.
سادات بیان می کند: کالباس و سوسیس های بدون بسته بندی و مشخصات را هرگز 
خریداری نکنید و از قراردادن کالباس های برش داده شده در نایلون های مشکی جدا 

خودداری کنید.
وی می گوید: روی تمام پوشش ها، ویژگی های محصول را شامل درصد گوشت، 
پروتئین، چربی، مهراستاندارد، نام و نوع فرآورده، نام مواد به کار رفته در فرآورده، نام و 

نشانی تولیدکننده، شماره پروانه ساخت و پروانه بهره برداری، تاریخ تولید و انقضا، عبارت 
"دریخچال نگهداری شود"، روش و درجه حرارت نگهداری و مدت زمان نگهداری باید 

کنترل شود.
این کارشناس تغذیه تاکید می کند: از خرید کالباس و سوسیس حاوی حباب های 
هوا خودداری کنید، این حباب ها به ویژه در هنگام برش کالباس خود را نشان می دهد. 
حباب هوا باعث تغییر رنگ، طعم و بو می شود، حالت نرم و پفکی در سوسیس و کالباس 

ایجاد می کند.
توصیه برای کاهش خطر مصرف غذاهای آماده

وی ادامه می دهد: در صورت تمایل زیاد به مصرف غذاهای آماده و برای کاهش 
مصرف این مواد، تعداد دفعات مصرف را در طول زمان کاهش دهید و تا حد امکان 
موادغذایی را در شرایط مناسب از نظر نگهداری، نوع روغن مصرفی و با استفاده از مواد 

اولیه تازه و سالم در منزل تهیه کنید.
سادات می گوید: برای کاهش اثرات مضر غذاهای آماده، از میوه ها و سبزی های 
سالم و تازه در کنار غذا استفاده کنید.  مصرف مقادیر مناسب این مواد می تواند ویتامین 
های لازم برای بدن را تامین کرده و اثرات مضر مواد سرطان زایی را که با مصرف زیاد 

غذاهای آماده وارد بدن شده است، خنثی کند.
وی می افزاید: مصرف غذاهای شور و چرب مانند پنیر پیتزا، چیپس، ترشی جات، 
خیارشور، انواع سس و سیب زمینی سرخ کرده را که معمولا به همراه غذاهای آماده 
مصرف می شوند، باید کاهش یابد. همچنین انواع سس ها و پنیر پیتزا نیز مملو از چربی 
اضافی است بنابراین ضمن توصیه به عدم استفاده از روغن های جامد، بر استفاده از 
روغن های مخصوص سرخ کردنی در حجم کم برای موارد سرخ کردن و کاهش مصرف 

غذاهای چرب تاکید می شود.
نوشابه های گازدار تهدیدکننده سلامت 

وی ادامه می دهد: نوشابه یکی از پرمصرف ترین نوشیدنی هاست که امروزه با طعم 
های مختلف مورد استفاده قرار می گیرد، این نوشابه ها جزو نوشیدنی های کافئین دار و 
شیرینی هستند که با استفاده از دی اکسید کربن، گازدار شده اند. مطالعات نشان می 
دهد کودکانی که از سن کم شروع به مصرف نوشابه می کنند، چنان به کافئین آن وابسته 

می شوند که در بزرگسالی به شکلی ناخواسته یک نوشابه خور حرفه ای خواهند شد.
سادات تاکید می کند: زیاده روی در مصرف هرنوع ماده غذایی )حتی اگر مفید باشد( 
سلامت را به خطر می اندازد، مصرف این نوشیدنی به دلیل کالری قابل ملاحظه آن، در 

افرادی که دچار اضافه وزن هستند یا قصد کنترل وزن خود را دارند، باید محدود شود.
وی می افزاید: همچنین در صورت مصرف بیش از اندازه این نوشیدنی، اسیدفسفریک 
و گاز دی اکسید کربن موجود در آن با برداشت املاح از بافت استخوانی سبب پوکی 
استخوان می شود. بخشی از این گاز به دلیل فرآیند تخمیر در نوشیدنی تولید اما بخش 
عمده آن توسط کارخانه های تولید ماءالشعیر به صورت صنعتی اضافه می شود. بنابراین 
اگر ماءالشعیر در مقایسه با سایر نوشابه های گازدار، ویتامین های بیشتری دارد و می 

توان آن را جایگزین آن نوشابه ها کرد، اما در مصرف آن هم باید اعتدال را رعایت کرد.
سادات تصریح می کند: نوشیدن نوشابه در کودکان به دلیل داشتن قند فراوان منجر 
به بی اشتهایی و نخوردن غذای اصلی می شود، افزایش برگشت غذا از معده به مری از 
دیگر مضرات مصرف نوشابه های گازدار است که این امر به ویژه در افراد مبتلا به زخم 
معده مشکل ساز می شود. بنابراین بهتر است این بیماران تا حد امکان از مصرف نوشابه 

های گازدار پرهیز کنند.
وی خاطرنشان می کند: عادت به مصرف نوشابه های گازدار به دلیل فسفر زیاد موجود 
در آنها موجب برداشت کلسیم از استخوان ها و دفع آن از طریق ادرار می شود و زمینه 
ایجاد پوکی استخوان را فراهم می سازد و به دلیل داشتن اسید فراوان موجب از بین رفتن 

مینای دندان و پوسیدگی آن می شود.
سادات می افزاید: کافئین موجود در نوشابه های انرژی زا و سایر نوشابه های گازدار در 
کودکان، نوجوانان و زنان باردار نیز با تاثیر سریع بر سیستم عصبی موجب به هم خوردن 

نظم خواب، بیش فعالی و اعتیاد به مصرف نوشابه می شود.

افزایش سرطان های روده و معده با مصرف بی رویه فست فودها

یک متخصص فیزیوتراپی گفت: ندروم پای بی قرار اغلب در ساعات پایانی روز اتفاق 
می افتد و خواب شبانه را مختل می کند.

فرناز المعی نژاد، متخصص فیزیوتراپی درباره سندروم پای بی قرار اظهار کرد: به 
احساس ناراحتی شدید در پا ها در زمان خواب و استراحت که با درد و در برخی موارد 
سوزن، سوزن شدن پا ها همراه است به طوری که در خواب یا هنگام نشستن های 
بی قرار  پای  وادار می کند، سندروم  پا ها  دائم  به حرکت دادن  را  فرد  طولانی مدت 
می گویند. او بیان کرد: سندروم پای بی قرار اغلب در ساعات پایانی روز اتفاق می افتد 
و خواب شبانه را مختل می کند، به طوری که در بسیاری موارد شخص مجبور می شود 
از رختخواب برخیزد و برای آرام شدن پاهایش، کمی راه برود، آنها را ماساژ دهد یا با 

آب سرد بشوید.
 سندروم پای بی قرار در کمین چه کسانی است؟

این متخصص فیزیوتراپی افزود: افراد در هر سنی حتی سنین کودکی به این سندروم 
چار می شوند، اما اغلب سندروم پای بی  قرار در بزرگسالان رخ می دهد، شیوع این 
عارضه در زنان بیشتر است، زنان باردار به ویژه در سه ماه آخر بارداری هم می توانند به 

این عارضه مبتلا شوند.
علل ابتلا به سندروم پای بی قرار

او تاکید کرد: علت اصلی این عارضه هنوز شناخته نشده است، اما به نظر می رسد 
که استرس و بی خوابی آن را تشدید می کنند، اگر والدین  شما به این سندروم مبتلا  
باشند، ۳۰ تا ۵۰ درصد هم این احتمال وجود دارد که  شما به این عارضه دچار شوید، 
برخی رژیم های غذایی حاوی مقادیر پایین  آهن، مصرف زیاد قهوه و کافئین و استعمال 

سیگار هم می تواند در بروز سندروم پای بی قرار نقش داشته باشد.
المعی نژاد تصریح کرد: سندروم پای بی قرار در برخی بیماری ها مانند کم خونی، 

دیابت، التهاب مفاصل و پارکینسون بیشتر دیده می شود، این سندروم در افرادی که 
دارو های ضد افسردگی یا ضد حساسیت خواب آور مصرف می کنند و بیماران کلیوی 

که دیالیز انجام می دهند هم شایع است.
تشخیص سندروم پای بی قرار

این متخصص فیزیوتراپی گفت: روشی خاص برای تشخیص سندروم پای بی قرار 
به  دادن  گوش  و  بیمار  دقیق  حال  شرح  گرفتن  با  اغلب  پزشک  اما  ندارد،  وجود 

نشانه هایی که فرد بیان می کند، این سندروم را تشخیص می دهد.
او درباره نشانه های سندروم پای بی قرار اظهار کرد: تمایل شدید به حرکت دادن پا ها 
همراه با احساس کوفتگی، سنگینی، سوزش، گرفتگی و درد در پا ها از نشانه های 
سندروم پای بی قرار هستند که این علائم هنگام خواب و پس از نشستن های طولانی 

مدت شدت می گیرند و عصر هنگام و شب ها بروز پیدا می کنند.
المعی نژاد بیان کرد: پزشک اغلب بررسی می کند که آیا علائم سندروم پای بی قرار با 

راه رفتن، کشش عضلات پا، ورزش دادن پا ها و ماساژ آنها بهتر می شود یا خیر.
درمان سندروم پای بی قرار

این متخصص فیزیوتراپی افزود: اگر بیماری زمینه ای در ابتلا به سندروم پای بی قرار 
نقش داشته باشد درمان آن بیماری می تواند نشانه های این سندروم را کاهش دهد، 
پرهیز از مصرف قهوه و استعمال سیگار، ماساژ دادن و کشش عضلات ساق پا، کاهش 
استرس های روزانه با انجام تن آرامی و مدیتیشن، مراجعه به فیزیوتراپی برای کاهش درد 
و اسپاسم )گرفتگی( عضلات ساق پا و استفاده متناوب از کیسه آب گرم و آب یخ، از 

روش های درمانی برای بهبود سندروم پای بی قرار هستند.
سه تمرین ورزشی برای بهبود سندروم پای بی قرار

او تاکید کرد: در تمرین نخست فرد باید مطابق تصویر روی صندلی بنشیند و در حالی 

که زانوهایش به طور کامل صاف است با زانو های کشیده پنجه پاهایش را به سمت جلو 
و عقب ۳۰ بار حرکت دهد، این تمرین باید روزانه ۲ بار انجام شود.

المعی نژاد تصریح کرد: در تمرین دوم فرد باید رو به روی دیوار بایستد و یک پایش را 
جلو تر از پای دیگر قرار دهد سپس در حالی که زانوی پای عقبی به طور کامل صاف و 
کشیده است به آرامی زانوی پای جلویی را ۳۰ شماره به سمت دیوار خم و راست کند، 

این تمرین باید روزانه ۲ بار انجام شود.
او یادآوری کرد: در تمرین سوم فرد باید بر لبه پله یا استپ طوری بایستد که فقط پنجه 
پایش روی پله بوده و پاشنه پایش آزاد باشد سپس با زانوی صاف به آرامی هر ۲ پا را به 
سمت پایین بکشد تا کشش را در پشت ساق پا احساس کرده، سپس به آرامی عضله 
ساق پا را منقبض کند و بدن را به طرف بالا بکشد، این تمرین باید روزانه ۲ بار، هر بار 

۳۰ مرتبه تکرار شود.

سندروم پای بی قرار، سراغ چه کسانی می آید؟

اگرچه نگه داشتن قند خون در محدوده 
سالم نیاز به زمان دارد، اما شما می توانید با 
اتخاذ روش هایی در زندگی که شاید چندان 
وقتگیر نباشند، برای برنامه ریزی بلند مدت 

کنترل دیابت خود را آماده کنید.
خون  قند  کنترل  روش های  از  برخی 
هستند که شاید انجام دادن شما کمتر از ۱۵ 
دقیقه از شما وقت بگیرد. انجام این اقدامات 
به  باشید،  دیابت  به  مبتلا  که  صورتی  در 
شما بیشتر این امکان را میدهد که سلامت 

عمومی خود را با وجود بیماری، ارتقا دهید.
فراموش نکنید بیماری قند خون دارای زمینه های ارثی نیز هست و اگر در میان خانواده خود کسانی را دارید که مبتلا به 

قند خون هستند، سعی کنید از همین روزها قدم هایی را برای سبک زندگی سالم بردارید. 
پیاده روی کوتاه: فعالیت های هوازی مانند پیاده روی یکی از موثرترین راه ها برای پایین آوردن قند خون است و تحقیقات 
نشان می دهد انجام سه وعده ۱۵ دقیقه ای پیادهروی در طی روز بخصوص بعد از غذا در کنترل قند خون بسیار موثر است.
مصرف سالاد و غذاهای سبک در وعده شام: انتخاب یک سالاد ساده در شب هنگام به عنوان وعده شام و استفاده از 
سبزیجات با حجم بالا و کم کالری به از دست دادن وزن اضافه در دیابتیها کمک میکند. استفاده از سرکه یا آبلیمو همراه با 
سالاد مفید است چون طبق تحقیقات منجر به کاهش قند خون می شود و تاثیر مثبتی بر قند خون ناشتا در افراد مبتلا به 
دیابت نوع دو دارد. سرکه یک طعم دهنده بدون کالری است و برای کنترل وزن در هنگام مصرف سالاد بسیار مفید است. 
بهتر است سرکه را در ظرف چاشنی کنار سایر چاشنی ها بر روی میز قرار دهید تا از آن بجای سس سالاد استفاده شود. 

برای تهیه سس سالاد می توانید دو سوم میزان از سرکه و یک سوم روغن زیتون را با هم مخلوط کنید.
نگه داشتن یک یادداشت غذایی: از دست دادن حتی پنج کیلو وزن میتواند مدیریت و کنترل قند خون را بهتر کند و 
تحقیقات نشان میدهد که داشتن یک یادداشت غذایی روزانه میتواند کنترل وزن را موفقتر کند. ثبت هر وعده غذایی و 
یادداشت موادی که مصرف کردهاید، شاید هر دفعه تنها دو دقیقه زمان شما را بگیرد، اما یکی از بهترین و البته رایگان ترین 

راهها برای اندازه گیری میزان کالری دریافتی در مبتلایان به دیابت است.
از خانه به محل کار غذا ببرید: مسلما رفتن به رستوران و مصرف فست فودها راهی فوری برای از بین بردن حالت 
گرسنگی است و البته حجم زیادی از سدیم و کالری را نیز بهمراه کربوهیدرات های تصفیه شده وارد بدن میکند. در عوض 
به همراه داشتن یک پکیج ناهار سالم همراه با محصولات تازه و غلات سبوسدار میتواند مدیریت قند خون را در مبتلایان 

به دیابت بسیار راحتتر کند.
انجام ورزش های قدرتی در هفته: اگرچه ورزشهای هوازی منظم مانند پیاده روی برای کنترل اضافه وزن و چاقی در 
دیابتی ها موثر است، اما انجام ورزشهای آموزش قدرت برای حفظ توده عضلانی باعث کاهش مقاومت به انسولین در 

دیابتیها میشود و انجام آنها دو تا سه وعده در هفته ضروری به نظر میرسد.
بررسی سلامت پاها: دیابت میتواند به رگ های خونی آسیب بزند و منجر به دیر بهبود یافتن زخم در بدن و در نهایت 
قطع عضو بخصوص از ناحیه پاها شود. اگز زخم های باز درمان نشوند، ممکن است در دیابتیها عفونتهای جدی به همراه 
داشته باشند. افراد مبتلا به دیابت به همین دلیل باید هر روز نسبت به بررسی سلامت پاهای خود اقدام کنند و در صورت 
بروز هر گونه بریدگی و کبودی اقدامات لازم را برای بهبود آن انجام دهند. اگر زخم بعد از ۴۸ ساعت شروع به بهبود نکرد، 
باید حتما با پزشک تماس گرفته شود. اگر شما به عنوان فرد دیابتی قادر به چک کردن تمام نقاط پای خود نیستید، از 

دیگران کمک بگیرید و یا با استفاده از یک آینه این کار را انجام دهید.
دور کردن استرس: استرس و دیابت رابطه مستقیم با هم دارند به این ترتیب که هنگامی که شما تحت فشارهای 
فیزیکی، ذهنی و عاطفی هستید، بدن شما شروع به پمپ کردن کورتیزول و در نهایت افزایش سطح قند خون میکند. 
مدیریت استرس باید به طور موثر انجام شود و شاید برای این کار فقط به ده دقیقه زمان نیاز باشد. استفاده از روشهای 

آرامبخشی و تمرینات تنفسی، روش های تنفس عمیق و ... برای دور کردن استرس و کنترل قند خون موثر است.
چک کردن مدام قند خون: توصیه های زیادی برای این کار شده است و مبتلایان به دیابت نوع ۲ باید قند خون 
خود را حداقل یک بار در روز چک کنند. بهترین زمان برای این کار در صبح و یا زمانی است که از خواب برخواستهاید. 

شما میتوانید در مورد این که آیا باید قبل و بعد از غذا نیز تست قند خون را انجام دهید یا نه، با پزشک تان مشورت کنید.

نوسانات نرخ تورم و نداشتن پس انداز کافی برای اداره زندگی، 
افسردگی های ناشی از بالارفتن سن و تلاش برای احیای دوباره 
عزت نفس از دست رفته، از جمله دلایلی است که یک بازنشسته 
زبان  به  بازنشستگی  چالش  شروع  دلایل  توضیح  در  ایرانی 

می آورد.
»بازنشستگی یعنی اول مکافات!« این جمله ای است که این 
روزها از زبان بسیاری از افرادی که بازنشسته شده اند، می شنوید. 
نوسانات نرخ تورم و نداشتن پس انداز کافی برای اداره زندگی، 
افسردگی های ناشی از بالارفتن سن و تلاش برای احیای دوباره 
عزت نفس از دست رفته، از جمله دلایلی است که یک بازنشسته 
ایرانی در توضیح دلایل شروع این چالش به زبان می آورد. درواقع، 

درحالیکه به نظرمی رسد بازنشستگی باید زمانی باشد که بتوانید ازمیوه و نتیجه  کار خود لذت ببرید، اما درعوض مجموعه ای از شرایط 
شما را به افسردگی می کشاند. اگر مواردی چون عدم تامین مالی مناسب برای ذخیره مادی سالهای باقیمانده زندگی را که دغدغه اصلی 
بازنشسته ایرانی و ناشی از عدم اجرایی شدن سیاستهای رفاه اجتماعی  است، با اغماض  کنار بگذاریم و صرفا به دلایل تغییر حالات خلقی 
و افسردگی درپی شروع دوران بازنشستگی بپردازیم، شناخت دلایل افسردگی و چگونگی مقابله با آن می تواند برای برخی گروههای 

اجتماعی کمک کننده باشد.
دلایل افسردگی پس از بازنشستگی

برای بسیاری از افراد، کار کردن به معنای مفید به فایده بودن  و هدفمند بودن است. اینکه بدانیم در ارتقاء سطح رفاه یک خانواده موثریم، 
احساس ارزشمند بودن را به فرد القاء می کند. بالارفتن عزت نفس نیز در واقع ریشه  در همین احساس مفید بودن و ارزشمند بودن دارد. 
با شروع بازنشستگی و دور شدن از محیط کار، فرد وارد مرحله ای از زندگی می شود که انتظار دارد این احساس ارزشمند بودن را دیگران به 
او القا کنند. دلتنگی برای عزت نفسی که تا دیروز عامل حرکت و پیشرو بودن فرد بود ، ممکن است عاملی جدی برای شروع یک افسردگی 
مهلک باشد. یکی از دلایل شیوع افسردگی در بازنشستگان، خانه نشینی و تغییر نقش های بعضا کلیشه ای در خانه است. اگر تا پیش از 
بازنشستگی، همسران برای کار از خانه خارج می شدند و تنها مدت کوتاهی را در خانه کنار یکدیگر می گذراندند، اکنون ممکن است هر دو 
بیشتر وقت خود را در خانه سپری کنند. ممکن است نقش ها در حال تغییر باشد و نیاز بیشتری به تصمیم گیری مشترک در خصوص برخی 

از امور رخ دهد. تا رسیدن به تعادل جدید ، ممکن است درگیری هایی در خانه اتفاق بیفتد تا افراد با اوضاع جدید کنار بیایند.
اما افسردگی ناشی از بازنشستگی تنها به تعارضات خانوادگی در پی خانه نشینی محدود نمی شود. بازنشستگی می تواند یادآور نداشتن 

پس انداز کافی، پیری، بیماری و ناتوانی ناشی از آن و ترس از مرگ باشد.
چگونه به مقابله با افسردگی بازنشستگی بپردازیم

کارشناسان برای مقابله با افسردگی های ناشی از شروع دوران بازنشستگی توصیه هایی دارند، از جمله : فعال بمانید: کارهایی را انجام 
دهید که هم  ذهن و هم  بدن را درگیرکند. از قبیل شرکت در کلاسهای مختلف ، ورزش های گروهی ، انجام کار داوطلبانه و یا حتی انجام 
یک کار نیمه وقت . روابط اجتماعی و خانوادگی را تقویت کنید: با فرزندان و نوه هایتان در ارتباط باشید. در گردهمایی ها و محافل دوستانه 
شرکت کنید. از ورود به جمع های جدید نهراسید. شما می توانید ارتباط موثری با نهادهای مدنی و سازمانهای مستقر در جوامع محلی 
ایجاد کنید. به دنبال فعالیت هایی باشید که از آن لذت می برید تا بتوانید دوستان جدیدی پیدا کنید. به دنبال اهداف جدیدی باشید: آیا  
شما می توانید کارهای داوطلبانه مرتبط با حرفه سابق خود انجام دهید؟ یا در جایی مشغول به کاری پاره وقت شوید که از تجربه شما برای 
پیشبرد کار استفاده کنند؟ پیدا کردن روشی جدید برای آنکه معنایی جدید به زندگی ببخشید ، احساس هدفمند بودن را مجددا در شما 
ایجاد خواهد کرد. برنامه ریزی کنید: شاغل بودن باعث می شود مجبور باشیم برای کل روز برنامه ریزی کنیم. بازنشستگی معمولا در این 
وضعیت اختلال ایجاد می کند .به یاد داشته باشید که حتی پس از بازنشستگی هم برنامه ای را برای خود تعیین کنید . از کارهای خانه 
گرفته تا ورزش و کارهای داوطلبانه.. اگر متوجه شدید که غم و اندوه شما از بین نمی رود و یا به طور جدی زندگیتان را مختل کرده ، ممکن 

است که به کمک پزشک نیاز داشته باشید.
علائم اختلال افسردگی عمده شامل موارد زیر است: احساس غم شدید-از دست دادن علاقه به انجام کارهایی که قبلًا از انجام آنها 
لذت می بردید-احساس تحریک پذیری یا بی قرار بودن-اختلال در خوابیدن و بیدارشدن-تغییر در اشتها یا وزن-اختلال در فکرکردن ، 
تصمیم گیری یا به خاطر سپردن چیزها-تمام مدت احساس خستگی می کنید-احساس بی ارزش بودن یا گناه بیش از حد-احساس 

درماندگی یا ناامیدی-فکرکردن به مرگ یا خودکشی
اگر چندین مورد از این علائم را تجربه کرده اید، به پزشک مراجعه کنید. او از شما سؤالاتی خواهد پرسید و برخی آزمایشات را انجام 

می دهد تا مشخص شود، علائم افسردگی شما ریشه در چه عللی دارد.

مراقب افسردگی پس از بازنشستگی اطرافیان خود باشیدپزشک خودتان باشید؛ ۸ گام برای کنترل طبیعی قند خون
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مدیر باغبانی سازمان جهاد کشاورزی مازندران  خبرداد

پیش بینی افزایش ۱۰ درصدی تولید مرکبات 
در مازندران 

 مدیر باغبانی سازمان جهاد کشاورزی مازندران گفت که امسال بارندگی های مناسب 
سبب باردهی بیشتر درختان مرکبات شده و پیش بینی کارشناسان افزایش دستکم ۱۰ 
درصدی برداشت محصول را نشان می دهد.   هادی ایزدی پیش بینی کارشناسان را 
برداشت ۲ میلیون و ۶۵۰ هزار تن محصول از باغ های مرکبات استان اعلام کرد. وی گفت: 
مجموع باغ های مرکبات استان ۱۱۲ هزار هکتار است که از این میزان ۱۱۰ هزار هکتار آن 
ارقام بارده هستند و برآوردها هم بر همین اساس صورت گرفته است. ایزدی با بیان اینکه ۸۰ 
هزار هکتار از باغ های مرکبات مازندران مربوط به ارقام مختلف پرتقال است، توضیح داد: 
۳۰ هزار هکتار به ارقام مختلف نارنگی و بقیه به محصولاتی از جمله نارنج و لیمو اختصاص 
دارد. برداشت ارقام زودرس نارنگی در مازندران از ۱۵ شهریور ماه آغاز شد و همچنان ادامه 
دارد.  مدیر باغبانی سازمان جهاد کشاورزی مازندران با اعلام اینکه مازندران، کل نارنگی 
مورد نیاز کشور را تامین می کند، گفت: محصول پنج هزار هکتار از باغ های نارنگی پیش 
رس استان از دو هفته پیش وارد بازار شده و تا دو هفته آینده برداشت نارنگی به صورت 
گسترده آغاز می شود. ایزدی با اعلام این که حدود ۱۸ هزار هکتار از باغ های استان در 
سیل اواخر سال گذشته و اوایل سال جاری خسارت دید، توضیح داد : کمتر از یک درصد 
از باغات مرکبات سیل زده دچار خسارت صددرصدی شده است و بقیه با خارج کردن گل 
و لای دوباره احیاء شدند. وی افزود: بیشتر باغات خسارت دیده از سیل در مازندران مربوط 
به ارقام سیاه ریشه مانند هلو و شلیل در مناطق جلگه ای مناطق شرقی استان بوده  است 
در حالی که با همت باغداران ،باغات سیاه ریشه شامل گیلاس ، گردو ، آلبالو و سیب امسال 
از باردهی مناسبی برخوردارند. سیلابی که در روزهای آخر سال ۹۷ مناطق مرکزی و شرقی 
مازندران را خانه تکانی کرد و با تکرار شدن طی روزهای ۱۲ و ۱۳ فروردین مناطقی از غرب 
استان را هم شست و شو داد، بیش از ۱۸ هزار میلیارد ریال به بخش های مختلف خسارت 
زد ولی بیشترین آن بر اساس اعلام مسئولان مربوط به بخش کشاورزی بوده است. عمده 
خسارت سیلاب به بخش کشاورزی، زیر آب رفتن مزارع و باغ ها، تخریب مزارع پرورش 
ماهی، از بین رفتن خزانه های شالیزاری و تخریب دامداری و مرغداری و تلف شدن ماکیان 
و دام های سبک و سنگین بوده است که میزان آن بیش از شش هزار میلیارد ریال برآورد شد.

مدیرکل سیاسی استانداری و دبیر کمیسیون دانشجویی قم :

ستاد استقبال از دانشجویان در دانشگاه های قم 
تشکیل می شود

مدیرکل سیاسی استانداری و دبیر کمیسیون دانشجویی قم گفت: در آستانه فرارسیدن سال 
تحصیلی، ستاد استقبال از دانشجویان جدیدالورود در دانشگاه های استان تشکیل می شود. 
مرتضی بابایی بیان کرد: با تشکیل این ستاد در دانشگاه های استان،  زمینه برای آشنایی هر 
چه بیشتر دانشجویان جدیدالورود با محیط های علمی و وظایفی که در طول دوران تحصیل 
بر عهده دارند، فراهم می شود. وی با اشاره به این که آمار دانشجویان جدیدالورود استان در 
سال جاری پس از تکمیل فرآیند ثبت نام در حال جمع بندی است،  افزود: سال گذشته بیش 
از ۱۷ هزار دانشجوی خانم و آقا در مقاطع مختلف علمی در دانشگاه های قم پذیرش شدند 
که این تعداد دانشجوی جدیدالورود نشان دهنده جایگاه ممتاز استان در فضای علمی 
کشور است. وی ادامه داد: همچنین در سال ۹۷،  ۳۵۰ دانشجوی جدیدالورود غیر ایرانی 
در دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی استان پذیرش شدند که این موضوع بیان کننده موقعیت 
ویژه قم برای تبدیل شدن به قطب دانشگاهی جهان اسلام در کنار جایگاه متعالی آن در نشر 
علوم دینی است. بابایی گفت: به غیراز بحث تشکیل ستاد استقبال،  با توجه به در پیش بودن 
سال تحصیلی،  مباحثی همچون تأمین خوابگاه،  سرویس رفت وآمد و ارائه تغذیه مناسب نیز در 
کمیسیون دانشجویی استان موردتوجه قرار گرفت و هماهنگی های لازم برای خدمت رسانی 
قابل قبول به دانشجویان پذیرفته شده در دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی قم، انجام شد. وی 
بیان کرد: کمیسیون دانشجویی قم با حضور مسئولان دانشگاه های استان به صورت ماهانه 
و منظم برگزار و در آن پیرامون مسائل حوزه های مختلف دانشجویی،  تصمیم گیری می شود، 
مصوبات این کمیسیون باید توسط دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی استان اجرا و گزارش 
آن به موقع ارائه شود. وی ادامه داد: تلاش می کنیم دانشجویان جدیدالورود در محیط های 
دانشگاهی و مراکز علمی استان قم با مشکل خاصی مواجه نشوند تا بتوانند بدون دغدغه 
تمام تمرکز خود را برای پیشبرد مقاصد علمی موردنظرشان به کارگیرند. به طور میانگین سالانه 
بیش از ۷۰ هزار دانشجو در مقاطع مختلف تحصیلی در ۳۰ دانشگاه و مراکز آموزش عالی 

استان قم به فراگیری علم و دانش می پردازند.

درقالب پویش مهرامام سجاد)ع(
3هزار بسته نوشت افزار در هرمزگان توزیع می شود

۳ هزار بسته لوازم التحریر)نوشت افزار( درقالب پویش مهر امام سجاد)ع( درهرمزگان 
تهیه و بین دانش آموزان نیازمند استان توزیع می شود.  قائم مقام کمیته امداد امام 
خمینی)ره( هرمزگان گفت: طرح پویش مهر امام سجاد)ع( باحمایت کمیته امداد و 
همکاری ستاد برگزاری کنگره بین المللی امام و همچنین مشارکت های خیران و مردمی در 
راستای ترویج سیره اجتماعی آن امام همام در استان اجرا می شود. جلیل تراهی روز شنبه 
درجمع خبرنگاران افزود: طرح تهیه بسته های نوشت افزار و توزیع آن بین دانش آموزان 
نیازمند استان هرمزگان یکی از برنامه های جنبی نهمین کنگره بین المللی امام سجاد)ع( 
است. وی بیان داشت: ارزش هر بسته نوشت افزار یک میلیون و۵۰۰ هزار ریال است که 
از سوی کمیته امداد و سپاه امام سجاد)ع( تهیه می شود. این مسوول اظهارداشت: افراد 
خیر و نیک اندیش نیز می توانند هریک با پرداخت ۴۰۰ هزار ریال در خرید یک بسته نوشت 
افزار مشارکت داشته باشند. تراهی گفت: بسته های جمع آوری  شده بین دانش آموزان 
خانواده های زیرپوشش کمیته امداد و سایر دانش آموزان نیازمند در سراسر استان هرمزگان 
توزیع خواهد شد. وی از خیران ونیکوکاران خواست جهت کمک به دانش آموزان نیازمند 
از طریق تلفن گویای ۳۲۸۸، اپلیکیشن موبایلی ناب و همچنین #۰۷۶*۸۸۷۷* مشارکت 
کنند. بیش از ۴۰ هزار دانش آموز نیازمند در هرمزگان وجود دارد که ۲۱ هزار و ۵۰۰ نفر آن 

تحت حمایت کمیته امداد هستند.
  

مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان اردبیل:

۱4 عنوان کتاب در هفته دفاع مقدس
 رونمایی می شود

 مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان اردبیل گفت: ۱۴ کتاب حاوی 
زندگینامه شهدا و خاطرات رزمندگان در هفته دفاع مقدس رونمایی می شود. 

علی واحد روز شنبه در جلسه شورای هماهنگی حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس 
اردبیل افزود: ۵۴ عنوان کتاب از سال ۹۶ تا کنون به رشته تحریر درآمده که تعدادی از آنها 
رونمایی شده و تعدادی دیگر هم در حال چاپ است. وی با اشاره به برنامه های هفته دفاع 
مقدس در اردبیل گفت: ۵۸ عنوان برنامه در هفته دفاع مقدس اعم از برگزاری نمایشگاه ها، 
برگزاری رژه نیروهای مسلح ،خاطره گویی ،برگزاری مسابقات فرهنگی و هنری ،دیدار با 
خانواده شهدا ،غبارروبی گلزار شهدا،عیادت از جانبازان و تجلیل از پیشکسوتان دفاع مقدس 
اجرا می شود. جواد زنجانی ، فرماندار اردبیل هم در این جلسه گفت: در هفته دفاع مقدس 
باید شهر رنگ و بوی جبهه و شهدا  به خود گرفته و با تبلیغات محیطی و نصب بنرهای متعدد 
با هزینه کمتر اما با گیرایی و نتیجه بیشتر می توان نسل امروزی را با رشادت های شهدا و 
ایثارگران آشنا کرد. وی افزود: تبلیغ و  انتقال فرهنگ دفاع مقدس و فرهنگ از خودگذشتگی 
و شهادت به جوانان و نسل امروزی که جنگ و ایثارگری را ندیده اند، وظیفه همه ماست. 
زنجانی تاثیر برگزاری مراسم هفته دفاع مقدس را غیرقابل کتمان دانست و افزود: اجرای 
هنرمندانه برنامه ها و نمایش نقش ایثارگران در هشت سال دفاع مقدس می تواند نسل جدید 
را برای شناخت بیشتر از تاریخ جنگ به فکر و اندیشه بیاندازد.  وی بیان کرد: یکی از وظایف 
اصلی و خطیر ما در عرصه کنونی ترویج فرهنگ ایثار و شهادت و صبر و استقامت در جامعه 
است و باید با برنامه های اساسی و راهبردی ادامه دهنده راه شهدا باشیم . زنجانی با بیان 
اینکه یکی از دستاوردهای بزرگ پیروزی انقلاب اسلامی ایران امنیت،صلابت و استقلال 
در کشور است،افزود: این سرمایه های عظیم با از جان گذشتگی و ایثار شهدا به دست آمده 
و باید از این دستاوردهای بسیار مهم با جان  و دل نگهداری شود. فرماندار اردبیل پشتوانه 
هشت سال ایستادگی نیروهای مسلح در جبهه های حق علیه باطل را منطق قرآن و اسلام 
عنوان کرد و گفت: امروز نیز ملت ایران با این منطق در مقابل جهان استکبار ایستاده و اجازه 

تحقق هیچ یک از توطئه های دشمنان را نمی دهد.

سخنگوی شرکت گازاستان اصفهان  خبرداد

برگزاری دوره آموزشی رانندگی به روش 
تدافعی در شرکت گاز اصفهان 

سخنگوی شرکت گازاستان اصفهان، هدف از برگزاری این دوره آموزشی را ایمنی ترافیک 
و رانندگی تدافعی در راستای اجرای دستورالعملHSE   در زمینه ایمن سازی ناوگان حمل 
و نقل شرکت عنوان کرد. سید حسن موسوی گفت: در این دوره آموزشی تمامی رانندگان 
شرکت در بخش های تاکسیرانی ، اجرای طرح ها و امدادگران با کلیات اهمیت رانندگی 
به روش تدافعی آشنا شدند.  وی افزود: دراین دوره تعداد ۲۴۵ نفر از رانندگان شامل؛ 
۱۰۰راننده جاری و ۱۴۵راننده پروژه ای حضور یافتند با عوامل موثر در تصادفات رانندگی 
آشنا شدند . موسوی، گفت: محتوای این دوره شامل کلیات اهمیت رانندگی به روش 
تدافعی، مقررات عمومی رانندگی و آشنایی با مجموعه مقرارت راهنمایی و رانندگی ، انواع 
تصادفات و بررسی علل آنها، نکات ایمنی در رانندگی بازدید و بازرسی خودرو ، محورهای 
رانندگی و ویژگی های راننده بوده است  . رئیس روابط عمومی شرکت گاز استان اصفهان، 
در پایان سخنان خود افزود: امیدواریم این دوره آموزشی باعث فعالیت منظم و منطقی و 
سیستماتیک برای دستیابی به دانش نو،بهبود و ارتقای کیفیت ارائه خدمات به همکاران 
گرامی را به همراه داشته باشد. لازم به ذکر است این دوره آموزشی بمدت ۲۴۵ نفر روز برگزار 

و در پایان به شرکت کنندگان گواهی نامه مربوطه اعطاء شد.

آیین آغاز سال تحصیلی جدید حوزه های علمیه کشور، روز شنبه با حضور آیت الله 
حسین نوری همدانی از مراجع تقلید، علما، اساتید و طلاب حوزه علمیه در مدرسه 

فیضیه قم برگزار شد. 
آیت الله حسین نوری همدانی از مراجع تقلید، دوری علما از زندگی اشرافی را مورد 
تاکید قرار داد و گفت: علما باید در کنار مردم و فقرا باشند و عالمانی که گرایش به دنیا 

دارند، طبق روایت، شیرینی مناجات با خدا را نخواهند چشید.
وی روز شنبه در آیین آغاز سال تحصیلی جدید حوزه های علمیه در مدرسه فیضیه 
قم، افزود: دعوت به اسلام نباید تنها به زبان خلاصه شود بلکه باید با عمل مردم را به 

اسلام دعوت کرد.
آیت الله نوری همدانی تاکید کرد: روحانیان سربازان لشکر امام زمان)عج( هستند 
و علما باید خدمتگزار و همراه با مردم بوده و با حضور در میان ملت، این ارتباط قوی 

حوزه و مردم را حفظ و تعمیق بخشند.
وی در ادامه با انتقاد از برخی گرایش ها پیرامون جدایی دین از سیاست در حوزه 
گفت: علما فکر نکنند که دین از سیاست جداست بلکه باید در کنار تحصیل باید از 

وضعیت مسلمانان آگاه بوده و در حد توان در برابر دشمنان اسلام ایستاد.
وی با تاکید بر اینکه اسلام همواره در طول تاریخ دشمن داشته و به همین دلیل 
باید مبارزه با دشمن در دستور کار حوزه باشد، ادامه داد: دشمنان اسلام به دنبال 
تضعیف شیعه و تحریف عاشورا هستند که باید با قلم و بیان در برابر این توطئه ها 

ایستادگی کرد.
این مرجع تقلید اظهار داشت: در نیجریه، بحرین و کشمیر عزاداران حسینی را به 
خاک و خون کشیدند که باید حوزه های علمیه نسبت به این مسائل آگاه باشد و در 

حد توان برای کمک به مستضعفان عالم اقدام کند.
و  خوبی ها  همه  سرچشمه  علمیه  حوزه  اینکه  بابیان  همدانی  نوری  آیت الله 
فضیلت هاست گفت: مشکلات در جامعه ناشی از دوری از روحانیت و علماست و 
آمار بالای شهدای روحانیت در دفاع مقدس نسبت به سایر قشرها نشان از ایثارگری 

روحانیان است.
وی، بابیان اینکه روحانیان با گام برداشتن در مسیر تبلیغ علوم دینی، موردتوجه 
امام زمان)عج( هستند، گفت: طلاب علوم دینی در ترویج فرهنگ و معارف دینی 
نقش بسیار مهمی دارند و این طلاب و علمای حوزوی بودند که در طول تاریخ اسلام 

را حفظ کرده و گسترش دادند.
وی طلبگی را اولین مراحل حرکت در مسیر کسب معارف دینی دانست و گفت: 
طلاب باید تلاش کنند تا به آداب و اصول حوزوی در مرحله طلبگی مسلط شوند که 

تسلط بر این اصول لازمه فقاهت است.
این مرجع تقلید با اشاره به روایاتی پیرامون جایگاه طلاب علوم دینی در نزد خدا، 
تاکید کرد: اخلاص، همت بلند، اراده قاطع، جدیت، اجتناب از سستی، داشتن 
نظم و همچنین توجه به ادبیات فارسی و عربی ازجمله گام هایی است که در مسیر 

کسب علوم دینی باید موردتوجه طلاب باشد.
آیت الله نوری همدانی، گام برداشتن در مسیر علمای بزرگ را نیازمند همت بلند 
دانست و ادامه داد: تسلط بر ادبیات فارسی و عربی نیاز ضروری یک طلبه است که 

تسلط در این زمینه در نگارش کتاب و خطابه به کمک طلاب خواهد آمد.
وی اضافه کرد: سحرخیزی، تهجد و نماز شب موجب معنویت و آمادگی پذیرش 
معارف دینی است که باید طلاب اقامه نماز شب را به عنوان یک اصل و برنامه ثابت 

زندگی خود موردتوجه قرار دهند.
دروس اخلاق در حوزه جدّی گرفته شود

 این مرجع تقلید با اشاره به وجود برخی بی اخلاقی ها در جامعه، افزود: اخلاق در 
زندگی همه انسان ها بسیار اثرگذار است و این موجب شده تا اخلاق آموزی و متخلق 
شدن به اخلاق نیکو بر همه لازم باشد و در این مسیر همه نیاز به معلم اخلاق داریم.

آیت الله نوری همدانی، برگزاری درس اخلاق در حوزه علمیه قم و پخش آن از 
طریق رسانه ها را مورد تاکید قرار داد و گفت: باید در حوزه های علمیه به برگزاری 

درس اخلاق به عنوان یک نیاز توجه جدی تری شود.
وی بابیان اینکه لازمه اثرگذاری و معرفی اسلام، شناخت تمام ابعاد اسلام است 
گفت: نظام جمهوری اسلامی توسط فقیهی عالم بناشده است که نشان می دهد 
فقه شیعی ظرفیت های بسیاری برای تشکیل حکومت و پاسخگویی به تمام نیازهای 

جامعه دارد.
مدیر حوزه های علمیه:

۲۰ هزار روستای کشور فاقد روحانی است
 مدیر حوزه های علمیه نیز در این آیین گفت: ۲۰ هزار روستا و همچنین برخی از 

مناطق حاشیه ای شهرها در کشور فاقد روحانی است.
آیت الله علیرضا اعرافی افزود: باید در استقرار علما و روحانیان و همچنین اعزام 

مبلغان دینی در این مناطق توجه بیشتری شود.
وی در ادامه گفت: طلاب در عصر جدید باید علاوه بر تحصیل و دانش آموزی، به 

تزکیه نفس و تعالی اخلاق و معنویت بیش از پیش توجه کنند.
وی با بیان اینکه اولین رکن حوزه علمیه پاسداشت علمی و توجه به عمق فقهی و 
کلامی حوزه هاست، اظهار داشت: طلاب باید بدانند که اساس حوزه، علم و دانش 
است و معارف الهی باید در حوزه آموخته شود، عمیق یابد و در سراسر جهان منتشر 

شود.
اعرافی، مهمترین وظیفه طلاب را توجه به کسب دانش و تحقیق و همچنین تزکیه 
نفس دانست و ادامه داد: اجتماعی بودن، انقلابی بودن و داشتن رابطه خوب با مردم 

ابعاد گوناگونی است که حوزویان باید به آن توجه کنند.
امام جمعه موقت قم ادامه داد: نقش اساتید در اخلاق، تولیدات و عمق علمی 
و همچنین تحقیقات حوزوی و هدایت طلاب به سمت قله های بلند علمی بسیار 
حائز اهمیت است که در این راستا شورای عالی مدیریت حوزه های علمیه نیازمند 

مشارکت اساتید حوزه برای تربیت عالمان بزرگ و ریل گذاری صحیح حوزه است.
وی پاسداشت اصالت، هویت، آداب و سنت های حوزوی را مورد تاکید قرار داد و 
افزود: معتقد به نوگرایی و تحول در حوزه های علمیه هستیم ولی نباید این تحول 

موجب جداشدن حوزه از اصالت های تارخی خود باشد.
اعرافی تاکید کرد: اهتمام به مسائل اخلاقی و مراقبت از برخی آسیب ها در این 
حوزه بسیار ضروری است و باید جلوی برخی مریدبازی ها، دعوت به خویش به جای 

ارزش ها و  مسلک ها و عرفان های دروغین در حوزه های علمیه گرفته شود.
مدیر حوزه های علمیه سراسر کشور، گفت: گاهی شاهد هستیم کسانی با انگیزه 
ابتکار به سمت کارهایی می روند که با شئون حوزه و روحانیت سازگار نیست و باید این 

شئون در فضای مجازی و فضای حقیقی جامعه مورد توجه طلاب باشد.
به عنوان  را  نهادهای مهم حوزه  و  وی، حفظ جایگاه والای رهبری، مرجعیت 
یک ضرورت دانست و ادامه داد: شورای عالی حوزه های علمیه خود را موظف به 
نقدپذیری می داند ولی طلاب جوان بدانند جایگاه مرجعیت، جامعه مدرسین و 
نهادهای بزرگ حوزوی باید مصون باشد و تعرض به این جایگاه ها که از ارکان حوزه 

هستند، کاری نادرست است.
وی بر استفاده از ظرفیت تعطیلات برای ارتقای سطح دانش طلاب تاکید کرد و 
گفت: در تابستان جاری ۲۰ هزار طلبه در قم و مشهد به صورت متمرکز و غیرمتمرکز 

در دوره های ارتقایی، تکمیلی، بصیرتی و فکری مشارکت داشتند.
آمادگی حوزه برای پاسخگویی به نیازهای جامعه 

اعرافی، آمادگی حوزه برای پاسخگویی به نیازهای جامعه را مورد تاکید قرار داد و 
افزود: با طرح های متعددی که در حوزه علمیه در حال اجراست، حوزه بیش از پیش 

آماده پاسخگویی به نیازهای جدید جامعه است.
وی مطالبه گری، نقد و اعلام موضع را از جمله ضرورت های حوزه های علمیه 
دانست و گفت: افتخار حوزه، حضور در کنار مردم در تمام مشکلات است که در یک 
نمونه آن بیش از ۱۰ هزار طلبه در سیل فروردین ماه امسال به کمک مردم سیلزده 

سراسر کشور شتافتند.
مدیر حوزه های علمیه سراسر کشور، با تاکید بر تقویت روح قناعت در میان طلاب 
گفت: حقوق اساتید حوزه های علمیه کمتر از یک کارگر است و طلاب حوزه نیز از 
نظر معیشتی با مشکلات جدی مواجه هستند که باید نسبت به این موضوع توجه 

شود.
وی با بیان اینکه حوزه های علمیه در پرتو نظام اسلامی گامی نو را در سال جدید 
تحصیلی برمی دارند و آماده ایفای رسالت های جدید می شوند گفت: تدوین ۲۰۰ 
سند و طرح های متعدد در حوزه های علمیه در راستای تحقق منویات رهبر معظم 

انقلاب و مراجع عظام تقلید در دستور کار است.
تدوین برنامه جدید آموزشی سطح یک حوزه های علمیه

از  یکی  این که  بابیان  آیین  این  نیزدر  کشور  علمیه  حوزه های  آموزش  معاون 
برنامه های حوزه علمیه قم، تدوین برنامه جدید آموزشی سطح یک حوزه های علمیه 
است گفت: این برنامه پنجمین سال خود را طی می کند که دارای ویژگی های 
منحصربه فردی ازجمله کاهش یک ساله سطح یک حوزه علمیه از ۶ سال به پنج سال 
برای مقطع دیپلم به بالا است. حجت الاسلام والمسلمین مهدی رستم نژاد ادامه 
داد: سرفصل ها و متون برنامه جدید آموزشی سطح یک حوزه های علمیه برنامه ای 
متناسب با ماموریت های حوزه، نیازهای نظام و جامعه می باشد که تمام متن های 

این دوره جدید بازنگری و یا بازتولید شده است.
وی استفاده از آیات قرآن و احادیث پیامبر اکرم)ص( را از ویژگی های متون جدید 
برشمرد و گفت: اهتمام ویژه به مسائل انقلاب اسلامی و نظام، راهبردی کردن دروس 
و همچنین توجه ویژه به اخلاق در قالب ۱۲ دوره از دیگر ویژگی های برنامه جدید 

سطح یک حوزه های علمیه است.
وی ادامه داد: امروز بیش از ۲۴۸ مدرسه علمیه سراسر کشور زیرپوشش دروس 

جدید سطح یک حوزه های علمیه قرارگرفته است.
دانشی  درختواره  تصویب  و  تدوین  کشور،  علمیه  حوزه های  آموزش  معاون 
حوزه های علمیه را از دیگر اقدام های اساسی در یک سال گذشته دانست و افزود: 
این درختواره دارای سرشاخه های قرآن، حدیث، کلام اسلامی، ادیان و فرق، منطق، 
فلسفه و عرفان اسلامی، تبلیغ، اخلاق، علوم انسانی اسلامی، فرهنگ و هنر، تاریخ 
و سیره، زبان و ادبیات و همچنین فقه و اصول است که هر سرشاخه شامل بیش از 
۲۰ رشته مختلف است. معاون آموزش حوزه های علمیه تصریح کرد: تصمیم گیری 
برنامه های درسی و امتحانی در اختیار مدیریت های مناطق قرار گرفت، توسعه 
دروس خارج نیز از دیگر اقداماتی بود که انجام شد و امروز بیش از ۳۲ درس خارج 

رسمی در قم و خارج قم داریم.
او عنوان کرد: علی رغم تنگناهای موجود، گسترش اردوهای تابستانی در سال 
های اخیر انجام شد و برنامه های دیگر علمی برای ارتقاء طلاب در حال انجام است.

سلام تلخ »ماه مدرسه« به جیب خالی مردم

گرانی لوازم التحریر به بهانه نوسانات ارزی

همزمان با آغاز سال تحصیلی قیمت لوازم التحریر به بهانه نوسانات ارزی افزایش بسیاری 
داشته و وجود هرج و مرج در این بازار والدین دانش آموزان را دچار مشکلات بسیاری کرده 

است.
مردم می گویند که شاید بتوانیم به نیازمندی ها و خواسته هایی که در حیطه بزرگسالان 
است »نه« بگوییم و یا هزینه های آن را مدیریت اقتصادی کنیم، اما آیا می توانیم جلوی 
درخواست های متنوع و پا کوبیدن های فرزندانمان در تهیه لوازم التحریرها که به اندازه تنوع 
نقش و لعاب هایش، تعدد و افزایش قیمت دارد هم ایستادگی کنیم. درست است که معضل 
گرانی به همه ارکان زندگی رخنه کرده و با جیب خالی مردم مأنوس شده، اما واقعاً گرانی 

لوازم التحریر در نوع خود نوبر و تعجب آور است.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم با بیان اینکه قیمت های لوازم التحریر به شدت 
تحت تأثیر تحریم ها و نوسانات ارز بوده است، گفت: مردم باید مراکز معتبر و تحت نظارت 

نهادهای بازرسی را گزینه خرید قرار دهند تا اقلام گران تر و بی کیفیت نخرند.
محمود سیجانی در گفت وگویی ، با اشاره به آغاز طرح نظارتی ویژه بازگشایی مدارس از 
۱۰ شهریورماه گفت: این طرح به منظور تنظیم بازار به مدت یک ماه ادامه خواهد داشت.

در آغاز سال تحصیلی گرانی نداشتیم
وی با بیان اینکه در ایام آغاز سال تحصیلی شاهد گران فروشی و افزایش هدف دار 
قیمت ها نبوده ایم، گفت: متأسفانه افزایش قیمت ها در ۲ سال اخیر و تحت تأثیر نوسان 

و تورم ارزی است.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم ایجاد مراکز زنجیره ای فروش و عرضه مستقیم 
کالا در نمایشگاه ها را از جمله راهکارهای کنترل قیمت و کیفیت کالاها دانست و افزود: 
افزایش قیمت ها، کمبود  از  بازگشایی مدارس به منظور جلوگیری  طرح نظارتی ویژه 
غیرمنطقی کالا و خدمات، برخورد قاطع با تخلفات احتمالی و کمک به مصرف کنندگان 

با توجه به افزایش تقاضا برای برخی اقلام در آستانه بازگشایی مدارس انجام شده است.
وی در تشریح جزئیات اجرای این طرح اظهار کرد: با اجرای این طرح تیم های بازرسی، 
حوزه بازرسی و نظارت با همکاری گروه بازرسی اتاق اصناف بر واحدهای تولیدی، توزیعی 
پوشاک و البسه، کیف، کفش، لوازم التحریر و کالاهای پرمصرف مثل مواد پروتئینی، 

نظارت می کنند.
سیجانی با طرح این موضوع که تولید لوازم التحریر داخلی می تواند از لحاظ مدیریت 
در قیمت، افزایش کیفیت و سلامت کالا مؤثر باشد، گفت: با وجود تلاش هایی که در 
سال های اخیر صورت گرفته هنوز بیش از ۵۰ درصد انواع لوازم التحریر مورد نیاز کشور از 

خارج از مرزهای کشور تأمین می شود.
وی با تأکید بر اینکه یکی از دلایل اصلی گرانی لوازم التحریر در کشور وارداتی بودن آن 
است، افزود: معمولًا کالایی که ارزبری داشته باشد با توجه به نوسان ارز برای مصرف کننده 

گران در می آید.
وی با طرح این موضوع که مردم باید در طرح نظارت و بازرسی به مسئولان کمک کنند، 
گفت: همشهریان در صورت مشاهده موارد گران فروشی و تخلف می توانند با سامانه ۱۲۴ 
سازمان صنعت، معدن و تجارت تماس بگیرند تا بازرسان سازمان در کمترین زمان به آن 

رسیدگی کنند.
گرانی ۳۰۰ درصدی لوازم التحریر

رئیس اتاق اصناف استان قم نیز در گفت وگویی ، با اذعان به گرانی سرسام آور و کاهش 
قدرت خرید مردم، گفت: همین مسئله سبب شده که فروشندگان لوازم التحریر نیز با رکود 

و کاهش عرضه و فروش کالا مواجه شوند.
حسن احمدلو با یادآوری این نکته که طی یک سال گذشته قیمت ارز بین ۴ تا ۵ برابر 
افزایش یافته است، گفت: لوازم التحریر از آن دسته کالاهایی است که چون اقلام خارجی 
و مشتری خارجی پسند کم ندارد به شدت تحت تأثیر این نوسان بوده و برخی کالاها تا ۳ 

برابر افزایش قیمت داشته است.
وی با تأکید بر اینکه انواع دفتر بالاترین افزایش قیمت را در میان اقلام تحریر داشته است، 
گفت: افزایش قیمت کاغذ از بندی ۸۰ هزار به ۵۰۰ هزار تومان سبب شده که یک دفتر 

مشق افزایش قیمت بالایی داشته باشد.
احمدلو با ابراز تأسف از اینکه کاهش نسبی قیمت های ارز در روزهای اخیر تأثیری روی 
برخی از اقلام نداشته است، گفت: البته همه دلایل گرانی به نوسان ارز برنمی گردد واقعیت 

این است که هزینه تولید و عرضه کالا هم به شدت بالا رفته است.
رئیس اتاق اصناف استان قم با اعلام این خبر که مجوز فروش فوق العاده به اتحادیه 
خرازان استان قم داده شده است، گفت: این اقدام در راستای کنترل بازار و تأمین منافع 
مصرف کننده انجام شده و مردم می توانند در نمایشگاهی که از ۱۱ شهریور شروع شده 
تا ۲۵ شهریور ادامه دارد اقلام مورد نیاز خود را تا ۵ درصد کمتر از قیمت معمول بازار تهیه 
کنند. وی با تأکید بر اینکه تورم و گرانی اصناف استان قم را نگران و کلافه کرده است، 
گفت: متأسفانه برخلاف سال های گذشته احتمال دارد که نمایشگاه پاییزه به علت 

استقبال کم فروشندگان کالا برگزار نشود.
کاهش قدرت خرید مردم

احمدلو با تأکید بر اینکه نظارت و بازرسی از اصناف با قدرت و تداوم انجام می شود، 
گفت: در پنج ماه گذشته ۱۱ هزار مورد بازرسی از واحدهای صنفی توسط بازرسان اتاق 
اصناف استان قم انجام و بیش از هزار پرونده تخلف مربوط به واحدهای صنفی برای 
رسیدگی به تعزیرات استان ارسال شد. در این زمینه یکی از فروشندگان بزرگ لوازم التحریر 
در استان قم در گفت وگویی، با بیان اینکه مردم از خرید گریزان شده اند، گفت: هرچند بازار 
ما تحت تأثیر ایام سوگواری قرار گرفته اما واقعیت این است که مردم هم اقبال چندانی به 

تهیه لوازم التحریر نشان نمی دهند.
علی خانی با تأکید بر اینکه عرضه کنندگان بیشترین ضرر را از قِبل گرانی بیش از اندازه 
لوازم التحریر تحمل می کنند، گفت: مردم در خرید اقلام کاملًا اقتصادی و محدود عمل 

می کنند و درکل تنوع خرید کاهش محسوسی داشته است.
وی در پاسخ به این سؤال که چرا با وجود کاهش قیمت ارز قیمت لوازم التحریر روند 
کاهشی نداشته است، گفت: اولًا این کاهش قیمت های ارز بیشتر جو روانی دارد تا کارکرد 
عملی؛ در ثانی بیشتر عرضه کنندگان عمده اقلام خود را در زمان گرانی ارز تهیه و انبار 

کرده اند و به صرفه نیست که الآن قیمت ها را کاهش دهند.
این عرضه کننده لوازم التحریر با تأکید بر اینکه هزینه های تولید و عرضه به شدت افزایش 
پیدا کرده است، گفت: اگر مردم در تهیه لوازم التحریر به کالای ایرانی اعتماد کنند، هم به 
رونق اقتصادی کمک کرده اند و هم در نهایت شاهد کاهش تدریجی قیمت ها خواهیم بود.

بی کیفیتی در کنار گرانی
در ادامه با مراجعه به یکی از مراکز مهم فروش و عرضه انواع لوازم التحریر قم با برخی از 
خریداران گفتگو کردیم؛ حمید نصرآبادی که به همراه فرزند خود در غرفه کیف فروشی بود، 
گفت: متأسفانه قیمت ها نسبت به سال گذشته چند برابر شده است. وی با اعلام اینکه 
انتظار مواجهه با چنین قیمت های عجیب و غریب را نداشته است، افزود: متأسفانه فرزند 

من کیفی را می خواهد که فقط رنگ و لعاب دارد و بی جهت گران است.
خرید لوازم التحریر و وسایل مدرسه آنها نزدیک یک و نیم میلیون تومان برایم 

هزینه داشت
نصرآبادی با اشاره به اینکه دو فرزند محصل دارد، گفت: به نظرم خرید لوازم التحریر و 
وسایل مدرسه آنها نزدیک یک و نیم میلیون تومان برایم هزینه داشته باشد که همین عدد 
حقوق ماهیانه من است. یک خانم که به شدت عصبانی به نظر می رسید در پاسخ به 
وضعیت بازار جواب داد: متأسفانه لوازم التحریر بی حساب و کتاب گران شده و هم نسبت 

به سال های گذشته بی کیفیت و آب رفته است.
خانم الماسی با بیان اینکه مجبور شده است برای تعویض کیفی که خریده دو بار رفت 
و برگشت داشته باشد، افزود: دفعه اول که کیف تهیه کردم و رفتم خانه دیدم کیف زدگی 
و خراش دارد دوباره آمدم با دعوا کیف را پس دادم و کیف دیگری گرفتم حالا کیفی را که 

گرفتم یک روز نگذشته زیپش خراب شده و فروشنده به هیچ عنوان پس نمی گیرد.
وی با اشاره به اینکه توانایی تهیه دفتر و قلم برای فرزندانش را ندارد، با شوخی تلخی 

می گوید: حساب نکردم اما فکر کنم هر برگ دفتر نزدیک ۱۰۰۰ تومان برایم آب بخورد.
یکی از طلاب حوزه علمیه نیز که در میان غرفه های موجود پرسه می زد درباره اوضاع 
و احوال قیمت دفترچه ها به شوخی می گوید: برای ما طلبه ها لوازم التحریر یک کالای 
لاکچری به حساب می آید و باید از نوشتن روی کاغذ خودداری کنیم و به صفحه گوشی 
تلفن همراه و رایانه پناه ببریم. حجت الاسلام اباذر صادقی با بیان اینکه تحصیل و آموزش 
حق ابتدایی هر انسان است، گفت: ای کاش مسئولان کاری می کردند که والدین به جای 

داشتن دغدغه تهیه لوازم التحریر نگران تربیت و سواد فرزندانشان باشند.
این واقعیت قابل کتمان نیست که بسیاری از کوتاهی ها، کم تدبیری ها و ضعف های 
مدیریتی داخلی در کنار شیطنت های عوامل بیرونی کام اقتصادی مردم را تلخ کرده 
است؛ اما در سال های نه چندان دور در آن دورانی که سبک زندگی ها زرق و برق های 
کاذب نداشت و فرزند سالاری بیداد نمی کرد، بچه مدرسه ای هایی بودند که با کمترین 
امکانات ممکن راهی مدرسه می شدند و سرود »باز آمد بوی ماه مدرسه/ بوی بازی های راه 

مدرسه.... بوی ماه مهر ماه مهربان/ بوی خورشید پگاه مدرسه و...« می خواندند.
ای کاش روزی فرا برسد که آغاز سال تحصیلی برای همه مردم ایران ماه مهر مدرسه 
باشد. صد البته این ماه حتی در این روزهای پرتلاطم اقتصادی هم برای خیلی ها روزهای 
خاطره انگیز و نوستالوژی بی نظیری است و بسیاری از مردم لذت های آغاز سال تحصیلی 
را فراموش نمی کنند. به هر حال، دنیای کودکان کاری به دنیای آدم بزرگ ها و مشکلاتشان 
ندارد و آنها دوست دارند که »در دل امید داشته باشند و بر لب پیامی« تا اول مهرماه به 

دوستان خود بگویند: »هم شاگردی سلام«.

آیت الله نوری همدانی در آیین آغاز سال تحصیلی جدید حوزه های علمیه: 

علما از زندگی اشرافی دوری کنند

اجتماعی

قیام  گفت:  قم  علمیه  حوزه  مدرسین  جامعه  عضو   
و  زانو درآورده است  به  ایران  مقابل  را در  آمریکا  عاشورا 
اساسا کسانی که در قیام اباعبدالله)ع( تشکیک می کنند 
می خواهند انقلاب اسلامی را زیر سوال ببرند اما حرکات 
آنان مذبوحانه است و حتی ارزش شنیدن و نقد کردن نیز 

ندارد. 
آیت الله محمد جواد فاضل لنکرانی  جمعه شب گذشته 
موسسه  در  که  سیدالشهدا)ع(  سوگواری  مراسم  در 
فرهنگی هنری بوی سیب برگزار شد، به تشریح و پاسخ به 
برخی تحریفات و شبهاتی که در قیام اباعبدالله الحسین 
امام  قیام  باید  گفت:   و  پرداخت  شود  می  انجام  )ع( 
حسین)ع( را بفهمیم، درست تحلیل کنیم، نیائیم خود 
ما هم در این زمان باز بر مظلومیت امام حسین)ع( اضافه 
کنیم و با تحلیل ها و حرف هایمان ظلمی نسبت به وجود 
مقدس امام حسین)ع( و این حادثه عاشورا روا نکنیم؛ در 
این میان وظیفه بزرگان دین و روحانیت است که در مقابل 

هرگونه انحراف و بدعتی ایستادگی کنند.
وی افزود: در این ایام در فضای مجازی  مطالب و شبهه 
هایی که قبلا بزرگان و علمای دین به صورت کاملا شفاف 
و مفصل به آنان پاسخ داده اند با رنگ و لعاب جدید و 
امروزی تر مطرح می شود و برخی افراد به نام بیان تحریف 
انجام می  را  بدترین تحریف ها  های عاشورا خودشان 

دهند.
از  یکی  تشریح  در  اطهار)ع(  ائمه  فقهی  مرکز  رئیس 
این شبهه های مطرح شده گفت: گاهی می گویند که 
حضرت امام حسین)ع( اصلا قیامی انجام نداده اند و 
این حرکت ایشان قیام نبوده است که باید به این افراد 
قیام  حسین)ع(  امام  حرکت  اگر  خب  گفت  فهم  کج 
نبوده است پس چرا حضرت در پاسخ به دعوت ایشان 
برای بیعت فرمودند" علی الاسلام السلام" باید فاتحه 
اسلام را خواند؟ اساسا اگر قیام و نهضت حسینی قیام 
علیه ظلم و جور نبوده است پس چه زمانی باید در مقابل 
ظلم طاغوتیان ایستاد؟چرا چنین حرف هایی زده می 
شود؟،یزید علنا در صدد از بین بردن اساس اسلام بوده 
است و در این راه از هیچ تلاشی فروگذار نکرده است آنگاه 

بگوییم که امام حسین)ع( علیه او قیام نکرده است؟
نشان  خاطر  قم  علمیه  حوزه  مدرسین  جامعه  عضو 

ساخت: واکاوی ریشه های تاریخی بدعتهای اموی در 
برخورد با فاجعه کربلا؛ زعم باطل همه مغرضین، حذف 
این حادثه از تاریخ و جلوگیری از الگو گیری مسلمین از 
این واقعه بوده و هست؛ وظیفه مهم هر مسلمان توجه 
به تمام جهات این حادثه و زنده نگه داشتن تمام ابعاد 
آن است. آیت الله محمد جواد فاضل لنکرانی در ادامه 
به بیان یکی دیگر از شبهات مطرح شده در باب قیام 
سیدالشهدا)ع( پرداخت و گفت: گاهی می گویند که 
حرکت امام حسین یک حرکت صلح جویانه بوده است 
لِطَلَبِ  خَرَجتُ  ما  »اِنَّ فرمودند  حضرت  گفت:  باید  که 
الإصلاحِ فِی امّه جدّی« برای اصلاح امت جدم نه برای 
صلح، صلح با اصلاح خیلی فرق دارد، اگر حرکت حضرت 
صلح جویانه بوده است چرا حضرت به یمن نرفتند؟ چرا 
به استقبال شهادت در راه خدا رفتند؟  چرا حضرت در 
منزل های مختلف خبر شهادت خود و سایر اصحاب و 
بنی هاشم را دادند؟ انسان اگر با شنیدن این حرف ها 
بمیرد حق است چرا که حرکتی در زیر آسمان خدا  از ازل 
تا ابد مانند قیام امام حسین وجود ندارد آنوقت یک عده 

می گویند که امام حسین به دنبال صلح بود.

نام  به  را  شبهات  این  که  کسانی  چنین  گفت:  وی 
جلوگیری از تحریف عاشورا بیان می کنند و اسم خودشان 
را هم متفکر می گذارند بالاترین ظلم ها را به قیام عظیم 
امام حسین)ع( انجام می دهند و به خدا قسم باید در 

مقابل این تحریفات ساکت ننشست و فریاد زد.
آیت الله  فاضل لنکرانی تاکید کرد: قیام عاشورا آمریکا 
را در مقابل ایران به زانو درآورده است و اساسا کسانی که 
این حرف ها را می زنند می خواهند انقلاب اسلامی را زیر 
سوال ببرند اما حرکات آنان مذبوحانه است و حتی ارزش 

شنیدن و نقد کردن نیز ندارند.
رئیس مرکز فقهی ائمه اطهار)ع( تاکید کرد:  اگر امروز 
ما حادثه امام حسین)ع( را درست نفهمیم و خدای ناکرده 
غلط تحلیل کنیم ما هم در ظلم نسبت به حضرت سهیم 
خواهیم بود؛ بیاییم مسئله مظلومیت امام حسین)ع( را 
درک کنیم از خود امام بخواهیم و به خود امام متوسل 
شویم که گوشه ای از مظلومیتش را درک کنیم چون قدرت 
درک کامل آن را نداریم لااقل ما با تحلیل ها و حرف هایمان 
این  و  حسین)ع(  امام  مقدس  وجود  به  نسبت  ظلمی 

حادثه عاشورا روا نکنیم.

آیت الله فاضل لنکرانی: 

برخی به نام بیان تحریف های عاشورا 
خودشان بدترین تحریف ها را انجام می دهند 
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وزیر نفت:

صنعت نفت ایران متوقف شدنی نیست
ایران  نفت  صنعت  گفت:  نفت  وزیر   
متوقف شدنی نیست و قدرت و خلاقیت 
با  تا  گرفت  خواهیم  کار  به  را  خودمان 

روش های جدید راه خود را پیدا کنیم.
بیژن زنگنه روز شنبه در مراسم امضای 
قراداد توسعه میدان گازی بلال باتشکر 
از همه پیمانکارانی که در پارس جنوبی 
افزود: همه سکوهای  فعالیت کرده اند، 
این میدان تا پایان سال نصب می شود و 
به جز پالایشگاه فاز ۱۴ همه پالایشگاه ها 

به بهره برداری خواهد رسید.
وی با تشریح جزئیات قراردادی که امروز به امضا رسید، اصافه کرد: در این قرارداد، 

بخش شرقی پارس جنوبی توسعه پیدا می کند.
وزیر نفت با بیان اینکه پتروپارس در همه قراردادهای خود رعایت زمان و قیمت را کرده، 
ادامه داد: این قرارداد، نوع جدیدی از قرارداد است که قیمت نهایی نیست و مانند 

قراردادهای باز به مناقصه رفته و قیمت استخراج می شود.
وی با اشاره به اینکه تامین مالی از صندوق توسعه ملی انجام خواهد شد، گفت: قرارداد 

توسعه میدان بلال ۳۴ ماهه و به ارزش ۴۴۰ میلیون دلار خواهد بود.
زنگنه تاکید کرد: من تعهد کرده بودم تا پایان دولت دوازدهم، تکلیف همه میادین 

مشرک روشن خواهد شد.
پارس جنوبی فعال خواهد شد.  فاز ۱۱  و  این میدان، فرزاد بی  از  افزود: پس  وی 
همچنین میادین غرب کارون، آبان و پایدار غرب و سایر میادین مشترک نیز تعیین تکلیف 

خواهند شد.
زنگنه با بیان اینکه در این دولت کار توسعه پارس جنوبی به جز فاز ۱۱ به پایان می رسد 
، گفت: در تلاشیم بخش اول فاز ۱۱ تا نیمه سال ۱۴۰۰بهره برداری برسد. از این پس هر 

دو هفته یک قرارداد یا افتتاح خواهیم داشت.
وی با بیان اینکه تحریم ها صنعت نفت را متوقف نکرده است، ادامه داد: اگر صنعت 

نفت حرکت کند، پیمانکاران و سازندگان ایرانی فعال می شوند.
 وی با اشاره به اینکه در پارس جنوبی و غرب کارون در تولید روزانه از همسایگان عقب 
نیستیم، افزود: عملکرد وزارت نفت نشان دهنده اقتصاد مقاومتی است و در سال رونق 

تولید تلاش کرده ایم تا پیمانکاران فعالتر از گدشته عمل کنند.
  وزیر نفت تاکید کرد: اکنون ۹۴ درصد جمعیت کشور تحت پوشش گاز است. در 

پالایش نیز به توفیقاتی رسیده ایم.
وی با اشاره به اینکه در صادرات نفت نشان دادیم آمریکا نمی تواند صادرات را صفر کند، 
گفت: در موضوع صادرات اقدامات خود را بیان نمی کنیم زیرا باعث می شود دشمن 

هوشیارتر عمل کند.
وی به برگزاری نمایشگاه ایران پلاست در هفته آینده اشاره کرد و افزود: در اواخر جهش 
دوم تولید پتروشیمی هستیم که تولید را به بالای ۱۰۰میلیون تن می رساند  و تولید 

پتروشیمی در جهش سوم به بالای ۱۴۰ میلیون تن خواهد رسید.
زنگنه تاکید کرد: در ایران پلاست خواهیم گفت که چقدر برای دوری از خام فروشی 

تلاش کردیم و چه برنامه هایی برای آینده داریم .
وی گفت: هرقدر تعامل با دنیا بیشتر شود این برنامه ها سریعتر انجام خواهد شد.

زنگنه با اشاره به اینکه البته اکنون نیز صنعت نفت متوقف نشده است، ادامه داد: طرح 
هایی که اجرا می شود ابتکاری است و با سرعت خوب جلو می رود.

وی با بیان اینکه یکی از اهداف قرارداد با توتال جلوگیری از افت فشار با استفاده از 
سکوهای تقویت فشار بود، افزود: اکنون که تحریم ها اجازه انتقال تکنولوزی را نمی دهد 
می خواهم تا طراحی سکوها آغاز شود زیرا در گذشته هم گفته ام که پارس جنوبی را دلار 

نساخت بلکه عشق مدیران و کارکنان ساخت.

عضو کمسیون صنایع مجلس شورای اسلامی ؛

طرح حذف صفر از پول ملی سال ۱4۰۰ 
اجرایی می شود

گرمابی گفت: تغییر واحد پول کشور از ریال به تومان نیازمند تصویب مجلس شورای 
اسلامی و شورای نگهبان است به احتمال زیاد تا ۱۴۰۰ عملیاتی می شود.

حمید گرمابی با اشاره به طرح "حذف صفر از پول ملی" گفت: این موضوع از دهه ۸۰ 
مطرح شد، اما جمع بندی مطالعات در این دهه نشان می دهد که داشتن یک واحد پول 
قدرتمند در ابتدا نیازمند اصلاحات اساسی در نظام پولی کشور به ویژه اقدام در جهت 

کنترل تورم است.
او افزود: این طرح  سال هاست که در محافل اقتصادی مورد بحث و بررسی قرار می گیرد 

و موافقان و مخالفانی دارد که هر یک بر مزایا و معایب خاص آن تأکید دارند.
گرمابی با اشاره به اینکه سرعت رشد نقدینگی در اقتصاد ایران به نسبت رشد اقتصادی 
و تولیدی به شدت بالاست، افزود: میانگین رشد نقدینگی حدود ۳۰ درصد است درحالی 

که متوسط رشد اقتصادی کشور طی چهار دهه گذشته ۴ درصد است.
عضو کمسیون صنایع مجلس شورای اسلامی اضافه کرد: هم اکنون این طرح را 
مجلس شورای اسلامی باید مصوب و پس از تائید شورای نگهبان برای اجرای آن به 
مجلس ارائه کند. او گفت: در شرایط فعلی با توجه به کاهش ارزش پول ملی، برای 
سهولت در عملیات حسابداری و انجام مبادلات اقتصادی باید موضوع حذف ۴ صفر 

از پول ملی لحاظ شود و هم اکنون زمان مناسبی برای حذف ۴ صفر از پول ملی  است.
گرمابی بیان کرد: حذف صفر از پول ملی باعث افزایش جایگاه پول ملی در حوزه 
بین المللی خواهد شد. به طور مثال در این حالت یک دلار آمریکا به جای ۱۰ هزار ریال، 

۱۰ ریال معامله می شود. این در واقع همان ارزش اسمی پولی ملی است.
او تصریح کرد: در واقع تغییر واحد پول کشور از ریال به تومان نیازمند تصویب مجلس 
شورای اسلامی و شورای نگهبان است و این طرح نهایتا ۲ سال زمان بر بوده و قرار است 
در سال ۱۴۰۰ این طرح اجرایی شود. عضو کمسیون صنایع مجلس شورای اسلامی 
بازیابی نقش  و  از پول ملی ضمن تسهیل  با اجرای طرح حذف ۴ صفر  ادامه داد: 
ابزار های پرداخت نقد در تبادلات پولی داخلی و کاهش هزینه های چاپ و نشر اسکناس 
و مسکوک، کارآمدی نظام پولی جدید طی سال های آتی استمرار یافته و نرخ برابری واحد 

پول ملی با ارز های جهان در کوتاه مدت آثار روانی مثبتی به همراه خواهد داشت.
گرمابی گفت: حذف ۴ صفر از پول ملی تغییری در شرایط اقتصادی همانند شرایط 
تورمی، رکودی و قدرت خرید مردم نمی گذارد و فقط ساده سازی اعداد صورت می گیرد 
و من با این طرح موافقم هستم . او بیان کرد: این اقدامات پیش شرط بسیاری از اقدامات 
اصلاحی به شمار می روند و تا زمانی که در مورد آن ها فکری نشود نمی توان به موفقیت 

هر نوع اصلاحاتی امیدوار بود.

دبیر کانون سراسری انبوه سازان :

مسکن هنوز به قیمت واقعی نرسیده است
دبیر کانون سراسری انبوه سازان  گفت :قیمت مسکن به نرخ واقعی خود نرسیده و در 

برخی از مناطق شهری، قیمت بیش از ظرفیت منطقه است.
فرشید پور حاجت  اظهارداشت: جو روانی همیشه حاکم بر بازار مسکن بوده است و در 

برخی از مناطق مسکن گنجایش افزایش قیمت چندین برابری را ندارد.
وی ادامه داد: سیاست های که در بخش مسکن اجرا شده باعث افزایش بیش از نرخ 
تورم قیمت مسکن شده است. عضو انجمن انبوه سازان کشور ادامه داد: نکته مهمی که 
در بازار مسکن باید به آن توجه کرد این است که تعادل عرضه و تقاضا برهم خورده است و 
اگر راه حلی برای این موضوع پیدا نشود در آینده با افزایش تقاضای مسکن روبرو خواهیم 
بود. وی ادامه داد: یکی از عوامل )افزایش( قیمت مسکن، قیمت زمین است و دولت 
باید راه حلی برای کاهش قیمت زمین ارائه دهد، زیرا کاهش قیمت نیز به سختی صورت 
می گیرد. پورحاجت بیان کرد: برنامه های دولت برای بازار فعلی مسکن چاره ساز نیست، 

زیرا باید سالانه ۸۰۰ هزار واحد مسکونی در کشورساخته شود.
وی ادامه داد: در طی چند سال گذشته به علت رکود در بازار مسکن ساخت مسکن به 
کندی پیش رفت و تقاضای انباشته بیشتر شده است.  وی افزود: ساخت ۴۰۰ هزار واحد 

مسکونی سالانه مشکل کمبود مسکن را حل نمی کند.

مدیر عامل یک شرکت نفتی مطرح کرد؛

۷۵ درصد گاز مورد نیاز کشور در داخل
 تامین می شود

مدیر عامل یک شرکت نفتی گفت: طبق چشم انداز تعریف شده در شرکت ملی نفت 
ایران، مقرر است تا در ۲۵ سال آینده تامین گاز داخلی کشور به بیش از ۷۵ درصد فعلی 

برسد.
محمد مشکین فام، اطهار کرد: طبق چشم انداز تعیین شده قرار است از ۲۵ سال 

آینده، بیش از ۷۵ درصد گاز مورد نیاز کشور در داخل تامین شود.
او افزود: خوشبختانه هم اکنون ۷۵ درصد گاز مورد نیاز کشور در داخل تامین می شود، 

که البته به غیر از  فاز ۱۱، گاز تولیدی از تمام بلوک ها دریافت می شود.
محمد مشکین فام افزود:  تاکنون اُفت فشار در تولید رخ نداده است، اما پیش بینی 
می شود در ۴ تا ۵ سال اینده این اُفت فشار رخ دهد. مشکین فام گفت: هر ساله میزان 
۲۸ فوت مکعب تولید گاز از بلوک ها کم می شود و باید تعداد بلوک ها را افزایش دهیم. 
او بیان کرد: امسال تعداد ۱۱ حلقه چاه را اسیدکاری کرده ایم تا توان تولیدی چاه ها 
افزایش پیدا کند و مقرر است تا پایان ۱۱ حلقه دیگر نیز اسیدکاری شود. مدیرعامل یک 
شرکت نفتی بیان کرد: یکی از مشکلات چاه ها عدم وجود مشبک کاری در برخی از 

چاه ها بود که به هنگام اسیدکاری همین ۱۱ حلقه چاه را نیز مشبک کاری کردیم.

بر اساس آمار های سازمان توسعه تجارت

افزایش 4۰ درصدی صادرات صنایع کوچک
سرپرست سازمان توسعه تجارت ایران مطرح کرد

ارتقای صادرات در گرو تقویت زیرساخت های تولید

۵ اقتصادی

پیگیری  کار  اسلامی  شوراهای  عالی  کانون  عضو 
آیین نامه تبصره یک ماده ۷ قانون کار که به موضوع 
سقف قراردادهای کار می پردازد را از وزیر کار خواستار 

شد.
علی اصلانی با انتقاد از بلاتکلیفی آیین نامه تبصره 
یک ماده ۷ قانون کار، اظهار کرد: یکی از دغدغه های 
بحث  معیشت،  موضوع  از  بعد  کارگران  اصلی 
قراردادهای کار است که آینده و امنیت شغلی آنها را 
تضمین می کند ولی متاسفانه درصد بالایی قراردادهای 
کارگران در خصوص کارهایی موقتی است که ماهیت 

دائم و مستمر دارند.
وی با بیان اینکه آیین نامه اجرایی تبصره یک ماده ۷ 
قانون کار، نوع و سقف قراردادهای موقت را مشخص 
می کند، افزود: برای تصویب این آیین نامه چندین جلسه در شورای عالی کار برگزار شد و پس از آن به هیات دولت رفت. قرار بود 
آیین نامه به هیات وزیران ارسال و از آنجا برای تبدیل شدن به قانون راهی مجلس شود. پیشنهاد این بود که پس از چکش کاری در هیات 
وزیران به عنوان یک لایحه به مجلس ارسال و تصویب شود و بعد از آن که قانون مورد اصلاح قرار گرفت، تدوین آیین نامه از طریق وزیر کار 

صورت گرفته و مجدد به دولت برگردد تا بعد از طی مراحل نهایی برای اجرا به وزارت کار ابلاغ شود.
عضو کانون عالی شوراهای اسلامی کار خاطرنشان کرد: از زمانی که مصوبه به هیات دولت رفته در کمیسیون اقتصادی مانده و 

نمی دانیم آیا به مجلس رفته است یا نه؟ انتظار جامعه کارگری این است که هر چه سریع تر تکلیف این آیین نامه مشخص شود.
اصلانی افزود: این آیین نامه به شکل سه جانبه در شورای عالی کار بررسی و تدوین شد و از طریق وزیر کار به هیات دولت رفت ولی 

متاسفانه در میانه راه مانده و از وزیر کار می خواهیم که پیگیری مصوبه را در دستور کار قرار دهد.
این مقام مسئول کارگری با بیان اینکه قراردادهای یک ماهه و دو ماهه امنیت شغلی کارگران را زیر سوال برده است، درباره سامانه 
جامع روابط کار گفت: راه اندازی این سامانه تا حد زیادی از انعقاد قراردادهای سفید و کوتاه مدت جلوگیری و کارفرمایان متخلف را 
شناسایی می کند. امیدواریم از طریق این سامانه و ثبت یک نسخه از قراردادهای کارگران بتوانیم معضل قراردادهای موقت را که سالها 

است به دغدغه بزرگی برای جامعه کارگری تبدیل شده برطرف کنیم.

مدیرکل دفتر امور اقتصادی و سیاستهای تجاری 
وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت: در شرایط 
با ۸ چالش جدی در حوزه  کنونی بخش تولید 
مالیاتی مواجه است که اصلاح آنها می تواند در 

تداوم فعالیت واحدهای تولیدی تاثیرگذار باشد.
تشکینی اظهار کرد: در شرایطی که بخش تولید 
از زوایای مختلفی در تنگنا قرار دارد، باید ابزارهای 
اقتصادی را برای تخفیف آثار وارده بر این بخش به 
کار گرفت. مالیات یکی از ابزارهای اقتصادی است 
که می تواند نقش کلیدی در تخفیف فشارهای 
هزینه ای وارده بر بخش تولید داشته باشد. وی 
با ۸  تولید  کنونی بخش  در شرایط  اضافه کرد: 

چالش جدی در حوزه مالیاتی مواجه است که اصلاح آنها می تواند در تداوم فعالیت واحدهای تولیدی تاثیرگذار باشد. او عدم 
انعطاف مالیاتی و عدم هماهنگی با شرایط اقتصادی را به عنوان یکی از ۸ چالش جدی در حوزه مالیاتی معرفی کرد و گفت: 
فرآیند نامناسب دادرسی مالیاتی، ممیزمحوری و رواج شیوه علی الرأس در نظام رسیدگی و تشخیص مالیات از دیگر موارد است. 
مدیرکل دفتر امور اقتصادی و سیاست های تجاری وزارت صنعت، معدن و تجارت با اشاره به نبود موضوع مرور زمان در نظام 
مالیات بر ارزش افزوده گفت: مرور زمان در ادبیات مالیات ستانی به معنای حداکثر مدت زمانی است که سازمان امور مالیاتی 
می تواند اظهارنامه های مالیاتی مودیان را رسیدگی کند. پس از آن باید اظهارنامه های مذکور را قطعی تلقی کرده و فقط میزان 
مالیات ابرازی در اظهارنامه ها قابل مطالبه و وصول است. در قانون مالیات ارزش افزوده سخنی از مرور زمان مالیاتی نیامده است 
از این رو حجم عظیمی از اظهارنامه های مودیان نظام مالیات بر ارزش افزوده در سالیان گذشته مورد رسیدگی قرار نگرفته است 
که این امر اعتراض مؤدیان و تضعیف فضای کسب وکار را به دلیل بلاتکلیفی آنان به دنبال داشته است. تشکینی فشار مضاعف 
بر تولیدکننده در صورت قطع اخذ مالیات در زنجیره عرضه کالاها و خدمات، عدم اعطای نرخ صفر به عرضه داخلی ماشین آلات 
و تجهیزات سرمایه ای، معدنی و کشاورزی و خطوط تولید صنعتی کالاها و خدمات، فاصله زمانی بین پرداخت مالیات بر ارزش 
افزوده و دریافت مبلغ فروش در معاملات نسیه و پیمانکاری، فرایند پیچیده و زمانبر استرداد مالیات خرید ماشین آلات خطوط 

تولید را از دیگر چالش های حوزه مالیاتی عنوان کرد.

آیین نامه تبصره یک ماده ۷ قانون کار به کجا رسید؟

تعیین سقف قراردادهای کارگران، شاید وقتی دیگر!
مدیرکل دفتر امور اقتصادی و سیاست های تجاری وزارت  صمت تشریح کرد

۸ چالش مهم تولید در بخش مالیات

به غیر از نوسانات نرخ ارز، کشش قیمت و چسبندگی آن، اثر تحریم و احتکار و از همه 
مهم تر انتظارات تورمی در تعیین قیمت ها بسیار موثرند.

سال گذشته بود که دلالان چهارراه استانبول در حالی که مهار نرخ ارز از دست مسوولان 
در رفته بود،  انتظار دلار ۳۰ هزار تومانی را می کشیدند. یک سال گذشته و دیروز دلار در 
کانال ۱۱ هزار تومان است و وزیر اقتصاد می گوید اگر روند چند ماه گذشته در بخش 

اقتصاد و سیاست ادامه پیدا کند،  ریزش نرخ دلار هم ادامه دار خواهد بود.  
هر چند یکی از مهم ترین عوامل اثرگذار در کاهش یا افزایش نرخ ارز شرایط سیاسی 
کشور است اما بازارگردانی صحیح بانک مرکزی، کنترل تقاضا در بازار، ممنوعیت های 
وارداتی، الزام به بازگشت ارز صادراتی و ... از جمله سیاست های موثر دولت برای کنترل 

نرخ ارز در بازار بوده است.
در شرایط تنش ارزی با تغییر لحظه ای قیمت ها مواجه بودیم اما می توان گفت اکنون 
در بازار به ثبات نسبی در قیمت گذاری ها رسیده ایم. حال سوال پرتکرار این روزهای 
مردم این است که چرا با کاهش قیمت دلار قیمت انواع کالا متناسب با آن و همپای آن 

کاهش نیافت.
موضوع مهم این است که اقتصاد کشورمان در برابر دلار بسیار واکنش پذیر است و تغییر 

آنی نرخ دلار تاثیر آتی و بلندمدت روی قیمت انواع کالا می گذارد به این معنا که رشد 
قیمت دلار اثر آنی در افزایش قیمت انواع کالا و اقلام اساسی و غیراساسی می گذارد اما 

ریزش قیمت آن نمی تواند در کوتاه مدت باعث کاهش قیمت در بازارها شود. 
به غیر از نوسانات نرخ ارز، مباحثی مانند کشش قیمت، چسبندگی قیمت، اثر تحریم و 

احتکار و از همه مهم تر انتظارات تورمی در تعیین قیمت ها بسیار موثرند.      
دلار تنها عامل گرانی نیست

افکار عمومی امروز انتظار کاهش قیمت ها به دلیل کاهش قیمت دلار را دارد چرا که 
هیچ مقام مسوولی این موضوع را متذکر نشد که دلار تنها یکی از متهمان ردیف اول گرانی 
های اخیر است و نقش محتکران،  دلالان و کسانی که قوانین نادرستی را در این حین به 

اجرا رساندند،  کمتر از دلار نیست. 
در این آتشی که بر پا شده هر چند دلار اولین جرقه را زد اما بعد از آن نبود یا کمبود 
بسترهای لازم برای محافظت از بازارها، نفت بر آتش بود. یکی از اقدامات دولت برای 
کاهش تقاضای ارز در بازار اعمال برخی از ممنوعیت های وارداتی بود فارغ از اینکه این 
اقدام توانست قدرت عرضه دولت در بازار ارز را افزایش دهد اما بازار را با کمبود برخی از 

کالاها مواجه ساخت.

عده ای هم از این آب گل آلود ماهی خود را گرفتند و دست به احتکار برخی از کالاها 
زدند. بنابراین هر چند قیمت ارز روند نزولی را طی می کرد اما مازاد تقاضا به دلیل کمبود 
عرضه باعث شد تا همچنان روند افزایش قیمت برخی از اقلام صعودی بماند که این 

همان کشش قیمت در بازار است.
بنابراین اساسا ممنوعیت های وارداتی خود عامل اثرگذار در تعیین قیمت ها است. البته 
کارشناسان اقتصادی در این باره با احتیاط اظهارنظر می کنند چرا که باز شدن درهای 
گمرکی به روی انواع تقاضای وارداتی خود عامل افزایش مصرف ارز و در نهایت محدودیت 

عرضه می شود.                      
از سوی دیگر بر اساس تصمیمات دولت ۲۵ قلم کالای اساسی شامل دریافت ارز ۴۲۰۰ 
تومانی شدند و از ابتدای تحولات اقتصادی اخیر هم ارز دولتی دریافت کردند بنابراین 
حالا که قیمت ارز رو به ثبات و کاهش است نمی توان انتظار داشت قیمت این کالاها 
کاهش یابد چراکه اساسا این کالاها با ارز ارزان وارد بازار شده اند البته بگذریم از آنکه به 
دلیل نبود نظارت کافی برخی از این اقلام با ارز ارزان وارد کشور شدند اما با نرخ ارز آزاد 

سر از بازار درآوردند.
موضوع دیگر که مانع از ریزش قیمت ها می شود،  بحث چسبندگی قیمت است به این 
معنا که بازار در برابر کاهش قیمت ها مقاومت می کند. برای مثال تولید کننده ای که مواد 
اولیه مورد نیاز را با دلار ۱۵ هزار تومان خریداری کرده امروز برای فروش محصول نهایی با 

دلار در حال چرخش در کانال ۱۱ هزار تومان مقاومت می کند.
از افزایش دستمزدها،  از سوی دیگر واقیعت این است که هزینه های تولید متاثر 
 هزینه های انرژی و ...افزایش یافته است و نمی توان انتظار داشت که در کوتاه مدت 
یک تولیدکننده بتواند به آینده بازار اعتماد و قیمت محصول خود را باتوجه به تمام این 

موضوعات کاهش دهد.
عامل تاثیر گذار در مقاومت قیمت ها بحث اثر تحریم است. دور زدن تحریم ها هزینه 
بر است که این هزینه دقیقا بر قیمت محصول نهایی اضافه می شود و در نهایت مصرف 

کننده باید آن را بپردازد.       
ثبات اقتصادی اثرگذارتر از ریزش قیمت ها است

 کاهش قیمت ها به ویژه قیمت ارز که انواع بازارها و کالاها تاثیرپذیریی بالایی از آن دارند 
مادامی که همراه با نوسان باشد تاثیری در بهبود شرایط اقتصادی و پایداری روند نزولی 
قیمت ها نمی گذارد چراکه تولیدکننده  و مصرف کننده و واردکننده همواره تهدیدی را 
پیش رو می بیند و به قیمت های فعلی هر چند که روند کاهشی داشته باشد، اعتماد 
نمی کند.بنابراین مهم تر از ریزش مقطعی قیمت دلار موضوع پیش بینی پذیری بازار 
است؛ اینکه فعالان بازار و سرمایه گذاران و در طرف تقاضا مصرف کنندگان تصور روشنی 
از آینده حداقل کوتاه مدت فضای اقتصادی داشته باشند و در فضای بدون ریسک 
نسبت به قیمت گذاری ها اقدام کنند. چراکه در شرایط متلاطم فعالان حداکثر قیمت را 
انتخاب می کنند تا ریسک کمتری متوجه سرمایه آنها شود. از سوی دیگر در فضای روشن 
اقتصادی مصرف کنندگان هم دلیلی برای احتکار نمی بینند و بازار با مازاد تقاضا و کمبود 

عرضه مواجه نمی شود.

دلار یازده هزار تومانی چرا اجناس را ارزان نکرد؟

 وزیر صنعت، معدن و تجارت اظهار داشت: ما سبک سازی خودروسازان را شروع کردیم 
و در نهایت خود آنها را واگذار خواهیم کرد. مجوزهای قانونی آن را نیز از وزارت اقتصاد 
گرفته ایم اما اگر الان با این وضعیت واگذار شوند به سرنوشت واگذاری های قبلی دچار 
خواهند شد. رضا رحمانی در مورد نحوه واگذاری خودروسازان و مسائل مطرح شده در 
خصوصی سازیهای انجام شده در ماه های اخیر، گفت: در بحث نحوه واگذاری ما به دنبال 
این هستیم که ابتدا کوچک سازی و سپس واگذار کنیم، اینکه خصوصی سازی های قبلی 
به چه نتایجی منجر شده بحث جداگانه ای است. اینکه مشکل دارند و هیچ کس از آن 

راضی نیست شکی در آن نیست، دولت علاقه ای به بنگاهداری ندارد.
خودروسازان نباید اموال و املاک غیرتولیدی داشته باشند

وی ادامه داد: خودرو و قطعه سازی یک مجموعه به هم پیوسته است پس نباید گفت 
فقط سایپا و ایران خودرو را شامل می شود. ما ابتدا اعلام کردیم که این شرکت ها نباید 
اموال و املاک غیرتولیدی داشته باشند، دلیل ندارد این شرکت ها یا زیر مجموعه آنها 
ملک بخرند، درحالیکه این شرکت ها مشکل سرمایه در گردش دارند، لزومی ندارد شرکت 
دیگری تاسیس کنند. وقتی بخش خصوصی قطعه سازی دارد دیگر لزومی ندارد آنها 

دوباره چنین واحدی را ایجاد کنند این دو شرکت آنقدر بزرگ شدند که اکنون مشکلات 
زیادی را به وجود آورده اند.

سبک سازی خودروسازان را شروع کردیم
رحمانی افزود: از همین روی ما سبک سازی آنها را شروع کردیم و در نهایت خود آنها را 
واگذار خواهیم کرد. مجوزهای قانونی آن را از وزارت اقتصاد گرفته ایم اما اگر الان با این 
وضعیت واگذار شوند به سرنوشت واگذاری های قبلی دچار خواهند شد. نکته دیگر این 
است که واگذاری باید به اهل صورت بگیرد. چون در برخی خصوصی سازی ها مالکیت به 
فردی واگذار شده که فقط مبلغ تعیین شده را پرداخت کرده که این درست نیست، باید 

تخصص و علاقه وجود داشته باشد.
ایران خودرو و سایپا چند قطب شوند 

وزیر صمت با بیان اینکه در خصوص واگذاری ایران خودرو و سایپا سعی خواهیم کرد، 
نگذاریم به این وضعیت دچار شوند، گفت: در آینده این دو مجموعه مجبور هستند که 
چند قطب شوند و باید شرایطی را به وجود آوریم که اینها بدون دخالت دولت با هم رقابت 
کنند. مثال موفق این سیاست مواد غذایی است، با وجود این گرانی ها افزایش قیمت 
بیسکویت کمتر از بخش های دیگر بود چون رقابت در بازار وجود دارد، می شود این کار را 
در خودرو کرد. ما بازار خوبی داریم و اگر چند خودروساز وجود داشته باشد آنگاه مجبور 

هستند با یکدیگر رقابت کنند و از این حالت شبه انحصار هم خارج می شوند.
رنو و پژو دیگر جایی در ایران ندارند

رحمانی در مورد ارتباط خودروسازان داخلی با غول های این صنعت گفت: در حوزه 
خودرو یکسری مباحث تکنولوژی نیز مطرح است ما باید با برخی شرکت های پیشرو در 
این صنعت ارتباط داشته باشیم اما با نگاه برد – برد. به طور مثال رنو با هر دو خودروساز 
اصلی ما شریک بود، مشخص است که برای این شرکت هیچ رقابتی ایجاد نمی شود. من 
به آقایان گفتم هر شرکت از یک کشور همکار پیدا کنند اینطور یک رقابت سالم ایجاد 
می شود. من حتی این موضوع را به سفیران کشورمان در کشورهای هدف اعلام کردم، 
البته ما ملاحظات دیگری هم داریم. نباید فراموش کرد شرکت های رنو و پژو خیلی بد با 
ما رفتار کردند، خلاف تعهدات و هرگونه اصول همکاری و بازرگانی، در واقع هیچ شریکی 
با شریکش اینگونه رفتار نمی کرد. آنها فکر می کنند که وضعیت همیشه اینگونه خواهد 
ماند، ما به آنها گفتیم که بروند و دیگر هم برنگردند یعنی اگر تحریم هم برداشته شود 
اینها جایی ندارند. در دوره قبل با وجود قرارداد ۱۰ ساله با امضای دو رئیس جمهور، ترک 

قرارداد کردند و با اصلاح ساختارها در آینده  شریک خارجی بهتری خواهیم داشت.
به دنبال محصولات باکیفیت هستیم

وزیر صنعت، معدن و تجارت در پاسخ به این پرسش که در حال حاضر چه شرکت هایی 
برای همکاری مطرح هستند؟ گفت: بازار خودرو دستوری نیست، شرکت های زیادی 
وجود دارند که در کشور ما می توانند کار کنند. ابتدا باید منافع دو طرف تامین شود و 
محصولات خوب و باکیفیت تولید شود. اگر چند شرکت وجود داشته باشد دیگر لازم 
نیست ما اجبار کنیم که دنبال خودروی باکیفیت بروند، خودشان برای رقابت هم شده 
سراغ بهترین می روند. حضور برخی شرکت ها شدنی نیست مثلا تویوتا مطمئنا در این 
شرایط نخواهد آمد اما با برخی شرکت ها صحبت هایی صورت گرفته است. یک نکته را 
هم باید در نظر گرفت که در خودروسازی فقط کارخانه های خودروسازی مطرح نیستند 
تمام آنها به شرکت های طراحی وابسته اند که بیشتر آنها در ایتالیا و آلمان مستقر هستند.

خودروهای جدید صادراتی به بازار خواهند آمد
و  رفتیم  شرکت ها  این  دنبال  به  هم  ما  بگویم  سربسته  طور  به  من  داد:  ادامه  وی 
می خواهیم محصولات بومی را افزایش دهیم، تا کی باید دنبال تولید سمند باشیم؟ با 
همکاری مشترک و از طریق توان داخل، خودروهای جدید به بازار خواهند آمد که ظرفیت 
صادرات نیز دارند. البته همکاری مشترک دو شرط دارد: استفاده از توان داخل و صادرات 
محصول که این را باید شرکت خارجی متعهد شود نه شرکت مشترک. تجربه نشان داده 
در شرکت مشترک نهایتا ما باید دنبال صادرات برویم، اگر به پژو می گفتیم که باید از شبکه 

خود ۲۰ درصد را صادر کنی وضعیت ما اکنون متفاوت بود.
به طور حتم ضرر و زیان را از شرکت های خارجی خواهیم گرفت

با  قرارداد  مورد  در  مجلس  در  گرفته  صورت  تفحص  و  تحقیق  دو  خصوص  در  وی 
خارجی ها و اینکه هیچ گونه اطلاعاتی در خصوص جزئیات و ضررو زیان ها منتشر نشده 
است؟ گفت: این مسئله سوال خیلی از افراد است؛ در مورد اینگونه قراردادها یکسری 
قوانین جهانی در بحث قانون تجارت وجود دارد که در صورت بروز اختلاف می توان به 
حکمیت یا دادگاه های بین المللی مراجعه کرد. این مسئله در قراردادهای ما مطرح است 
و از نظر حقوقی شکایت صورت گرفته و ضرر و زیان را به طور حتم از آنها خواهیم گرفت. 
البته می شد، تضامین سفت و سخت تری را بگیریم و آنها را تحت فشار قرار دهیم. در بحث 
ساخت داخل و صادرات می توانستیم شروطی تعیین کنیم که در صورت عدم انجام آن 
ضرر و زیان دریافت شود اما به طور حتم در قراردادهای آتی این موارد رعایت خواهد شد.

وزیر صمت:

خودروسازی ها ابتدا کوچک سازی و سپس واگذار می شوند

معاون سازمان صنایع کوچک با بیان اینکه یکی از هفت برنامه امسال وزرات صنعت، معدن و تجارت، توسعه صادرات غیرنفتی است افزود: این 
میزان صادرات توسط بیش از یکهزار و ۱۰۰ واحد صادراتی در رشته صنعت های مختلف انجام شده است.

اصغر مصاحب اضافه کرد: توسعه و رونق فعالیت کنسرسیوم های صادراتی و شرکت های مدیریت صادرات که تا امروز تعداد آن ها به بیش از ۱۳۰ 
شرکت رسیده از سوی سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران دنبال می شود ضمن اینکه برای تحقق این مهم، در مرحله نخست باید 
مراجع قانونی و سازمان ها و نهاد های دولتی مرتبط با مقوله صادرات، آن ها را به رسمیت بشناسند. مصاحب گفت: این دو مدل به عنوان راهبرد نفوذ 
در بازار های هدف در سطح جهان مورد توجه قرار گرفته اند و این سازمان نیز لایحه ای را تدوین کرد تا با همکاری اتاق بازرگانی و بخش خصوصی و 
استفاده از نظرات کارشناسی آن ها و در نهایت ارجاع موضوع به شورای گفتگوی دولت و بخش خصوصی، حمایت از کنسرسیوم های صادراتی و 
شرکت های مدیریت صادرات اتفاق بیفتد. معاون صنایع کوچک سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران افزود: پس از به رسمیت شناخته 
شدن آن ها از سوی مراجع قانونی و دولتی یاد شده، واحد های کوچک و متوسط نیز می توانند به آن ها اعتماد کرده و از ظرفیت های شان از جمله 
واحد های تحقیق و توسعه استفاده کنند. معاون صنایع کوچک سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران با اشاره به توسعه خوشه های 
کسب وکار در این سازمان، اضافه کرد: در این خوشه ها نیز می توان پس از اتمام پروژه توسعه، به ایجاد کنسرسیوم های صادراتی برای حضور در 
بازار ها اندیشید و برنامه ریزی کرد. مصاحب گفت: رقابت پذیری و توسعه بازار و بین المللی سازی، دو هدف مهمی است که فارغ از شرایط سیاسی و 
ارتباطات بین الملل در سطح صنایع کوچک و متوسط دنبال می شود و بنا داریم بر این اساس واحد ها را استانداردسازی کنیم. وی با اشاره به برنامه 
وزارت صنعت، معدن و تجارت برای توسعه صادرات به ۱۵ کشور همسایه افزود: کشور های همسایه سالانه بیش از هزار و ۳۰۰ میلیارد دلار واردات 
دارند که ظرفیت بزرگی برای صنایع بزرگ، کوچک و متوسط و صنایع کشاورزی کشورمان محسوب می شود ضمن اینکه علاوه بر آنها، توسعه صادرات 
به چین، هند و کشور های آفریقایی نیز در دستور کار است. آقای مصاحب گفت: بیش از ۷۷ هزار واحد کوچک و متوسط )SME( در کشور وجود 

دارد که ۴۳ هزار واحد آن ها در شهرک های صنعتی مجوز فعالیت دارند که از این ۴۳ هزار واحد هم اکنون فعال هستند.

سرپرست سازمان توسعه تجارت ایران، تحول در تولید و صادرات را لازمۀ رشد و توسعۀ اقتصادی کشور دانست و زیرساخت های 
تولید را پایه و اساس ارتقای صادرات و ارزآوری عنوان کرد.

حمید زادبوم با تاکید بر اهمیت صادرات در ثبات اقتصادی کشور، افزود: توسعه صادرات برای همه کشورها مهم است، اما برای 
کشور ما که وابسته به صادرات نفت خام هستیم، این موضوع دارای اهمیت ویژه است.

وی توسعه صادرات غیرنفتی را نیاز انکار ناپذیر کشور برای توسعه اقتصادی عنوان کرد و گفت: همواره تلاش هایی در این زمینه 
صورت گرفته که نشان دهنده توجه نظام به توسعه صادرات غیر نفتی است.

زادبوم با اشاره به اینکه در شرایط جنگ اقتصادی فعلی، ما به نگاه و فکر جدیدی در زمینه صادرات غیر نفتی نیاز داریم، تصریح 
کرد: طبیعی است که تحریم ها مشکلاتی برای اقتصاد ما ایجاد کرده است، اما معنی آن این نیست که همه مشکلات ما ناشی 

از تحریم است.
سرپرست سازمان توسعه تجارت ایران افزود: بخشی از مشکلات ما ساختاری است و همانگونه که مقام معظم رهبری فرموده 
اند منسوب کردن همه مشکلات به تحریم کار درستی نیست  بنابراین، با توجه به شرایط موجود هنر ما این است که برنامه هایی 

برای یافتن راهکارهای جدید و بازارهای جدید و ویژه طراحی کنیم.
زادبوم اظهار داشت: در سازمان توسعه تجارت طرح هایی تهیه کرده ایم که در آنها کشورهای همسایه به عنوان بازارهای هدف 

مد نظر قرار گرفتند تا تسهیلات و حمایت ها روی این بازارهای هدف و خاص متمرکز شود.
وی گفت: البته در این طرح ها، بازارهای کشورهای همسایه در اولویت بودند و این موضوع به آن معنی نبود که کشورهایی 
مانند اندونزی و مالزی که میتوانند بازار خوبی برای برخی از محصولات ما باشند، نمی توانند مقصد صادرات باشند، بلکه اینگونه 

کشورها و سایر کشورهای در حال توسعه به عنوان اولویت دوم مورد توجه قرار گرفتند.



یکشنبه -بیست وچهارم شهریور ماه 1398-    سال بیست  و دوم -   شماره 4881 ورزشی6

مسئول کمیته مسابقات سازمان لیگ :

باشگاه استقلال مسوول بلیت فروشی داربی است 
مسوول  استقلال  باشگاه  که  می گوید  لیگ  سازمان  مسابقات  کمیته  مسئول 
بلیت فروشی داربی است و آن ها باید راهکارهای لازم برای اجرای قانون ۱۰-۹۰ را پیدا 

کنند.
سعید فتاحی، درباره اجرای قانون ۱۰-۹۰ در داربی ۹۰ اظهار کرد: باتوجه به آیین 
نامه جدید مسابقات قانون ۱۰-۹۰ باید اجرا شود. سال گذشته الزاماتش نبود اما امسال 
بلیت فروشی الکترونیکی و صندلی ها شماره گذاری شده است. هم چنین اجرای این 
قانون برعهده تیم میزبان است در نتیجه باشگاه استقلال باید راهکارهای این کار را ایجاد 

کند تا هوادارانش بتوانند به ورزشگاه بیایند.
"فدراسیون  بود  گفته  که  استقلال  تیم  رسانه ای  نظرمدیر  اظهار  به  واکنش  در  او 
توپ را در زمین ما انداخته است."، گفت: ۲ سال است که بلیت فروشی به باشگاه ها 
سپرده شده است. شما دیدید که در بازی تراکتورسازی و پرسپولیس فقط ۱۰ درصد 
از بلیت ها به پرسپولیسی ها فروخته شد. قبول دارم که اجرای این قانون سخت است. 
همان طور که دیدید باشگاه پرسپولیس هم اعلام کرد که در بازی برگشت قانون ۱۰-
۹۰ را اجرا می کنند چون حق باشگاه شان است. این بازی هم استقلال می تواند از حق 

میزبانی اش استفاده کند.
قانون ۱۰-۹۰ باید در داربی رفت اجرا شود 

مسوول کمیته مسابقات سازمان لیگ افزود: سازمان لیگ و فدراسیون فوتبال کمک 
می کند که این قانون در داربی رفت هم اجرا شود. قطعا اجرای این قانون در ۱۰ روز 
آینده هم راهکار دارد. اگر اصحاب رسانه کمک کنند که فرهنگ ۱۰-۹۰ جا بیفتد، این 
کار عملی است. باشگاه استقلال سامانه هواداری دارد و کسانی که عضو این سامانه 
هستند، بلیت  خریداری کنند. هم چنین اگر هم هوادار پرسپولیس بلیت استقلالی ها را 
بخرد باید وسط استقلالی ها بنشیند که در صورت انجام این کار، هوادار پرسپولیس در 
بازی برگشت نمی تواند بلیت تیمش را بخرد. کمی این کار سخت است چون دفعه اول 

است ولی این کار می تواند اجرایی شود.
فتاحی ادامه داد: مجری بلیت فروشی باشگاه ها هستند و سازمان لیگ و فدراسیون 
فوتبال نظارت می کنند. در بازی فینال آسیا هم پرسپولیسی ها بلیت فروشی کردند 
و هواداران کاشیما در طبقه دوم ورزشگاه آزادی نشستند. دیگر بالاتر از داربی اینتر 
و میلان نداریم. همه مشکلاتی که به وجود آمد، پیش بینی می شد. ما ۱۰۰ درصد 
استقلالی ها را کمک می کنیم. خواهشا هواداران دو تیم به قانون احترام بگذارند و هر 

هواداری از سهم خودش خرید کند.
او در گفت وگویی که با برنامه "تهران  ورزشی" داشت در پاسخ به اظهار نظر مدیران 
استقلال که خواهان برگزاری داربی برگشت در وسط هفته به مانند داربی رفت شدند، 
توضیح داد: مگر شرطی است؟ ما باید شرایط مختلف را در نظر بگیریم تا تاریخ بازی را 
اعلام کنیم. بازی رفت به خاطر مسابقات آسیایی والیبال در روز یک شنبه برگزار می شود. 
در مورد بازی برگشت هم باید بگویم که در آن زمان استقلال درگیر بازی های پلی آف 
لیگ قهرمانان است و امکان برگزاری داربی برگشت در وسط هفته نیست. هم چنین در 

روزهای آینده برنامه ۳۰ هفته لیگ برتر را اعلام می کنیم.

سرمربی تیم فوتسال سوهان محمد سیمای قم:

مسئولان قم نماینده فوتسال این استان را 
حمایت کنند

محمد  سوهان  فوتسال  تیم  سرمربی 
مسئولان  حمایت  خواستار  قم  سیمای 
استانی از نماینده فوتسال قم در ادامه راه 

لیگ برتر فوتسال ایران شد. 
محسن حسن زاده شامگاه جمعه پس 
از تساوی تیمش برابر آذرخش هرمزگان 
در هفته دوازدهم لیگ برتر فوتسال که 
برگزار  قم  حیدریان  شهید  ورزشگاه  در 
شد، اظهار داشت: برابر آذرخش، توپ 
و میدان را در اختیار داشتیم و حریف به 
دنبال استفاده از ضد حملات بود و حربه 
این تیم هم جواب داد و از تاکتیکی که مد 
نظر داشت به نتیجه و امتیاز در قم رسید.

وی افزود: فوتسال همین است و گاهی حمله می کنید و مالکیت توپ را هم در اختیار 
دارید اما موقعیت ها به گل نمی انجامد و بابت این تساوی جایی برای ناراحتی وجود 
ندارد. گرچه حسرت ۲ امتیازی که از دست رفت با ما هست اما در هر حال، ما تا آخرین 
ثانیه ها بازنده بودیم و همین که توانستیم گل تساوی را به ثمر برسانیم، به نوعی اتفاق 

مثبتی برای ما بود.
سرمربی تیم فوتسال سوهان محمد سیما گفت: در صورت پیروزی فاصله ما با صدر 
به کمترین حد کاهش پیدا می کرد اما لیگ امسال لیگی قابل پیش بینی نیست و نگاه 
کردن به رتبه یک تیم و پیش بینی کردن بر اساس رتبه آن تیم در جدول، کاری عبث و 
غیر معقولانه است. ما همچنان باید بجنگیم و تلاش کنیم و تیم جوانی در اختیار داریم 

که به آینده آن امیدوار هستم.
حسن زاده در مورد نقل و انتقالات نیم فصل بیان داشت: این موضوع با صلاحدید 
مدیر عامل باشگاه و با مشاوره کادر فنی صورت می گیرد و هنوز در این باره برنامه ای 
نداریم و صحبتی هم نشده است. من از این که این تیم جوان تقویت شود استقبال 
می کنم و برای هر مربی دیگری هم همینطور است اما باید وضعیت باشگاه را در نظر 

بگیریم.
وی عنوان کرد: در حال حاضر تأمین منابع مالی برای ما اهمیت دارد. باشگاه تلاش 
می کند که منابع لازم را تأمین کند اما امیدوارم مسئولان استانی نماینده فوتسال قم را 
دریابند. می دانم که قول هایی داده شده اما تقاضای من این است که کسانی که در این 

شهر مسئولیت دارند نسبت به امور این تیم جدی و حساس باشند.
سرمربی تیم فوتسال سوهان محمد سیما تصریح کرد: تیم امسال سوهان محمد سیما 
یک فرصت برای قم است زیرا تیمی یکدست، بی حاشیه و منظم و جوان در اختیار داریم 
که با حضور باتجربه ها گروه خوبی پدید آمده و حیف است اگر به خاطر مشکلات مالی 
در نیم فصل دوم به مشکل بخوریم. امسال، سالی است که می توان در آن کارهای بزرگ 

انجام داد. ما پای کار هستیم و فقط حمایت مسئولان قمی را می خواهیم.

ناصرمحمدخانی:

 زوج انصاری فر و آزمون برای خط حمله
 تیم ملی مناسب است

 پیشکسوت فوتبال گفت:»کریم انصاری فر« و »سردار آزمون« در خط حمله تیم ملی 
تحرک زیادی داشتند و این دو نفر توانستند در بازی با هنگ کنگ، زوج خوبی را با 

یکدیگر تشکیل دهند.
»ناصرمحمدخانی« اظهار داشت: همانطور که پیش بینی می شد تیم ملی توانست 

هنگ کنگ را شکست دهد.
وی افزود: این اولین مسابقه رسمی تیم ملی با مارک ویلموتس محسوب می شد 
و آن چیزی که از اهمیت زیادی برخوردار بود پیروزی و سه امتیاز کامل بود که به آن 

رسیدیم.
پیشکسوت فوتبال خاطرنشان کرد: تیم ملی در این مسابقه می توانست گل های 
بیشتری را به ثمر برساند اما این اتفاق شکل نگرفت تا بازی با نتیجه دو بر صفر به پایان 

برساند.
محمدخانی تصریح کرد: تاکتیک تیم ملی نسبت به گذشته هجومی تر شده است 
و بازیکنان آزادی عمل و اختیار بیشتری دارند و این کمک می کند تا آن ها توانایی های 

فنی شان را بیشتر نشان دهند.
وی تاکید کرد: تیم ملی در این گروه اول خواهد شد و با قاطعیت راهی مرحله بعدی 
مسابقات می شود. تنها رقیب جدی ایران عراق خواهد بود که ملی پوشان ایران این 

توانایی را دارند آن ها را شکست دهند.
بازیکن اسبق تیم ملی فوتبال در پایان گفت: »کریم انصاری فر« و »سردار آزمون« در 
خط حمله تیم ملی تحرک زیادی داشتند و این دو نفر توانستند در بازی با هنگ کنگ  

زوج خوبی را با یکدیگر تشکیل دهند.

مدیر سابق آکادمی آبی پوشان:

درد اصلی استقلال پرسپولیسی بودن 
وزیر ورزش نیست

 پیشکسوت آبی پوشان گفت: با احترام خاصی که برای همه پیشکسوتان باشگاه قائلم 
اما باید بگویم درد این باشگاه پرسپولیسی بودن وزیر نیست.

محمد مومنی در خصوص آخرین وضعیت استقلال اظهار داشت: بازی با نفت مسجد 
سلیمان از این نظر برای آبی پوشان مهم است که آنها در این فصل زمان، بازیکن و منابع 
مالی به اندازه کافی داشتند. استقلال در این فصل همه چیز به اندازه کافی دارد به جز 

رضایت اکثریت هواداران و پیشکسوتان.
مدیر پیشین آکادمی آبی پوشان با اشاره به حضور جمعی از پیشکسوتان باشگاه در 
دفتر وزیر ورزش بیان داشت: برای همه پیشکسوتان احترام قائلم و با احترام این سئوال 
را مطرح می کنم که آیا درد استقلال این است که وزیر ورزش پرسپولیسی است یا 

استقلالی؟ متاسفانه درد باشگاه ما همین نگرش های سطحی است. 
وی افزود: پیشکسوتان ما به جای آن که از وزیر سئوال کنند پرسپولیسی هستی یا نه، 
باید از خودشان بپرسند در این مدتی که در این باشگاه مسئولیت داشتند آورده شان 

چه بوده؟ 

انتقاد مجیدی از بازیکنان دعوت شده، نتایج ناامیدکننده تیم ملی امید و اختلاف 
سرمربی با یکی از اعضای کمیته فنی تیم ملی امید، خیلی زود این تیم را به حاشیه 
برده و نکته جالب تر، سکوت فدراسیون و مهدی تاج است؛ سکوتی که در فاصله سه ماه 
به دور آخر مقدماتی المپیک می تواند کشنده باشد و باز هم حسرت المپیک را به دل 

فوتبال ایران بگذارد.
پس از جدایی مجیدی از استقلال، نام او به عنوان یکی از گزینه های سرمربیگری تیم 
ملی امید مطرح شد تا کاپیتان سابق استقلال آلترناتیوی برای یحیی گل محمدی باشد. 

علی رغم مذاکره طولانی مهدی تاج با گل محمدی، این مربی تصمیم گفت قراردادش را 
با تیم باشگاهی اش تمدید کند تا راه نیمکت تیم ملی امید برای مجیدی باز شود.

سرانجام با بحث های فراوان و با وجود بعضی انتقادات، اسطوره آبی ها، سرمربی تیم 
ملی امید شد تا نخستین تجربه  سرمربیگری اش در تیمی باشد که رویای حضور در 
المپیک را در سر می پروراند. سپردن کار به مربی که نه تجربه کار با تیم های پایه را دارد و نه 
تا آن زمان سرمربی تیمی بوده، خطری بود که رییس فدراسیون به جان خرید. بسیاری 

از اهالی فوتبال و به خصوص کارشناسان فوتبال پایه با این انتخاب موافق نبودند.

دو بازی ابتدایی تیم مجیدی برابر تیم ملی بزرگسالان و نفت مسجدسلیمان بود که 
عملکرد شاگردان مجیدی رضایت بخش نبود. تیم ملی امید نه مقابل نفت مسجدسلیمان 
خوب بازی کرد و نه در مقابل تیم عجیب و غریب ویلموتس - با دعوت از بازیکنان شاغل 
در لیگ برتر - راضی کننده ظاهر شد. مجیدی خواستار حضور مربی اسپانیایی در کادر 
فنی شده بود که این اتفاق رخ نداد و در تصمیمی غافلگیرکننده امید نمازی، سرمربی 
فصل گذشته ذوب آهن قبول کرد که در راه المپیک ۲۰۲۰ توکیو دستیار مجیدی باشد و 
این در حالی بود که دو گزینه مجیدی برای دستیاری اش که یک مربی صربستانی و یک 

مربی اسپانیایی بود، مورد قبول فدراسیون فوتبال قرار نگرفت.
برگزاری اردوی تیم ملی امید در تهران با حداکثر امکاناتی که فدراسیون می توانست در 
اختیار این تیم بگذارد آغاز شد و پس از آن، تیم راهی ازبکستان شد تا دو دیدار دوستانه 
را با تیم امید این کشور برگزار کند. دو باخت که یکی از آن ها با نتیجه سنگین ۴ بر ۱ بود، 
حاصل تلاش مجیدی و بازیکنانش بود که این مساله خشم سرمربی را در پی داشت. 
مخالفت یکی از اعضای کمیته فنی تیم ملی امید با مربیان مدنظر مجیدی، انتقاد 
مجیدی از بازیکنان دعوت شده به اردو و برخی مشکلات دیگر، خیلی زود رابطه او با 
فدراسیون را زاویه دار کرد. اتفاقی که به طور قطع به ضرر امیدهای ایران است اما مصاحبه 
آقای سرمربی باعث شد حالا بعضی از بازیکنان نیز درباره عملکرد او صحبت کنند و از 

کارش ناراضی باشند.
به وجود آمدن این همه اختلاف، آن هم بعد از گذشت کمتر از چهار ماه خیلی زود 
تیم را به حاشیه برد و نکته ناامیدکننده، پاسخگو نبودن فدراسیون و حتی مدیر تیم ملی 
امید درباره حواشی این تیم است. شاید انتخاب مجیدی به عنوان سرمربی انتخاب 
جسورانه ای بود اما حالا مهدی تاج و فدراسیونش باید پاسخگوی این انتخاب باشند؛ 
پاسخگویی درباره اختلاف ها و شبهاتی که مجیدی در مورد لیست دعوت شده مطرح 
کرد و البته مهم ترین مساله یعنی نتایج تیم ملی امید. شاید دیدار دوستانه عیار خوبی 
برای ارزش گذاری بار فنی تیم ملی نباشد اما دریافت چهار گل از تیمی که می تواند 
رقیب ایران در راه صعود به المپیک باشد بسیار ناامیدکننده است و عملکرد کادر فنی 

را تحت الشعاع قرار می دهد.
در فاصله سه ماه تا شروع آخرین مرحله مقدماتی المپیک، "فدراسیون پنج ستاره" باید 
چاره ای برای این مساله بیندیشد تا سرانجام همکاری مجیدی و امیدها به پایانی خوش 

ختم شود.

سکوت فدراسیون ۵ ستاره

 آیا مجیدی انتخاب غلطی بود؟

شمارش معکوس برای آغاز مسابقات وزنه برداری قهرمانی جهان 
در پاتایای تایلند آغاز شده و در فاصله قریب به یک هفته مانده به 
این رقابت ها کادر فنی تیم ملی وزنه برداری بعد از تمرینات روز 
چهارشنبه هفته گذشته بی سر و صدا ترکیب تیم ملی را برای حضور 

در این رقابت ها نهایی کرد.
با نظر محمدحسین برخواه سرمربی تیم ملی سرانجام ترکیب 
تیم ملی مشخص شدند و تقریبا نفرات همان هایی بودند که از 
قبل مشخص بود در این رقابت ها روی تخته می روند. بعد از یک 
را  نهایی خود  اردویی برخواه سرانجام تصمیم  رکوردگیری درون 
رکوردگیری  چند  و  تمرینات  در  که  را  جوان  دهدار  رضا  و  گرفت 
عملکرد خوبی را از خود به جای گذاشته بود، در اردو نگاه داشت 
و امیر حقوقی را خط زد. کیا قدیمی نیز دیگر خط خورده تیم ملی 
بود تا در نهایت ترکیب تیم ملی وزنه برداری برای رقابت های جهانی 
پاتایا نهایی شود. بدین ترتیب ترکیب تیم ملی وزنه برداری ایران در 

رقابت های جهانی به شرح زیر انتخاب شد:
۵۵ کیلوگرم: حافظ قشقایی

۸۹ کیلوگرم: علی میری، محمد زارعی
۹۶ کیلوگرم: کیانوش رستمی، ایوب موسوی

۱۰۲ کیلوگرم: رضا دهدار، رضا بیرالوند
۱۰۹ کیلوگرم: علی هاشمی

۱۰۹+ کیلوگرم: علی داودی، محسن دادرس
با وجود نهایی شدن ترکیب تیم ملی مشخص نیست چرا این 
تصمیم گیری تا این اندازه بی سر و صدا انجام شده و فدراسیون وزنه 
برداری در این زمینه هیچ اطلاع رسانی خاصی انجام نداده است. 

داستان های ادامه دار کیانوش!
با اضافه شدن کیانوش رستمی در دو هفته گذشته، به نظر می 
بردار و حواشی  این وزنه  رسید تمامی حرف و حدیث ها درباره 
موجود پایان یافته اما به نظر می رسد بعد از حضور رستمی در تهران، 

تازه آغاز قصه های او شروع شده است!
رستمی بعد از حضور در اردوی تیم ملی در یک درخواست عجیب 
از فدراسیون وزنه برداری درخواست کرد تا بابت تمرینات انفرادی 

و دور از اردوی تیم ملی، به او پول پرداخت کند و تاکید داشت در 
این مدت مبلغ زیادی برای مکمل، تغذیه و سایر موارد هزینه کرده و 
فدراسیون آنها را بپردازد. رقم درخواستی کیانوش برای هر ماه عدد 
عجیب و غیرمنطقی ۵۰ میلیون تومان بود که مشخص نبود رستمی 
آن را با چه فرمولی محاسبه کرده که در طول هر ماه این رقم را هزینه 
نموده در حالیکه بعید به نظر می رسد حتی برای اردوی کل تیم 
ملی با حضور همه نفرات با تمامی موارد هم ۵۰ میلیون تومان هزینه 

شود! رقمی که البته با پاسخ منفی فدراسیون همراه شد.
در ادامه کیانوش رستمی که کماکان در اردو به همراه برادرش 
به تنهایی تمرین می کرد، تصمیم جدیدی گرفت که البته بسیار 
عجیب و غیرمنطقی بود. طبق برنامه از پیش تعیین شده، کیانوش 
به عنوان نماینده دسته ۹۶ کیلوگرم ایران به شمار می رفت به ویژه 
که بعد از تغییر اوزان المپیکی او بلافاصله تغییر وزن داد و به یک 
وزن بالاتر آمد، جایی که وزنه بردار اول ایران سهراب مرادی است 
و رستمی بارها و بارها در مصاحبه هایش ادعا کرده بود که در این 

وزن با سهراب رقابت نزدیکی خواهد داشت و در نهایت نفر برتر به 
المپیک توکیو می رود. با توجه به مصدومیت سهراب، بدیهی بود 
که کیانوش نماینده دسته ۹۶ کیلوگرم ایران در پاتایا باشد اما او بعد 
از حضور در تهران ناگهان تصمیم گرفت تا به یک وزن بالاتر رفته 
و برای مسابقات جهانی پاتایا در دسته ۱۰۲ کیلوگرم روی تخته 
برود! تصمیمی عجیب که به هیچوجه با ادعاها و برنامه ریزی قبلی 
ترافیک  و  با تعدد  به نظر می رسید  رستمی همخوانی نداشت. 
مدعیان در دسته ۹۶ کیلوگرم که یک وزن المپیکی به شمار می 
رود و با توجه به رکوردهای ثبت شده رقبا و البته شرایط کیانوش، 
او تصمیم گرفته از رقابت با مدعیان جدی و گردن کلفت این وزن 
صرفنظر کند و شانس خود را در یک دسته بالاتر یعنی وزن ۱۰۲ 
کیلوگرم که هم وزن خلوت تری است و هم مدعیان چندانی ندارد، 
امتحان کند. به ویژه اینکه رکوردهای کیانوش برای این دسته هم 

قابل توجه بود و می توانست شانس مدال باشد.
اما این بار هم درخواست عجیب او با مخالفت شدید فدراسیون 

روبرو شد و علی مرادی به صراحت به وی اعلام کرد که هرگز این 
تصمیم را نخواهد پذیرفت و تنها به او را در وزن ۹۶ کیلوگرم اجازه 
حضور در رقابت های جهانی را خواهد داد و در صورتی که کیانوش 
نمی خواهد، بهتر است قید حضور در پاتایا را بزند. واکنش قاطعانه 
ای که رستمی را مجبور کرد از خواسته عجیب خود عقب نشینی 
کند. نکته جالب اینکه در صورت موافقت فدراسیون وزنه برداری، باز 
هم کیانوش نمی توانست در دسته ۱۰۲ کیلوگرم روی تخته برود چرا 
پیش از این نام وی برای حضور در مسابقات در دسته ۹۶ کیلوگرم 
از سوی فدراسیون اعلام و توسط فدراسیون جهانی رجیستر شده 
و با توجه به پایان مهلت اعلام نفرات، عملا فرصتی برای تغییر وزن 

رستمی در پاتیا وجود نداشت.
 ۹۶ دسته  بردار  وزنه  عنوان  به  رستمی  کیانوش  ترتیب  بدین 
کیلوگرم ایران در کنار ایوب موسوی در رقابت های جهانی روی تخته 

خواهد رفت.
نفرات اعزامی سه گروه مشخص شدند

با توجه به نهایی شدن ترکیب تیم ملی ملی پوشان در ۳ گروه عازم 
این رقابت های جهانی خواهند شد. نکته مهم در این دوره اعزام 
۴ وزنه بردار بانو به این رقابتهاست که با تصمیم فدراسیون برای 
نخستین با شانس حضور در رقابت های جهانی را خواهند داشت. 
بدین ترتیب و با نهایی شدن ترکیب تیم ملی اولین گروه روز ۲۴ 
شهریور ماه تهران را به مقصد تایلند ترک خواهند کرد که مسئولان 
فدراسیون و سرمربیان تیم ملی به همراه گروه اول وزنه برداران زنان 
ایران و حافظ قشقایی ملی پوش وزن ۵۵ کیلوگرم عازم پاتایا خواهند 
شد. گروه دوم شامل وزنه برداران دسته های ۸۹، ۹۶ و ۱۰۲ کیلوگرم 
و باقیمانده بانوان ملی پوش اعزامی کشورمان به همراه کادرفنی تیم 
ملی ۲۷ شهریورماه راهی تایلند خواهند شد. گروه سوم هم سنگین 
وزن های تیم ملی شامل وزنه برداران اوزان ۱۰۹ و ۱۰۹+ کیلوگرم 
هستند که با هدایت علیرضا حبیب پور دیگر مربی تیم ملی که قرار 

است روز ۳۰ شهریور به هم تیمی های خود در پاتایا ملحق شوند.
رقابت های وزنه برداری قهرمانی جهان طی روزهای ۲۷ شهریور تا 

۵ مهرماه به میزبانی پاتایا در تایلند برگزار می شود.

انتخاب بی سروصدای وزنه برداران برای جهانی تایلند

 مخالفت با درخواست های عجیب رستمی! 

تیم منتخب هیأت  ووشو استان قم به لطف درخشش تالوکاران خود با کسب 
مدال های رنگارنگ بر سکوی نایب قهرمانی المپیاد استعدادهای برتر ایران 

ایستاد.
 در شرایطی که قم به واسطه عملکرد پرفراز و نشیب تیم های اعزامی خود 
به دومین دوره بازی های المپیاد استعدادهای برتر ورزش کشور در رتبه های 
انتهایی جدول رده بندی توزیع مدال ها قرار داشت، اما با درخشش ووشوکاران 

خود به صعود در این رده بندی امید زیادی دارد.
عملکرد درخشان استعدادهای تالوی قم

رقابت های بخش تالو در اوزان 42، 45، 48، 52 و 56 کیلوگرم برگزار شد که 
برای تیم هیأت  ووشو قم هیچ مدالی به همراه نداشت اما نمایندگان قم در بخش 
تالوی این دوره از مسابقات سنگ تمام گذاشته و با عملکرد درخشان خود هم 
جایگاه قم در رده بندی مدال ها را ارتقاء دادند و هم تالوی قم را بر سر زبان ها 

انداختند.
مسابقات ووشو دومین دوره المپیاد استعدادهای برتر ورزش ایران به میزبانی 
هیأت  زنجان با حضور نخبه های این رشته از سراسر کشور به انجام رسید و در 
رده بندی نهایی آن تیم منتخب هیأت  ووشو استان قم با کسب دو مدال طلا، دو 

نشان نقره و یک مدال برنز بر سکوی نایب قهرمانی جای گرفت.

قم با 5 مدال روی سکوی نایب قهرمانی
در این رقابت ها به میزبانی سالن انقلاب زنجان، 170 ووشوکار از 31 استان 
در دو بخش تالو و ساندا با یکدیگر به رقابت پرداختند و در بخش تالو تیم میزبان 
یعنی هیأت  زنجان با کسب 6 مدال طلا و یک نقره بر سکوی قهرمانی ایستاد 
و تیم های هیأت  ووشو قم و هرمزگان مشترکا با دو طلا، دو نقره و یک برنز 

نایب قهرمان شدند.
همچنین در قسمت ساندا، تیم هیأت  ووشو البرز با کسب دو نشان طلا و یک 
نقره قهرمان شد، هیأت  ووشو فارس با یک مدال طلا و دو نشان نقره به مقام 
نایب قهرمانی دست یافت و تیم هیأت  ووشو سیستان و بلوچستان با کسب یک 

مدال طلا و دو نشان برنز به عنوان سومی بسنده کرد.
5 مدال قم با 2 ووشوکار

رقابت های بخش تالو در فرم های چانگ چوان، نان چوان، تای چی چوان، 
دائوشو، نن دائو، جین شو، تای چی جین، گوئن شو، ننگوئن و چیانگ شو به 
انجام رسید و یکی از درخشان ترین چهره های تیم هیأت  ووشو قم علیرضا 

محمدی بود که به تنهایی سه مدال این پیکارها را به خود اختصاص داد.
محمدی در فرم نان چوان به مقام نایب قهرمانی و نشان نقره رسید، ضمن 
اینکه همین تالوکار در فرم نن دائو بعد از نمایندگان زنجان و اصفهان با ایستادن 

در جایگاه سوم یک نشان برنز نیز برای تیم هیأت  ووشو قم به ارمغان آورد و در 
فرم ننگوئن با ایستادن در جایگاه دوم نشان نقره ای دیگر را به نام خود ثبت کرد.

درخشش سپهری با 2 طلا
محمدمهدی سپهری فرد نیز دیگر چهره پرفروغ تیم هیأت  ووشو قم در دومین 
دوره المپیاد استعدادهای برتر ورزش ایران بود که ابتدا سکوی نخست و نشان 
طلای فرم جین شو را از آن خود کرد و سپس در فرم چیانگ شو بالاتر از رقبای 
دیگر خود در جایگاه نخست ایستاد و دومین نشان طلا را هم به نام خود ثبت 

کرد.

تالوکارها سنگ تمام گذاشتند 

قم نایب قهرمان ووشو ایران شد 

ستاره سابق اینتر و بارسلونا به ستایش از مورینیو پرداخت و ابراز امیدواری کرد که او 
هدایت بارسلونا را بر عهده گیرد.

به گزارش ایسنا و به نقل از اسپورت ۳۶۰، ساموئل اتوئو در سال های پایانی فوتبال 
خود تصمیم گرفت راهی لیگ ستارگان قطر شود. او یکی از بهترین بازیکنان تاریخ 
فوتبال آفریقا به شمار می آید که سال ها با پیراهن بارسلونا و اینتر درخشید. اتوئو ابراز 

امیدواری کرد که روزی مورینیو را روی نیمکت بارسلونا ببیند.
او گفت: دوست دارم مورینیو هدایت بارسلونا را برعهده بگیرد. حضور او در بارسلونا 
زیبا خواهد بود و این نظر من است. دوست دارم مورینیو در درجه نخست هدایت 
رئال مایورکا را بر عهده بگیرد اما بیشتر از آن مایلم که او راهی بارسلونا شود. به نظرم 

او در بارسلونا موفق خواهد شد.
اتوئو ادامه داد: وقتی از فوتبال خداحافظی کردم مورینیو نخستین کسی بود که با 

من تماس گرفت. او یک مرد واقعی است.
با وجود آنکه اتوئو دوست دارد که مورینیو هدایت بارسلونا را بر عهده گیرد اما 
هواداران بارسلونا اصلا رابطه خوبی با این مربی پرتغالی ندارند و این به خاطر شادی های خاص او و البته اظهارنظرهای جنجالی اش 

درباره آبی اناری هاست.

دروازه بان اسپانیایی منچستریونایتد با این تیم بر سر تمدید قرارداد به توافق نهایی 
رسید.

به گزارش ایسنا و به نقل از دیلی میل، داوید دخئا، دروازه بان منچستریونایتد در 
فصل قبل نتوانست مانند گذشته عملکرد خوبی داشته باشد. قرارداد این بازیکن تا 
تابستان ۲۰۲۰ اعتبار دارد و اکنون یونایتد پیشنهاد تمدید قرارداد با دستمزد سالیانه 
۱۳ میلیون پوند بدون مالیات را برای این بازیکن آماده کرده که با موافقت این بازیکن 
مواجه شد تا دخئا در یونایتد ماندنی شود و بیشترین دریافتی را در این تیم داشته 

باشد. 
به این ترتیب گزارش ها مبنی بر تمایل رئال مادرید و یوونتوس برای جذب این 
بازیکن به اتمام رسید و خیال یونایتد برای ماندن این دروازه بان در جمع بازیکنان 

شیاطین سرخ راحت شد.
داوید دخئا در سال ۲۰۱۱ به منچستریونایتد پیوست و با این تیم قهرمانی در لیگ 
برتر، جام حذفی، لیگ اروپا و جام اتحادیه را در کارنامه دارد و ۳۶۰ بار برای این تیم به 

میدان رفته است. اوله گنار سولسشایر با وجود اشتباهات زیاد از سوی دخئا، بارها از این دروازه بان دفاع کرده و اخیرا نیز عنوان کرد 
که دخئا بهترین دروازه بان جهان است و امیدوار است این دروازه بان سال ها در تیمش بماند. 

اتوئو: 

ای کاش مورینیو سرمربی بارسلونا شود
 دروازه بان اسپانیایی پردرآمدترین بازیکن شیاطین سرخ

دخئا در یونایتد ماندنی شد

مدافع تیم ملی امید از شکست ۴ گله این تیم برابر ازبکستان 
ابراز نارضایتی کرد. او معتقد است شاگردان مجیدی روز به روز 
برای رفتن به المپیک بهتر می شوند. محمد آقاجانپور، مدافع تیم 
فوتبال شهر خودرو و تیم ملی امید درباره شرایط این تیم گفت: 
تیم شرایط خوبی داشت اما به علت حضور بازیکنان جدید کمی 
ناهماهنگ بودیم. در دیدار دوستانه برابر ازبکستان می توانستیم 
حتی پیروز شویم اما سه موقعیت خوب ما در نیمه اول گل نشد و 

داور هم یک پنالتی ۱۰۰ درصد را برای ما نگرفت. وی درباره نتایج 
ناامیدکننده تیم ملی با فرهاد مجیدی و کسب دو تساوی و دو باخت 
در دیدارهای دوستانه گفت: من فکر می کنم اگر مربی هم در دیدار 
با ازبکستان روی نیمکت نمی نشست، از ازبکستان ۴ گل نمی 
خوردیم، این تیم پر از بازیکنان لیگ برتری است. من نمی دانم چه 
اتفاقی می افتد اما در مصاحبه هایی دیدم که گفته شد این لیست 
اعزامی به ازبکستان لیست سرمربی نبوده است؛ آیا بهتر از این 

بازیکنان در ررده امید داریم؟ همه بازیکنان لیگ برتری هستند و 
در تیم های شان بازی می کنند. به نظر من این حرف درست نبود. 
مدافع تیم ملی امید درباره امکاناتی که فدراسیون در اختیار او و 
هم تیمی هایش گذاشته است گفت: اهمیت تیم ملی امید برای 
صعود به المپیک کمتر از تیم بزرگسالان نیست. فدراسیون هم تمام 
تلاشش را برای فراهم کردن همه امکانات برای تیم ملی امید انجام 
داده است. دو دیدار دوستانه برابر ازبکستان، استفاده از کمپ 

تیم ملی و توپ هایی بهتر از توپ های لیگ برتری برای مان فراهم 
کردند که جای تقدیر و تشکر دارد. او در پایان درباره پیش بینی اش 
از صعود تیم ملی به المپیک گفت: به هیچ وجه قابل پیش بینی 
نیست. ما دوست داریم صعود کنیم و در این راستا تلاش مان را 
می کنیم اما هم باید هماهنگ تر شویم و هم باید همه اعضا تیم 
بخواهند که این اتفاق بیفتد. این تیم، امید فوتبال این مملکت 

است و باید با حمایت ۱۰۰ درصدی مردم راهی تایلند شود.

مدافع تیم ملی امید: 

مربی هم نداشتیم، نباید 4 گل می خوردیم!
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غلامرضا تاجگردون، رئیس کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس می گوید 
مجلس فعلی دستپخت شورای نگهبان در ردصلاحیت کاندیداهای اصلاح طلب است.
»غلامرضا تاجگردون«؛ مرد شماره یک کمیسیون برنامه و بودجه در دو دوره اخیر 
مجلس، هم خوش رو است، هم صریح الهجه، اگرچه اعتقاد راسخ به ضرورت لابی گری و 
مذاکره با جریان های رقیب دارد و بسیاری نیز او را در دسته »لابی من« های مجس تعریف 
می کنند اما در عین حال بی اعتنا به مبادی نخ نمای محافظه کاری، انتقادات خود را هم 

به اصلاح طلبان و هم به جناح مقابل بیان می کند. 
و  زدیم  نبودن مجلس« حرف  امور  راس  از »در  نماینده اصلاح طلب گچساران  با 
مجلسی که او هم می پذیرد عیارش کم شده است، از تنزل شان نمایندگی گلایه دارد 
و البته مجلس دهم را دستپخت ردصلاحیت های شورای نگهبان می داند. نگاهش 
چندان درگیر تعصبات جزم اندیشانه سیاسی نیست و معتقد است اگر اصولگرایانی 
چون مصباحی مقدم، عبداللهی، توکلی یا نادران در این مجلس حضور داشتند به نفع 

پارلمان بود. 
وقتی بحث لابی گری مطرح می شود می گوید این مجلس »آقا« ندارد. او البته به لابی 
های خاص ابوترابی فرد در مجالس قبلی هم اشاره ای کرد و با خنده گفت:»به قول آقای 

باهنر اگر آقای ابوترابی در واقع کربلا نیز حضور داشتند جنگی آغاز نمی شد.«
او از پشت پرده ائتلاف های پارلمانی هم روایت کرد، از تصمیم اشتباه عارف برای 

کاندیدا شدن در انتخابات هیات رئیسه، از خط قرمزی که علی مطهری بود و ....
مشروح گفتگوی خبرآنلاین با غلامرضا تاجگردون را در ادامه بخوانید؛

برخی چهره های اصولگرا به درد مجلس می خورند
آقای تاجگردون! آیا این مجلس و نمایندگانش عیار و وزنه نمایندگی را دارند؟

ببینید اتفاقی که افتاد این بود که برخی قهر کردند ودر عرصه انتخابات حضور پیدا 
نکردند، برخی دیگر را نیز رد صلاحیت کردند. بنابراین تر و خشک باهم سوختند. ممکن 
است اعضای حقوقدانان و فقهای شورای نگهبان ازاین جمله مکدر شوند اما خب این 
مجلس دستپخت همین رد صلاحیت ها است. مردم نسبت به خیلی از موضوعات 
واکنش نشان می دهند. من در مجلس نهم نیز حضور داشتم. آن مجلس اصولگراتر بود و 
این مجلس میانه روتر است. البته اصلاح طلب نیست. در هر دو دوره نیز رئیس کمیسیون 
برنامه و بودجه بودم. در دوره نهم، اقای احمد توکلی، الیاس نادران، غلامرضا مصباحی 
مقدم و رضا عبداللهی بودند. در این مجلس نیز آقای حاج بابایی، تابش، مصری و محبی 

نیا حضور دارند و به نوعی ترکیبی از اصلاح طلب ها و مستقلین هستند.
فرض کنیم که شورای نگهبان صلاحیت عده ای را تشخیص نمی دهد، مردم که 
نمی توانند همه این موضوعات را در کنار یکدیگر تطبیق دهند. عده ای نیز با یک پیام در 
برابر این اقدام شورای نگهبان موضع می گیرند، مردم با همین سیگنال عده ای دیگری 
از نمایندگان صاحب صلاحیت را رد صلاحیت می کنند. برای نمونه در تهران شما دیدید 
که افرادی نظیر توکلی، نادران و مصباحی مقدم که به درد مجلس می خورند را مردم 
رد صلاحیت کردند. بنابراین رد صلاحیت نمایندگان به درد بخور اصولگرا نتیجه رفتار 
شورای نگهبان در رد صلاحیت اصلاح طلبان بود. این مسیری است که انتخاب کردیم 

که البته معتقدم مسیر بدی است.
یعنی شما می گویید که بجای اینکه هر فردی در لیست اصلاح طلبان قرار 

بگیرند، برخی از افرادی که نام بردید در این لیست جای بگیرند بهتر است؟
نخیر چنین امری ممکن نیست که مثلا اقای الیاس نادران در لیست اصلاح طلبان 

جای بگیرند.
نمره غلامرضا تاجگردون ۱۰۰ نیست!

اما همین مردمی که اشاره کردید معمولا سوار بر موج های سیاسی ایام 
انتخابات می شوند و تصمیم به رأی دادن می گیرند...

بله همینطور است مردم سیگنال هایی را دریافت می کنند و تنها با نگاه سیاسی 
تصمیم می گیرند. ما باید طیف انتخاب  را در برابر مردم افزایش دهیم. معتقدم باید در 
این موضوعات با اعتدال بیشتری عمل کرد. یعنی به همه با یک دید نگاه نکنیم. نمره 
همه که ۱۰۰ نیست؟ کسی نمی تواند بگوید که نمره غلامرضا تاجگردون از هر نظر فنی، 
اقتصادی مالی و اخلاقی ۱۰۰ است. اگر این طور بود که همه امام زمان می شدند. ما 

باید از یک سری از موضوعات بگذریم تا بتوانیم به مملکت سامان دهیم.
آقای تاجگردون! بدون تعارف، شما مجلس دهم را با همه توضیحاتی که 

درباره آن و شرایط شکل گیری اش دادید، »عصاره فضائل ملت« می دانید؟
من نمی خواهم به فردی توهین کنم فقط باید بگویم که مجلس می توانست از این  بهتر 
باشد و ما خود این مسیر را انتخاب کرده ایم. اگر از خیلی ها سوال کنید ناراحت هستند 
که در مجلس حضور دارند، این دلخوری ها البته از افراد نیست بلکه به دلیل فرآیندها 

است. ولی نمی شود جریانی را بازخواست کنیم که چرا این لیست را بستند.
دیگری  راه  رد صلاحیت می شود عملا  تا سوم یک جریان  اول  لیست های  وقتی 
برای از دست نرفتن فرصت ۳۰ کرسی مجلس به جز همین لیست نبود. شاید یکی از 
نکات مثبت قانون اصلاح انتخابات که البته تصویب نشد، موضوع سهمیه بندی برای 
جناح های سیاسی بود. فرض کنید جریان اصولگرا در تهران ۳۰ درصد آرا را دارند اما یک 
نفر را نیز در مجلس ندارند. در دوره قبل نیز اصلاح طلبان همین درصد را داشتند اما یک 
نفر در مجلس نداشتند. ما نیز باید به مانند دیگر نظام های پارلمانی، به این افراد سهمیه 
بدهیم. در این صورت دیگر لازم نبود اصولگرایان و اصلاح طلبان در لیست های یکدیگر 

حضور داشته باشند ولی شورای نگهبان ایراد گرفت و اجازه تصویب این طرح را نداد.
مجلس دهم آقا ندارد

آیا شما مجلس چندقطبی را که در این دوره نیز تا حدی ظهور و بروز یافته است، 
گزینه  مناسبی برای نظام پارلمانی در ایران می دانید؟

اتفاقا در بدو تشکیل این دوره از مجلس من در مصاحبه ای تاکید کردم که مجلس 
کنونی »آقا« ندارد. هنوز سه فراکسیون هم تشکیل نشده بود اما مشخص بود که این 
مجلس آقا ندارد. برخی از بزرگان تصور می کردند یک لیست را که ارائه کرده اند پس 
پیروز شده اند. مثلا لیست امید حدود ۱۸۰ نفر را شامل می شد اما یکی از این افراد آقای 
علی لاریجانی بود، بنابراین مشخص بود که ایشان زیر بلیط آقای محمدرضا عارف قرار 
نمی گیرند. در آن زمان تنها به برد در برابر جناح مقابل فکر شد و اساسا برنامه ای برای 
پس از پایان انتخابات تعیین نشده بود. بنابراین این مجلس تکلیفش از نظر من مشخص 

است.
مجلس چندقطبی کنونی پشتوانه فکری ندارد

اما نکته ای نیز وجود دارد و آن اینکه چندقطبی با تفکر می تواند کارآمد نیز باشد اما 
چند قطبی اتفاقی به هیچ وجه مناسب نیست. و چند قطبی کنونی مجلس نیز از 
پشتوانه فکری بهره نبرده است. برای نمونه در هیئت رئیسه لیست امید من با آقای 
جعفرزاده، نایب رئیس فراکسیون مستقلین تفاوت فکری ندارم یا حتی با آقای کاظم 
جلالی نیز در تفکر اداره کشور تفاوت های فاحشی نداریم. اما ما در دو فراکسیون جدا 
حضور داریم و بعد برای اینکه یک نفر کارپرداز یا عضو هیئت رئیسه مجلس شود حاضر 

هستیم تا کل بازی را بر هم بزنیم که همین کار را نیز انجام دادیم.
من از روز نخست تشکیل مجلس پیشنهادی را مطرح کردم که نظرات مثبت و منفی 
درباره آن ایجاد شد اما آقای عارف و لاریجانی هردو با آن موافقت کردند. ببینید به دلیل 
اینکه بحث اصلی بر سر چینش هیئت رئیسه بود، درواقع اختلافات از همین نقظه آغاز 

شده  بود و دعوایی پیرامون نحوه اداره مملکت یا استراتژی مجلس وجود نداشت.
پس از انتخابات سال سوم مجلس، لاریجانی احساس خطر کرد

به دلایل شکست  نسبت  از سوی چهره های اصلاح طلب مجلس  که  روایت هایی 
انفعال این  به  انتخابات اخیر هئیت رئیسه بیان شده اند همگی  فراکسیون امید در 
فراکسیون و آقای عارف به عنوان لیدر آن اشاره می کنند. با این حال شما از اهرم های 
فشار اصولگرایان تندرو نام بردید که توانستند با توسل به آن  مستقلین را به سوی خود 

متمایل کنند، این اهرم ها از نظر شما چه بودند؟
شاید کسی تاحالا به طور صریح به این مسائل نپرداخته باشد اما باید توجه داشت 
که ما در مجلس دهم چهار انتخابات را برای هیئت رئیسه برگزار کردیم که همگی نیز 
با یکدیگر تفاوت داشته اند. در دور نخست نوعی وزن کشی سیاسی انجام شد. خود 
من در این دوره با وجود اینکه آقای علی لاریجانی را فردی باهوش، توانا و منصف 
می دانم اما به آقای عارف رای دادم. در سال دوم نیز که کسی از امیدی ها کاندیدا 
نشد و آقای لاریجانی رئیس  ماند. سال سوم اتفاق عجیبی افتاد. و جریانات با هدف 
وزن کشی در صحنه انتخابات هیئت رئیسه حضور پیدا کردند. آقای حاج بابایی نیز 
از اصولگرایان ولایی برای رقابت با آقای عارف و لاریجانی وارد میدان شد. بنابراین 
می شد به این دوره به عنوان نوعی وزن کشی سیاسی نگاه کرد و خیلی بحث آن 
نبود که چه کسی پیروز شود. پس از پایان انتخابات آقای عارف آرای بیشتری از دو 
کاندیدای دیگر اخذ کرد و وزن ها همانطور که پیش بینی هم می شد مشخص شد. 
به نظر من فردی که بیشتر از همه متوجه وزن خودش در مجلس شد آقای لاریجانی 
بود. آقای لاریجانی فردی زیرک و سیاستمدار است. در حقیقت اصولگرایان ولایی 
سعی داشتند به او بفهمانند که بدون حمایت آن ها، نمی تواند رئیس مجلس بماند. 
بنابراین وقتی آقای حاج بابایی کنار کشید تعدادی به لاریجانی رای دادند و بدین 

ترتیب او پیروز شد.
امیدی ها لاریجانی را وادار به ائتلاف با ولایی ها کردند

اشتباهی که فراکسیون امید مرتکب شد آن بود که سیگنال دادیم که وزن ما همینقدر 
است و وزن آقای لاریجانی نیز به تنهایی برای ریاست کافی نیست از این رو می تواند برای 
ریاست با اصولگراها وارد ائتلاف شود. بنابراین باید رای سال چهارم با تیزهوشی وارد 

عرصه می شدیم. من یکی از افرادی بودم که اصرار کردم تا آقای عارف کاندیدا نشوند. در 
این دوره زمانی که آقای لاریجانی آقای عارف را در برابر خود دید، شرط پیروزی خود را در 
ائتلاف با اصولگراها می دانست.  او می دانست که ولایی ها حتما به دنبال سهم خواهی 
و معامله خواهند بود. این سهم همان کرسی نائب رئیسی مجلس بود. بنابراین زمانی 
که نام آقای مصری در لیست قرار می گیرد طبیعی است که آقای علی مطهری دیگر 

نمی تواند نایب رئیس بماند.
گفتم خط قرمز فراکسیون امید باید علی مطهری باشد

من در جلسه فراکسیون امید نیز این موضوع را مورد تاکید قرار دادم که خط قرمز 
جریان امید باید علی مطهری باشد. چراکه نگاه جامعه اکنون معطوف به علی مطهری 
است. من به توانایی ایشان نیز کاری ندارم اما باید پذیرفت که ایشان در جامعه مورد توجه 
هستند. بنابراین من گوشزد کردم که اگر علی  مطهری از هیئت رئیسه بازبماند فراکسیون 
امید باید هزینه گرافی را بپردازد تا به جامعه بفهمانیم که چرا نتوانستیم او را در کرسی 
نایب رئیسی حفظ کنیم. پس از انتخابات مشخص شد که آقای عارف به اندازه همان 

سال نخست رای کسب کرده اند.
حذف مطهری از هئیت رئیسه اشتباه استراتژیک اصلاح طلب ها بود

بنابراین ما باید حدس می زدیم که فراکسیون امید اگرچه ۱۸۰ نماینده را در کلام وارد 
مجلس کرد اما در سال سوم با همه توانش هم که ظاهر شد تنها ۱۱۴ رای را کسب کرد، 
دیگر توانایی برای رسیدن به کرسی ریاست را ندارد. بنابراین امید باید به نوعی بازی 
سیاسی تن می داد تا از هزینه های سیاسی کم می کرد. به نظر من حذف علی مطهری 
یک استباه استراتژیک برای اصلاح طلبان بود. آقای لاریجانی نیز از موضع خود و 
حامیانش تصمیم درستی گرفت و نباید انتظار داشت تا او خود را فدای اقداماتی بکند 

که در نتیجه بازنده آن باشد.
به نظر می رسد که آقای عارف خود را در بسیاری موارد بر حق می داند و اصلاح طلبان 
نیز در سال های گذشته سکوت کرده اند و تنها در سال جاری است که انتقادات نسبت 
به اینکه چرا عارف عملکرد لیدری در مجلس نداشته شدت گرفته است. در شورای عالی 
سیاست گذاری نیز وضع بر همین روال است و عملا به دلیل تعارفات باعارف برخی 
در حال جدا شدن از آن هستند. آیا بخشی از تصمیمات اشتباهی که توسط جریان 
اصلاحات چه در مجلس و چه خارج از آن گرفته شد به تعارفات اصلاح طلبان با آقای 

عارف بر نمی گردد که از سال ۹۲ آغاز شده است؟
البته ایشان شاید حق داشته باشد. عارف می گفت من یک اصلاح طلب با تابلوی 
مشخص بودم و شما مرا وادار کردید تا کناره گیری کنم ، بنابراین آقای عارف خود را محق 
تر از آقای روحانی می دانست و خیلی از اطرافیان او نیز دائما این حق را به وی می دهند. 
اینکه ما آقای عارف را برای ریاست جمهوری مناسب بدانیم یا خیر بحث دیگری است اما 

او اگر خود را ذی حق بداند نیز درست است.
عارف اصلا لابی کردن را بلد نیست

به هر حال آقای عارف بابت فداکاری در انتخابات ۹۲، حق خود را به عنوان 
سر لیست و لیدر اصلاح طلبان در مجلس به دست آورد، اما با توجه به تجربه و 
درک شما از مناسبات سیاسی درون مجلس، آیا عارف در این چهارسال در حد و 

اندازه های یک پارلمانتاریست ظاهر شد؟
عارف در کسوت معاون آقای خاتمی و در کارهای اجرایی قطعا موفق تر بودند چراکه 
به روندها و اصول ها آشنایی کامل دارند. اما حضور در مجلس مستلزم دارا بودن چند 
خصیصه است که نمی توان آن ها را در وجود آقای عارف یافت.یکی از آن ها لابی گری 
است که آقای عارف اصلا لابی را بلد نیست چراکه فردی اخلاقی است. اگر در جایی 
لازم باشد تند و تهاجمی با فردی برخورد کند او چنین رفتاری انجام نمی دهد. بنابراین 
شخصیت عارف رفتار پارلمانی آقای عارف را تحت تاثیر قرار می دهد. به نظر من آقای 
عارف از منظر اینکه در سال ۹۲ فداکاری کرد حق داشت در مجلس باشد اما از نظر 
فعالیت در مجلس اولا باید توجه داشت که در این دوره، مجلس آقا نداشت؛ اگرچه حتی 
آقای عارف رئیس فراکسیون امید باشند. آقا به معنای بالا نشستن نیست. من همیشه 
گفته ام که ریاست در مجلس با ریاست بر مجلس متفاوت است. الزامی نیست که برای 

ریاست بالای مجلس بشینید.
اصلاح طلبان و اصولگرایان باید تغییر چهره دهند

آقای تاجگردون! این روزهای مانده تا انتخابات، اصولگرایان در حال کری 
خواندن برای اصلاح طلبان هستند که در انتخابات اسفندماه پیروز خواهند بود، 
از سوی دیگر اصلاح طلبان نیز می گویند حتی اگر مشارکت پایین بیاید یا حتی 
مردم از اصلاح طلبان ناراضی باشند بازهم رای آنها به سبد اصولگرایان نمی 
رود. شما احتمال می دهید که در صورت پایین بودن مشارکت، رای اصولگراها از 

اصلاح طلب ها بیشتر شود؟
البته نیروهای سنتی که دیگر نباید پا به میدان بگذارند و معتقدم که هر دو جناح باید 
تغییر چهره بدهند. یعنی اگر منظور اصولگراها این باشد که لیستی مطرح شود که ۸۰ 
درصد آن از افراد ادوار گذشته باشند، فکر نمی کنم رای لازم را کسب کنند. مردم که 
می دانند اگر این افراد قرار بود اقدامی انجام دهند در طی این سه دهه عملی شده بود. 

اما ممکن است اگر چهره های جدید حضور یابند با گفتمان به روزتر پیروز شوند.
اصولگراها به پیروزی در اسفندماه امید نداشته باشند

چهره های جوان تر اصولگرا که گاها مواضع  تندتری نسبت به اصولگراهای سنتی 
دارند؟

شاید مردم از افراد تندروتر استقبال کنند! )خنده(
امیدوار نباشند که مانند مجلس نهم با یک لیست حضور یابند و پیروز شوند. در مورد 

اصلاح طلب ها نیز این چنین است.

غلامرضا تاجگردون:

مجلس کنونی دستپخت رد صلاحیت ها است
آیا روحانی برای دیدار با ترامپ تحت فشار است؟

شیخ دیپلمات در تنگنا 
روز شنبه ۱۶ شهریور، بهروز کمالوندی، 
سخنگوی سازمان انرژی اتمی ایران، در 
سوم  گام  جزئیات  خبری،  نشست  یک 
کاهش تعهدات هسته ای ایران را به طور 
رسمی اعلام کرد. اروپایی ها با یک هفته 
تاخیر، بیانیه مشترکی صادر و از اقدامات 
نگرانی  ابراز  ایران  هسته ای  جدید 
با  عمیق کردند. امری که ممکن است 
تلاش های پشت پرده فرانسه برای ترتیب 
دیداری میان سران ایران و آمریکا مرتبط 

باشد.
گام سوم کاهش تعهدات، بر خلاف دو گام قبلی، با واکنش سرد اروپا مواجه شد. 
اروپایی ها در ابتدا به طور جداگانه و با لحنی ملایم درباره اقدامات جدید ایران ابراز 
نگرانی کردند و گفتند پایبندی اروپا به برنامه جامع اقدام مشترک )برجام( به پایبندی 

کامل ایران به این توافق بستگی دارد.
در نخستین سالگرد خروج یکجانبه آمریکا از برجام در اواسط اردیبهشت، شورای 
عالی امنیت ملی جمهوری اسلامی ایران در واکنش به بی عملی طرف های باقیمانده 
در توافق هسته ای، فرآیند کاهش تعهدات هسته ای را آغاز کرد. تاکنون سه گام در 
چارچوب این فرآیند برداشته شد. در نخستین گام، ایران از ۳۰۰ کیلوگرم اورانیوم غنی 
شده ۳.۶۷ درصد عبور کرد و در پایان این گام نیز اعلام شد که ایران از این به بعد سقف 
غنی سازی ۳.۶۷ درصد را رعایت نمی کند. گام سوم نیز شامل نصب سانتریفیوژ های 
پیشرفته بود. کمالوندی ضمن اعلام آغاز فرآیند گازدهی به سانتریفیوژ های پیشرفته، 
در ۱۶ شهریور گفته بود: »)سانتریفیوژ( آی آر ۶ قرار بوده در سال ۱۱ برجام گازدهی 
شود که گازدهی آن را شروع کردیم. راه اندازی زنجیره ماشین آی آر ۴ بیست تایی هم 
الان انجام شده است. ماشین های آی آر ۶ را به صورت زنجیره ۲۰ تایی از دیروز گازدهی 
کرده ایم و زنجیره ۳۰ تایی را در برنامه بعدی انجام می دهیم.«  اتحادیه اروپا در واکنش 
به این اقدام ایران ابراز نگرانی کرد. همان زمان، مایا کوچیانچیک، سخنگوی کمیسیون 
اروپا، نیز ضمن تاکید بر نقش آژانس بین المللی انرژی اتمی در نظارت بر برنامه هسته ای 

ایران، اعلام کرد: »تعهد ما به توافق هسته ای به پایبندی کامل ایران بستگی دارد.«
پشت پرده تناقض اروپایی

اروپایی ها به کرات اعلام کرده اند تا زمانی که ایران به برجام کاملا پایبند باشد، آن ها 
هم به این توافق پایبند خواهد بود. آن ها ایران را به نقض برجام متهم می کنند، ولی 
در عین حال، هنوز هم از این توافق حمایت می کنند. حمایتی که ظاهرا هدف از 
آن، نه نجات توافق هسته ای، بلکه »از سرگیری گفتگوها« است. چرا که اروپایی ها و 
آمریکایی ها می دانند و حتی این را به رسانه ها هم گفته اند که بدون انعطاف کاخ سفید 
در زمینه تسهیل فروش نفت ایران، اروپا نمی تواند برجام را به تنهایی از طریق تامین 
منافع اقتصادی ایران نجات دهد. از این رو، در هفته های اخیر، اروپا به رهبری فرانسه، 
تلاش های زیادی برای نزدیک سازی دیدگاه های ایران و آمریکا انجام داد و هنوز هم 
به این تلاش ها ادامه می دهد. هدف عمده تحرکات دیپلماتیک فرانسه، ترتیب دادن 
دیداری میان حسن روحانی و دونالد ترامپ در سازمان ملل در دو هفته آینده است. 
آمریکایی ها از این دیدار استقبال کرده اند، اما ایران هنوز در این باره تصمیم قاطعی 
نگرفته است. روحانی در ابتدا، برای دیدار با ترامپ تلویحا اعلام آمادگی کرد، اما به 
سرعت نظرش را عوض کرد. حال، اروپایی ها احتمالا با هدف تحت فشار قرار دادن 
روحانی در زمینه دیدار با ترامپ، مواضع هسته ای خود در برابر ایران را تشدید کرده اند. 
روز جمعه، سخنگویان وزرای خارجه فرانسه، آلمان و بریتانیا به همراه سخنگوی مسئول 
سیاست خارجی اتحادیه اروپا، در بیانیه مشترکی، ایران را به انجام اقداماتی »مغایر« 
با تعهداتش ذیل برجام متهم کردند و در این خصوص، ابراز »نگرانی عمیق« کردند.  
اروپایی ها از یک طرف می گویند پایبندی شان به برجام به پایبندی کامل ایران به این 
توافق بستگی دارد و از طرف دیگر ایران را به نقض توافق هسته ای متهم می کنند، 
ولی همچنان به حمایت از این توافق ادامه می دهند. این تناقض ظاهری چگونه قابل 
توضیح است؟ گذشته از این، تاخیر یک هفته ای اروپا در صدور بیانیه درباره گام سوم 
ایران چه معنایی دارد؟ در روابط بین الملل، معمولا موضع گیری کشور ها درباره تحولات 
مهم بین المللی به سرعت انجام می گیرد. به ندرت اتفاق می افتد که کشوری یا نهاد 
بین المللی، یک یا چند هفته صبر کند و سپس موضعش را اعلام کند.  یک دلیل تاخیر 
اروپا می تواند این باشد که اروپایی ها منتظر تایید اقدامات جدید ایران توسط آژانس بین 
المللی انرژی اتمی بودند. اما حتی تایید آژانس هم طول نکشید. ایران ۱۶ شهریور گام 
سوم خود را اعلام کرد. دقیقا یک روز بعد، یعنی در ۱۷ شهریور )هشتم سپتامبر( آژانس 
با صدور یک گزارش فوق العاده، نصب سانتریفیوژ های پیشرفته در نطنز را تایید کرد. 
بنابراین، تاخیر یک هفته ای بیانیه مشترک اروپا با مسائل فنی آژانس مربوط نیست و به 

احتمال زیاد، علت سیاسی دارد. اما این علت چیست؟
 فشار اروپا بر روحانی؟

بیانیه مشترک اروپا تصریح می کند که اروپایی ها »معتقدند که تحولات جدید )گام سوم 
ایران( ضرورت تلاش های دیپلماتیک به سوی تنش زدایی و از سرگیری گفتگو را تضعیف 

می کند. گفتگویی که آن ها )اروپایی ها( کاملا از آن حمایت می کنند.«
گفتگو های ایران و اروپا هیچگاه قطع نشد و در ماه های اخیر شدت بیشتری گرفته 
است. تماس های تلفنی روسای جمهور ایران و فرانسه و همچنین سفر های مکرر 
دیپلمات های ایران و فرانسه به کشور های یکدیگر شاهدی بر استمرار این گفتگوهاست. 
بنابراین، لاجرم منظور از عبارت »از سرگیری گفتگو« در بیانیه اروپا، گفتگو های ایران با 
همه طرف های دیگر، از جمله آمریکا، است. در فاصله یک هفته از اعلام گام سوم ایران 
تا صدور بیانیه مشترک اروپا، یک تحول مهم در آمریکا رخ داد که به نوعی با تلاش های 
میانجیگرانه پاریس میان تهران و واشنگتن مرتبط است و آن اخراج جان بولتون، مشاور 
امنیت ملی آمریکا، از کاخ سفید است. بولتون به عنوان سد راه هر گونه تنش زدایی با 
ایران شناخته می شد و اخراج او می تواند اروپایی ها را به امکان تحقق دیدار روحانی و 
ترامپ امیدوار کند. خصوصا که ترامپ از این دیدار استقبال کرده و حتی برای تسهیل 
آن، ایده کاهش تحریم های ایران را بررسی کرده و طبق برخی گزارش ها، بولتون را به 
خاطر مخالفت با همین ایده اخراج کرده است. اما روحانی پس از اعلام آمادگی اولیه 
برای دیدار با ترامپ، به سرعت از موضع خود عقب نشینی کرد. روحانی ابتدا برای دیدار 
با همتای آمریکایی اش اعلام آمادگی کرد و گفت حاضر است برای حل مشکلات با هر 
شخصی دیدار کند. همزمان، ماکرون ابراز امیدواری کرد که دیدار روحانی و ترامپ در 
»هفته های آینده« اتفاق بیافتد. ولی یک روز بعد، روحانی هرگونه تحول مثبت در روابط 
ایران و آمریکا را به رفع تمام تحریم ها مشروط کرد. ماکرون نگران شد و بار دیگر با روحانی 
تماس گرفت. منابع فرانسوی بعد از این تماس اعلام کردند روحانی هنوز هم از مذاکره 
حمایت می کند. فرانسه برای حل مشکلات ایران و آمریکا یک راهکار چندمرحله ای 
پیشنهاد کرده که بر مبنای آن، ایران به پایبندی کامل به توافق هسته ای بازمی گردد و در 
ازای این کار، آمریکا برای ایران معافیت هایی برای فروش نفت صادر می کند. سپس در 
مرحله بعدی، دو طرف به مذاکرات درباره سایر مسائل مورد اختلاف بازمی گردند. ایران 
و آمریکا هنوز به طور رسمی این راهکار را نپذیرفته اند. با این حال، فرانسه همچنان تلاش 

می کند ایران و آمریکا را به پذیرش راهکار مزبور متقاعد کند. 
شاید بتوان گفت روحانی در یک موقعیت سخت گرفتار شده است. از یک طرف 
اروپایی ها به او فشار می آورند که با ترامپ دیدار کند تا مشکلات ناشی از تحریم های 
آزاردهنده کاخ سفید را حل وفصل کند و از طرف دیگر، برخی محافل پرقدرت داخلی، با 
هرگونه دیدار یا مذاکره با دولت دونالد ترامپ مخالفت می کنند. این فشار ها در دو هفته 
آینده، یعنی تا زمان برگزاری نشست سالانه مجمع عمومی سازمان ملل در نیویورک، 
تشدید خواهد شد. اکنون باید منتظر ماند و دید که »شیخ دیپلمات« این بار چگونه 

می تواند مفری از این موقعیت سخت پیدا کند.

سید محمدعلی حسینی:

تنها راه نجات برجام، انجام تعهدات یازده گانه 
اروپا است

سخنگوی پیشین وزارت امور خارجه گفت: تلاش های کنونی فرانسه برای حفظ برجام 
با ابهاماتی مواجه است و با اطمینان می توان گفت که اگر پاریس و سایر پایتخت های 
اروپایی تمرکز اصلی تلاش های خود را بر روی انجام تعهدات یازده گانه و حتی بخشی از 
آن می گذاشتند، به نتایج بهتری دست می یافتند. سید محمدعلی حسینی در ارزیابی 
شرایط امروز برجام پس از اجرای گام سوم و عدم موافقت ایالات متحده با طرح فرانسه 
برای نجات این توافق بین المللی گفت: واقعیت های میدانی نشان داد که تلاش های 
فرانسه و اروپا برای حفظ برجام به هیچ نتیجه مشخصی منتهی نشده است. علت اصلی 
این ناکامی آن است که آنها بجای اینکه پایه اصلی تلاش های خود را بر انجام تعهدات 
یازده گانه خود گذارند، بر اقناع و جلب رضایت رئیس جمهور آمریکا قرار داده اند که هنوز 
بر اعمال فشارهای حداکثری خود و همچنین هدایت تروریسم اقتصادی علیه ملت 
ایران پا می فشارد. بنظر می رسد مادامی که فرانسه و اتحادیه اروپا تغییر اساسی در رویه 
کنونی خود ندهند، نباید به ماندگاری برجام امیدوار باشند. وی در رابطه با اینکه گفته 
می شد اقدامات پاریس با هماهنگی واشنگتن در حال انجام است گفت: هماهنگی 
یا عدم هماهنگی میان طرف های فرانسوی و آمریکایی به سیاست های آن دو کشور 
مربوط می شود که ایران در آن دخالتی ندارد. وی ادامه داد: تلاش های کنونی فرانسه 
با ابهاماتی مواجه است و با اطمینان می توان گفت که اگر پاریس و سایر پایتخت های 
اروپایی تمرکز اصلی تلاش های خود را بر انجام تعهدات یازده گانه و حتی بخشی از آن 
می گذاشتند، به نتایج بهتری دست می یافتند. از سوی دیگر از آنجا که آمریکا به دنبال 
یک سیاست تمامیت خواهانه است با هرگونه پیشنهادی که اندک مغایرتی با این رویکرد 
ظالمانه و غیر قانونی داشته باشد، همراهی نکرده و نخواهد کرد. از این رو تلاش های 
فرانسه تا زمانی که صرفا متکی به طرف آمریکایی باشد به فرجام مطلوبی نخواهد رسید.

 حسین کمالی،دبیرکل حزب کار معتقد است: افرادی که به توسعه و وحدت 
ملی اعتقاد دارد باید تلاش کنند تا رقابت های انتخاباتی به مبارزه براساس 
برنامه ها بدل شود نه بر پایه اتهام پراکنی ها و فضاسازی های مسمومی که مردم 

را در حقیقت فریب می دهد.
یک بار دیگر در آستانه انتخابات مجلس، جریانی که اساسا نان خود را در 
دوقطبی سازی انتخاباتی و اتهام پراکنی می داند، در حال فعال شدن است. 
امری که از همان انتخابات ۸۴ با قرار دادن مرحوم آیت الله هاشمی رفسنجانی 
در برابر محمود احمدی نژاد کلید خورد و تبدیل به رویه ای در هر انتخابات شد و 
تنها از شکلی به شکل دیگری تبدیل شد.یک داستان تکراری که به نظر می رسد 

قرار است در انتخابات اسفندماه ۹۸ هم شاهد تکرار آن باشیم
حسین کمالی، دبیرکل حزب اسلامی کار به خبرآنلاین می گوید که برخی به مسئولین اتهام وارد می کنند تا فضای جامعه و انتخابات آتی 
را وارد یک دو قطبی مخرب کنند تا بتوانند با موج سواری به آمال سیاسی خود دست یابند. او این نکته را هم یادآور می شود که گاهش این 
افراد خواسته یا ناخواسته آب به آسیاب دشمن می ریزند و تا جایی پیش می روند که منافع ملی  را به پای خواسته های حزبی و جناح خود 

ذبح می کنند.
مشروح گفت وگوی با حسین کمالی را در ادامه بخوانید؛

آقای کمالی از سال ۸۴ به بعد و در آستانه هر انتخابات، طیفی با دوقطبی سازی و دوگانه سازی هایی از جنس فقیر - غنی، 
مذاکره - مقاومت و اخیرا اسلام گرا - غیراسلام گرا و انقلابی - غیرانقلابی، تلاش می کنند موج انتخاباتی ایجاد کنند تا شاید از 
این مسیر رأی کسب کنند، معمولا هم طیف های تندرو و افراطی استراتژی دوقطبی سازی را دنبال می کنند، این رویه در چند ماه 
باقیمانده تا انتخابات دوباره درحال دنبال شدن است، شما خطر این نوع رویکرد را در انتخابات فعلی چقدر جدی و آسیب رسان 

به منافع ملی می دانید؟
هر میزان مردم با برنامه های مختلفی روبه رو باشند که به آن ها حق انتخاب بدهد امر ارزشمندی است اما بحث دوقطبی سازی شعاری 
متفاوت است. مثلا شعاری مانند همین موضوع اسلام گرا و غیراسلام گرا مطرح می شود،درحالیکه نوع رابطه هر فرد با خداوند را تنها خود 
خداوند می داند و ما نمی توانم براساس درک ناقص خود تعیین تکلیف کنیم. بنابراین افرادی را که پایبند به انقلاب هستند را نباید وارد این 

جریانات سیاسی کنیم تا بتوانیم با فضاسازی ها و اتهام زنی به جریان مقابل آرای بیشتری در انتخابات کسب کنیم.
دوقطبی سازی ها در ایران بیشتر برای فضاسازی است نه توسعه سیاسی

البته اگر دوقطبی سازی براساس نوعی تفکر سیاسی، اجتماعی و اقتصادی باشد، پشتوانه اندیشه ای و حزبی داشته باشد و جناح دیگر نیز 
تفکر دیگری را مطرح کند، می تواند در جهت توسعه سیاسی باشد و حق انتخاب را برای مردم در نظر می گیرد به نحوی که مردم می توانند 
یکی از روش های مختلفی که در برابر آن ها است را انتخاب کنند و بدان رای بدهند. اما در کشور ما بیشتر این دو قطبی ها بر اساس تفکر و 

برنامه نیست بلکه بیشتر فضاسازی است.
رقابت انتخاباتی باید مبارزه براساس برنامه باشد نه برپایه اتهام پراکنی

بنابراین شما معتقدید که جریاناتی به این نوع دوقطبی سازی ها برای موج سواری سیاسی و انتخاباتی دامن می زنند؟ 
بله این نوع فضاسازی ها اغلب ذیل اهداف جریانات سیاسی برای تسهیل موج سواری ها انجام می شود و اغلب می کوشند تا مردم را به 
سوی خود بکشانند. این گروه های سیاسی نیز پیشتر نشان داده اند که خیلی پایبند به همان شعارهای خود نیز نمانده اند و پس از رسیدن به 
جایگاه موردنظر رفتارهای دیگری از خود بروز داده اند. بنابراین افرادی که به توسعه و وحدت ملی اعتقاد دارند باید تلاش کنند تا رقابت های 

انتخاباتی به مبارزه براساس برنامه ها بدل شود نه بر پایه اتهام پراکنی ها و فضاسازی های مسمومی که مردم را در حقیقت فریب می دهد.
نباید آب  به آسیاب دشمن ریخت

نکته جالب این است که بعد از تحریم های آمریکا علیه سپاه و بعد از آن وزیرخارجه، یک وحدت بین جریانی در کشور علیه 
دشمن خارجی شکل گرفت و آرامشی در فضای سیاست داخلی شاهد بودیم، ولی یکباره برخی با جنجال سازی هایی مثل برهم 
زدن جلسات یا بیان اظهارات تند تلاش می کنند فضای سیاست کشور را به سمت حاشیه بکشانند. پشت پرده تحرکات این طیف 

می تواند ترس از شکست در انتخابات باشد؟اینکه از الان فضا را برای موج سواری انتخاباتی فراهم کنند؟
کشور اکنون در موقعیتی قرار گرفته است که باید همه دست به دست هم دهند و با حفظ و تحکیم همبستگی و وحدت از منافع ملی دفاع 

کنند. افرادی که خواسته و ناخواسته خلاف این روند حرکت می کنند آب در آسیاب دشمن می ریزند.
هر دولت و مجلسی ممکن است کارآمدی ها و ضعف هایی را داشته باشد، این امری طبیعی است. مردم نیز به این موضوع توجه می کنند 

که افرادی را که انتخاب کرده اند تا چه میزان به وعده های خود عمل کرده اند و بر همین اساس تصمیم می گیرند.
برخی برای آمال سیاسی خود منافع ملی را قربانی می کنند

مسائل اجرایی با موضوعات کلان که به منافع ملی مربوط می شوند متفاوت است در رابطه با مسائل اجرایی و چند و چون آن ممکن است 
افراد با یکدیگر اختلاف نظر داشته باشند که الزما بدان معنا نیست که این افراد منافع ملی را نادیده می گیرند. در واقع در کشورهای دیگر نیز 
همین رویه وجود دارد، یعنی جریان ها به منافع ملی پایبند هستند اما در مسائل اجرایی نیز با یکدیگر اختلاف نظر دارند. اینکه برخی افراد 
یا جریانات سیاسی بخواهند در فضای کنونی تمامیت ارضی و منافع ملی را نادیده بگیرند و بکوشند تا در این شرایط با دوقطبی سازی آمال 

سیاسی خود را تامین کنند، امری نکوهیده است.

 یک استاد حقوق و روابط بین المللی تاکید کرد: ما نباید در دامی 
قرار بگیریم که ترامپ را چهره ای صلح طلب و اهل مذاکره و ایران را 

انکارکننده دیپلماسی نشان دهد. 
رسانه ای  نمایش  و  سناریوسازی  اشاره  با  ذاکریان«  »مهدی 
و  ایران  هسته ای  فعالیت های  درخصوص  نتانیاهو«  »بنیامین 
ادعاهای وی در این باره گفت:  نمایش نخست وزیر اسرائیل دارای 
دو بعد داخلی و بین المللی است. او در بعد داخلی، تلاش می کند 
با توجه به نزدیک شدن به ایام انتخابات داخلی و در رقابتی که 
با گروه ها و احزاب اسرائیلی دارد، مسائل و موضوعات امنیتی را 

مطرح کرده و ایران را به عنوان یک تهدید قابل توجه برای اسرائیل برجسته کند تا از این طریق، از مقبولیت و آرای وی کاسته 
نشود.

وی با بیان اینکه نتانیاهو با طرح تهدید امنیتی ایران و ایران ستیزی به دنبال کسب امتیازات بیشتر از جامعه بین المللی است، 
اظهار داشت: البته این کاری است که همه گروه ها و جریان های اسرائیلی کم و بیش انجام می دهند. آنها تلاش می کنند با 

ایران هراسی و مظلوم نمایی اهداف خود را پیش ببرند ولی نتانیاهو بیش از هر کس دیگری اقدام به این عمل کرده است.
تلاش نتانیاهو اثرگذاری بر فعالیت های آژانس نسبت به ایران است

این تحلیلگر مسائل سیاست خارجی با اشاره به همزمانی طرح ادعاهای نتانیاهو با سفر مدیرکل موقت آژانس بین المللی 
انرژی اتمی به تهران تصریح کرد: نتانیاهو با رونمایی از اسناد ادعایی و طرح اتهامات جدید علیه ایران تلاش کرد گزارش های 
متعدد و پی در پی آژانس درباره ایران و پایبندی تهران به برجام را تحت الشعاع قرار دهد و با سندسازی، پایبندی تهران را 

مخدوش و به رویکرد آژانس نسبت به تهران جهت دهد.
ذاکریان ادامه داد: نتانیاهو با طرح ادعاهای خود نسبت به فعالیت های هسته ای ایران همزمان با سفر کرونل فروتا و البته 
همراهی و فضاسازی برخی رسانه های غربی تلاش کرد این سفر را تحت تاثیر قرار داده و بر گزارشی که وی به شورای حکام 

ارائه خواهد داد، اثرگذاری کند.
تعهدات برجامی ایران منطبق با توافق هسته ای است

وی درباره احتمال تاثیرپذیری آژانس از ادعاهای نتانیاهو خاطرنشان کرد: تلاش اسرائیل آن است که بر جهت گیری آژانس 
نسبت به ایران اثر بگذارد. آنها از آمانو راضی نبودند. آنها مدیرکلی می خواهند که تحت نفوذ آمریکا و اسرائیل باشد تا اقدامات 
ایران در عرصه هسته ای و پایبندی به برجام را زیرسوال ببرد در حالی که عمل ایران، براساس اقدام متقابل و واکنشی به 

اقدامات طرف مقابل بوده است.
این استاد حقوق و روابط بین المللی افزود: ادعاهای مطرح شده درخصوص کاهش تعهدات برجامی ایران در شرایطی است 
که اقدام ایران قانونی و منطبق با توافق هسته ای است و طرفی که از آن خارج شده و به دنبال فروپاشی آن است، نمی تواند 

انتظار داشته باشد که ایران یکطرفه به آن پایبند باشد.
هیچ کدام از ادعاهای نتانیاهو مورد پذیرش جامعه جهانی قرار نگرفته است

ذاکریان در مورد احتمال پذیرش ادعاهای اسرائیل ابراز داشت: هیچ کدام از سناریوسازی ها و ادعاهای نتانیاهو تاکنون مورد 
پذیرش جامعه جهانی قرار نگرفته است.  چه در هنگامی که در مجمع عمومی سازمان ملل متحد نخستین نمایش مضحک 
خود درباره ایران را اجرا کرد و آن کاغذ را نشان داد و گفت که ایران تا چند وقت دیگر به بمب اتمی می رسد و چه نمایش 

معروفش درباره تورقوزآباد را اجرا کرد، هیچ کس این نمایش ها را باور نکرد.
وی درباره اخراج جان بولتون از کاخ سفید و تاثیر این مسئله بر فروپاشی »گروه بی« بیان کرد: یک ضلع از مربع تیم بی، 
خیلی قبل تر از اخراج بولتون فروپاشیده بود و کسی آنها را قبول نداشت. نتانیاهو و بولتون افراد محبوبی در عرصه بین المللی 
نیستند و تنها، قدرت زور و قدرت پول موجب قدرت گیری گروه بی شده است وگرنه ادعاهای اعضای گروه بی را کسی باور 

ندارد.
نباید ترامپ چهره ای صلح طلب و اهل مذاکره نشان داده شود

ذاکریان با بیان اینکه من ارزیابی ای از تاثیر سقوط بولتون بر شکست نتانیاهو ندارم، اظهار داشت: نتانیاهو با استفاده از 
حربه مسائل امنیتی و تشدید ایران هراسی و اغراق در مسئله تهدید اسرائیل توانسته در قدرت باقی بماند وگرنه او کار شاخصی 

انجام نداده است.
وی با بیان اینکه آمریکا به دنبال مذاکره با ایران نیست و در صورت توافق هم به تعهداتش پایبند نخواهد بود، تصریح کرد: ما 
نباید در دامی قرار بگیریم که ترامپ را چهره ای صلح طلب و اهل مذاکره و ایران را انکارکننده دیپلماسی نشان دهد. البته ترامپ 
از رژیم ترامپ فرق دارد. ترامپ به دنبال منافع اقتصادی و پیروزی در انتخابات است ولی رژیم ترامپ شامل پمپئو و منوچین 

به دنبال سلطه گری هستند.
این کارشناس ارشد مسائل آمریکا ادامه داد: باید از این شرایط استفاده کرد و مواظب باشیم ترامپ را کدامین طیف 
به چه سمت و سویی هدایت می کند؛ اینکه او را به سمت پمپئو و منوچین هدایت می کنیم یا به سمت منافع ملی ایران 

پیش ببریم.

حسین کمالی:

جریانات دوقطبی ساز، منافع ملی را قربانی آمال سیاسی خود می کنند
مهدی ذاکریان تحلیلگر مسائل سیاست خارجی :

نباید ترامپ چهره ای صلح طلب و اهل مذاکره نشان داده شود



مدیر مخابرات منطقه قم با بیان اینکه امروز شاخص های 
حوزه مخابرات قم سرآمد کشور است گفت: امروز اهمیت 
فناوری اطلاعات بصورت روزافزون در دنیا مورد توجه ویژه 

قرار گرفته است.
و  اطلاعات  فناوری  از  سیداسدا...دهناد  مهندس 
ارتباطات بعنوان عمده ترین محور تحول و توسعه هزاره 
سوم یاد کرد و اظهار داشت: در این عرصه شهر نیز به واسطه 
تحول مفهوم فضای شهری و ظهور زیرساخت نوین فناوری 

اطلاعات و ارتباطات متحول میشود.
اطلاعات  فناوری  به  نگرش  تغییر  اینکه  عنوان  با  وی 
بعنوان ابزار رشد و توسعه کشورها ، جای خود را به فناوری 
اطلاعات به عنوان محور توسعه انسانی داده است گفت: 
درک نقش بنیادین این مهم و سازماندهی مناسب برای 
فعال  حضور  برای  مناسب  تضمینی  آن  کردن  نهادینه 
شدن  جهانی  روند  تسریع  و  جهانی  جامعه  در  مقتدر  و 

محسوب میشود.
ارتباطات)ICT( در  و  فناوری اطلاعات  به نقش  دهناد 
تغییرات برنامه ریزی شهری با تکیه بر ابعاد کالبدی آن 
بر توسعه  برنامه ریزی مبتنی  تاثیر  اشاره و تصریح کرد: 
زیرساختهای اطلاعاتی و ارتباطی در تسهیل روند جهانی 

شدن به موضوعی غیرقابل انکار تبدیل شده است.
مهندس دهناد بررسی معیارها و شاخص های مقایسه 
ای را برای ارزیابی رویکردهای جدید برنامه ریزی شهری 
دانست و تصریح کرد: رویکردهای جدید ارتباطی مبتنی بر 
توسعه زیرساخت های اطلاعاتی و ارتباطی است که توسعه 
نقش فناوری اطلاعات و ارتباطات با افزایش امکان برقراری 
ارتباط از راه دور ضمن تغییر الگوهای فعالیتی ، تغییر در 
الگوهای فضایی و مکانی ، محلی و شهری را فرآهم آورده 

است.
وی با عنوان اینکه مبنای توسعه زیرساخت های اطلاعاتی 
و ارتباطی و فرصتهای ناشی از آن در نتیجه بهر گیری از 
این رویکردها است بیان کرد: این رویکردها تاثیر گذاری بر 

الگوهای فضایی و عملکردهای شهر ما را به همراه داشته و 
امکان پاسخگویی به نیازهای شهری در روند جهانی شدن 

را تسهیل می نماید.
مدیر مخابرات منطقه قم در بخش دیگری از سخنان خود 
با عنوان اینکه امروز شاخصهای حوزه مخابرات قم سرآمد 
کشور است گفت: امروز اهمیت فناوری اطلاعات بصورت 

روزافزون در دنیا مورد توجه ویژه قرار گرفته است.
مهندس دهناد به تبیین علل استفاده از این ظرفیتها 
پرداخت و گفت: سرعت در ارائه خدمات ، کاهش خیره 
اطلاعات  فناوری  مزایای  مهمترین  از  ها  هزینه  کننده 

محسوب میشود.
امروز سیستم مخابرات یک دستگاه 

درون گرا نیست 
فناوری  اهمیت  حاضر  حال  در  اینکه  بر  تاکید  با  وی 
افزون در دنیا مورد توجه ویژه قرار  اطلاعات بصورت روز 
گرفته است گفت: حوزه ارتباطات در زمان کنونی با تمام 

آن  از  قوا  تمام  و  است  نظام  ارکان  همه  خدمت  در  توان 
بهره مند  میشوند.

دهناد با تاکید بر اینکه امروز سیستم مخابرات یک دستگاه 
درون گرا نیست، تصریح کرد: مخابرات در حال حاضر بعوان 
یک سیستم فرابخشی و موتور محرکه تمام بخشها از تامین 
امنیت گرفته تا حوزه های اجتماعی ، سیاسی، اقتصادی، 
اجتماعی و فرهنگی و ... محسوب میشود. مدیر مخابرات 
منطقه قم با تاکید بر اینکه اساسا امروز قدرت کشورها را 
با توسعه یافتگی حوزه ارتباطات می سنجند عنوان کرد: 
گذشت زمان نشان داد ظرفیت استفاده از حوزه فناوری 
اطلاعات سقفی ندارد و امروز همه موشوعات اجتماعی ، 
سیاسی ، فرهنگی ،علمی  و فضای کسب و کار و بانکداری 

و ... بی نیاز از فناوری اطلاعات نیست.
وی خاطر نشان کرد : امروزه صنعت مخابرات یکی از 
صنایع کلیدی کشور است و میتواند موتور محرک بسیاری 

از فناوری های پیشرفته دیگر کشور باشد.

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم :

فاز نخست مترو قم پایان سال ۹۹ 
به بهره برداری می رسد 

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم زمان بهره برداری فاز نخست 
مترو قم از قلعه کامکار تا میدان مطهری را به شرط تأمین اعتبارات و واگن ها 

تا پایان سال ۹۹ دانست. 
محسن بهشتی با اشاره به آخرین وضعیت پروژه مترو قم اظهار داشت: 
چندی قبل معاون فنی سازمان برنامه و بودجه کشور از روند اجرای پروژه 
تخصیص  و  افزایش  برای  مساعدی  قول  که  داشتند  بازدیدی  قم  مترو 

اعتبارات برای اجرای این پروژه داده شد.
وی با بیان اینکه فاز نخست خط اول مترو قم در ۵.۲ کیلومتر در حال 
از قطعه کامکار  این خط  فاز نخست  ابراز کرد:  فعالیت عمرانی است، 
تا میدان مطهری به شرط تأمین اعتبارات و واگن ها تا پایان سال ۹۹ به 

بهره برداری می رسد.
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم با اشاره به تصویب اجرای 
خط دوم مترو قم از شهرک پردیسان اضافه کرد: خط دوم مترو به دلیل 
حذف منوریل از میدان مطهری تا پردیسان، اجرا می شود که توجیه فنی 

بیشتری نسبت به اجرای منوریل در این مسیر دارد.
وی با تأکید بر اینکه خط دوم مترو از بافت پرتراکم جمعیتی شهر عبور 
پرتراکم  بافت  از  کیلومتر  به طول ۱۶.۵  این خط  یادآور شد:  می کند، 
پردیسان، شهرک قدس، شهرک مهدیه، بلوار صدوقی، صفائیه، ارم و باجک 
اجرا می شود. بهشتی آخرین وضعیت اجرای منوریل شهر قم را مورد توجه 
قرار داد و گفت: ۴.۷ کیلومتر اجرای منوریل از انتهای مسیر رودخانه تا 
میدان مطهری مصوبه استان و شورای عالی ترافیک داشته که مقررشده با 

تأمین مالی این مسیر اجرایی شود.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبزشهرداری قم  مطرح کرد

کیفیت آب چاه های قم سدی جدی بر 
سر راه توسعه فضای سبز

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبزشهرداری قم گفت: در تابستان ها 
بعضاً برخی مناطق شهر قم دمای بالای ۵۰ درجه را تجربه می کند و گرمای 
هوا در تابستان، سردی هوا در زمستان و شوری آب از مشکلات حفظ و 
نگهداری فضای سبز شهر قم است که به عنوان معضلی برای فضای سبز 

شهر مطرح می شود.
پیام جوادیان اظهار کرد: کیفیت پایین آب چاه های قم سدی جدی بر سر 
راه توسعه فضای سبز قم محسوب می شود به طوریکه بهترین آب موجود در 
شهر قم EC حدود چهار هزار دارد که به عنوان مثال در تهران این عدد حدود 
هزار است و بدترین آب موجود شهر EC بیش از ۱۴ هزار دارد که حتی 

آبیاری با این آب خاک را تخریب می کند.
راه  سر  بر  جدی  مشکلات  از  یکی  آب  کمبود  اینکه  به  اشاره  با  وی 
توسعه فضای سبز است، ابراز کرد: شهر قم با هیچ یک از شهرهای دیگر 
قابل مقایسه نیست و گرمای شدید این شهر معضلی برای توسعه فضای 
سبز است. مدیر عامل سازمان پارک ها و فضای سبز قم ادامه داد: در 
تابستان ها بعضاً برخی مناطق شهر قم دمای بالای ۵۰ درجه را تجربه 
می کند و گرمای هوا در تابستان، سردی هوا در زمستان و شوری آب از 
مشکلات حفظ و نگهداری فضای سبز شهر قم است که به عنوان معضلی 

برای فضای سبز شهر مطرح می شود.
توسط  قم  شهر  سبز  فضای  درصد   ۹۰ این حال  با  افزود:  جوادیان 
سامانه های نوین آبیاری به صورت قطره ای آبیاری می شوند که عمدتاً از 
آب خام است و باید به نحوی مدیریت شود که مانع از بین رفتن درختان 
از کم آبی باشد. وی با اشاره به اینکه در چهار سال گذشته شاهد توسعه 
۴.۵ مترمربعی فضای سبز شهر قم بودیم، بیان کرد: اگر این طور که در 
این انتقاد مطرح شده بود، باید سرانه کاهش یابد. در خصوص هرس ها هم 
طبق فرآیندها پس از تصمیم گیری در کمیسیون ۷ قانون حفظ و گسترش 

فضای سبز توسط عوامل آموزش دیده صورت می پذیرد.
هیچ  اینکه  بر  تأکید  با  قم  سبز  فضای  و  پارک ها  سازمان  مدیرعامل 
درخواست پاسخ داده نشده ای در سامانه های ارتباط مردمی سازمان و یا 
درخواست هایی که به صورت مکتوب به سازمان ارسال شده وجود ندارد، 
خاطرنشان کرد: دور از انصاف است که در مقابل تلاش های شبانه روزی 
تجربه  و  تحصیلات  دارای  همگی  که  کارشناسان  و  باغبانان  کارگران، 
مرتبط در حوزه فضای سبز، محیط زیست و منابع طبیعی هستند این گونه 
اظهارنظر شود و امور فرهنگی و ارتباطات سازمان به شماره ۳۷۷۰۰۵۳۱ 
داخلی ۶۹۱۰ و سامانه ۱۳۷ مدیریت شهری آماده پاسخگویی به سایر 

سؤالات شهروندان قمی است.

سرپرست سازمان حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم :

خطوط لرزاننده در هشت نقطه بزرگراه 
آیت الله بروجردی اجرا شد

سرپرست سازمان حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم از اجرای خطوط 
لرزاننده )اکستروژن( در هشت نقطه بزرگراه آیت الله بروجردی با هزینه ای 

بالغ بر سه میلیارد ریال خبر داد.
علی نیک با اشاره به اهمیت اجرای خطوط لرزاننده )اکستروژن( در 
بزرگراه آیت الله بروجردی به منظور ایمن سازی و کاهش سوانح و حوادث 
خودروها، اظهار داشت: با توجه به مصوبه شورای عالی ترافیک به  منظور 
جلوگیری از تصادفات ناشی از سرعت غیرمجاز این خطوط در این بزرگراه 

اجرا گردید.
اینکه  بیان  با  قم  ترافیک شهرداری  و  نقل  و  سرپرست سازمان حمل  
مدت زمان اجرای این خطوط لرزاننده در بزرگراه آیت الله بروجردی را سه روز 
اعلام کرد و افزود: این خطوط ظرف مدت سه روز و در هشت نقطه از این 

بزرگراه به مساحت حدود ۱۱۰۰ مترمربع ایجاد شده است.
نیک ادامه داد: این خطوط برابر نظر کارشناسان معاونت حمل  و نقل و 
پلیس راهور قبل از پیچ های خطرناک و در شیب های تند جهت هشدار 
دادن به رانندگان با هزینه ای بالغ بر سه میلیارد ریال به انجام رسیده 

است.
وی با اشاره به اهمیت حفظ جان شهروندان و کاهش تصادفات در 
سطح شهر، تصریح کرد: سازمان حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم 
تمام تلاش خود را برای هرگونه عملیات اجرایی ایمن سازی مسیرها 
به منظور حفظ جان شهروندان و کاهش تصادفات انجام می دهد و تلاش 
خود را جهت جلوگیری از ایجاد صدمات جانی و مالی به شهروندان به 

کار خواهد بست.
سرپرست سازمان حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم حفظ جان مردم و 
جلوگیری از بروز حوادث رانندگی را اولویت سازمان ترافیک شهرداری قم 
دانست و افزود: سازمان با توجه به امکانات موجود تمام تلاش خود را برای 
جلوگیری از سوانح و تصادفات در سطح شهر به کار خواهد گرفت تا منجر به 

افزایش ایمنی شهروندان شود.

مدیرکل ارتباطات و بین الملل شهرداری قم  خبرداد

تشکیل اولین کارگروه تنظیم ارتباطات 
برون سازمانی شهرداری قم

با  اولین جلسه کارگروه تنظیم ارتباطات برون سازمانی شهرداری قم 
حضور مدیران و نمایندگان واحدهای شهرداری برگزار شد.

مهدی کلانترزاده مدیرکل ارتباطات و بین الملل شهرداری قم در ابتدای 
این جلسه بیان داشت: سامان دهی حوزه ارتباطی مناطق و سازمان ها به 
عنوان یکی از دغدغه های شهردار قم در دستور کار اداره کل ارتباطات و 

امور بین الملل قرار گرفته است.
وی موضوع این جلسه را بررسی روابط شهرداری با آموزش و پرورش نام 
برد و ادامه داد: اجرای برنامه های متعدد سازمان ها و مناطق با مدارس 
و مجموعه آموزش و پرورش به صورت پراکنده بوده و نیاز است جهت 
هم افزایی و تسهیل گری، ساماندهی ارتباطات شهرداری با مجموعه های 

هدف با اداره کل ارتباطات و امور بین الملل باشد.
کلانترزاده تصریح کرد: معرفی خدمات و عملکرد شهرداری در برنامه 
های اجرا شده در مدارس مانند اجرای پروژه های عمرانی در شهر، هزینه 
کرد شهرداری در خصوص طرحهای عمرانی و خدماتی، معرفی سامانه 
های ارتباطی مردم با شهرداری ۱۳۷ و  غیره از جمله نقاط مغفول مانده 
می باشد که جایگاه ویژه ای برای تزریق روحیه امید در بین آینده سازان 
این شهر خواهد داشت و می بایست جهت پیشبرد این مهم تدابیری 

اندیشیده شود.

مدیر مخابرات منطقه قم:

 مخابرات قم سرآمد کشور است

کدام گروه سنی بیشترین جمعیت بیکار را دارد؟
بررسی آمارها نشان می دهد که به دلیل افزایش تمایل جوانان به ادامه تحصیل برای یافتن شغل بهتر 
و کشش پایین جذب متقاضیان کار از سوی بازار، سن بیکاران در حال افزایش است. همچنین بررسی 
نتایج طرح آمارگیری نیروی کار در سال ۱۳۹۷ نشان دهنده آن است که نرخ بیکاری در گروه سنی 
۲۵ تا ۲۹ سال، ۱۱ درصد است و دلیل آن پایان تحصیلات تکمیلی و توقع کسب شغل بهتر و متناسب 
با تحصیلات تکمیلی است. همچنین کمترین نرخ بیکاری بلندمدت در میان مردان و زنان در سال 
گذشته مربوط به رده سنی ۳۰ ساله با نرخ ۲.۸ درصد است و دلیل آن نیز علاوه بر افزایش سن، اولویت 
داشتن شغل نسبت به ماهیت آن است..در مجموع بر اساس آخرین آمار، در سال گذشته سهم بیکاران 
۱۵ تا ۲۹ ساله از کل بیکاران کشور ۵۲.۹ درصد و سهم بیکاران با طول مدت بیکاری بلندمدت از کل 

بیکاران در این دوره زمانی ۳۷.۸ درصد بوده است.

ضبط وثیقه ۳۰ میلیارد تومانی متهم پرونده پتروشیمی 
قاضی شعبه سوم دادگاه ویژه رسیدگی به جرایم اخلالگران و مفسدان اقتصادی از ضبط وثیقه ۳۰ 
میلیارد تومانی متهم پرونده پتروشیمی خبر داد. قاضی اسدالله مسعودی مقام در پنجمین جلسه 
دادگاه رسیدگی به اتهامات ۱۷ نفر از اخلال گران عمده در نظام تولیدی کشور از طریق خرید و فروش 
مواد اولیه پتروشیمی در بازار آزاد، افزود: به دلیل اینکه به متهم فرزاد محبوبی آذریان از متهمان این 
پرونده، تاریخ 23 مرداد ماه امسال برای حضور در دادگاه ابلاغ شد اما در دادگاه حاضر نشد، ضمن 
صدور دستور بازداشت وی، فردا صبح برای ضبط وثیقه 30 میلیارد تومانی این متهم به نفع دولت از 
سوی دادستان تهران اقدام می شود.فرزاد محبوبی آذریان به اتهام مشارکت در اخلال به میزان ۳۰۱۷ 

تن و تحصیل منفعت به مبلغ ۲۸۰  هشتاد میلیارد ریال در پرونده جدید پتروشیمی متهم است.

زندان و جریمه در انتظار اربابان اره و تبر
»اره به دست ها«، اگر مجوز نداشته باشند و درختان مردم یا متعلق به شهر را قطع کنند، ممکن است 
تا ۶ ماه در زندان به سر ببرند، جریمه بپردازند و حتی شلاق بخورند. این مجازات قانونی کسانی است 
که اقدام به قطع اشجار دیگران می کنند. هرچند در قانون، این مجازات به صورت واضح پیش بینی 
شده و به گفته محمدمهدی تندگویان عضو سابق شورای شهر تهران و نماینده وقت شورای شهر در 
کمیسیون ماده ۷، پرونده های متعددی در این باره تشکیل و به دادگاه ارجاع شده است، ولی ظاهرا 
حکم محکومیتی برای متهمان صادر نشده بود. اینطور که به نظر می رسد بازداشت عامل قطع درختان 
محله الهیه، جدی ترین پرونده ای است که یک نفر به اتهام قطع درختان شهر، از طرف پلیس بازداشت 

و به دادگاه معرفی شده است.

واکنش کدخدایی به ضبط اموال ایران توسط کانادا
عباسعلی کدخدایی سخنگوی شورای نگهبان، طی مطلبی در صفحه شخصی خود در توئیتر ضبط 
اموال دولتی ایران توسط کانادا را مصداق بارز تروریسم اقتصادی دولتی دانست. متن کامل این مطلب 
به شرح زیر است:تروریسم اقتصادی شیوه ای است که دولت های غربی با سوءاستفاده از ابزار های 
قانونی، منافع و منابع اقتصادی دیگر ملت ها را توقیف و یا مصادره می نمایند، آن هم بدون طی مراحل 
رسیدگی حقوقی منصفانه. ضبط اموال دولتی ایران توسط کانادا مصداق بارز تروریسم اقتصادی 
دولتی است. اقدام کانادا مغایر با اصول شناخته شده حقوق بین الملل از جمله اصل حاکمیت دولت ها 
است. از این پس قوه قضاییه باید وفق قانونِ »صلاحیت دادگستری جمهوری اسلامی ایران برای 

رسیدگی به دعاوی مدنی علیه دولت های خارجی« مصوب ۱۳۹۰ در خصوص کانادا عمل کند.

مقتدی صدر چرا به ایران آمد؟
حسین رویوران، کارشناس مسائل منطقه ای گفت: نوع رابطه صدر با ایران، رابطه وجودی است و قابل 
جداشدن نیست، چون جریان صدر یک جریان شیعی است و قابل جداشدن از ایران شیعی نیست؛ 
همان طور که در برهه ای آقای صدر با هماهنگی رهبری چند سال برای تحصیل به قم می آید. از زمانی 
که پدر مقتدی به همراه دو برادرش ترور شدند، مقتدی که پسر کوچک بود و پدر برنامه ریزی سیاسی 
خاصی روی او نکرده بود، وارد عرصه سیاسی شد و ابتدا ماجراجویی هایی داشت؛ اما اکنون وضعیت 
پایدارتری دارد و استراتژی روشن تری از قبل، پیدا کرده است؛ اما همچنان بلندپروازی های سیاسی 

در ذهن دارد. 

جزئیات پرونده زن خواننده در ابیانه
دادستان نطنز در استان اصفهان گفت: بعد از احضار »نگار معظم« به جرم خوانندگی غیرمجاز در 
روستای ابیانه، نامبرده در نطنز حاضر و دو روز بازداشت شد که بعد از قرار وثیقه آزاد شد. این شخص 
به همراه وکیل خود در جلسه دادگاه حاضر و جرمش مورد رسیدگی قرار گرفت، نهایتا این پرونده 
رسیدگی و زن خواننده به یک سال حبس غیرقطعی محکوم شد، البته این حکم در دادگاه تجدیدنظر 
قابل اعتراض است. با توجه به متواری بودن این خانم، حکم به وکیل نامبرده ابلاغ شد که در صورت 
عدم اعتراض و یا تأیید حبس، حکم اجرایی و در صورت متواری بودن متهم وثیقه سپرده شده طبق 

قانون ضبط خواهد شد. 

رییس فدراسیون دستگیرشده، آزاد شد 
با اعلام رضایت عیسی گل محمدی از رییس فدراسیون بوکس، حسین ثوری آزاد شد.بدنبال اعلام 
شکایت عیسی گل محمدی یکی از مربیان بوکس از حسین ثوری رییس فدراسیون بوکس بدلیل 
توهین و افترا، وی صبح دیروزدر محل فدراسیون توسط ماموران بازداشت و به کلانتری منتقل شد.پس 
از رسانه ای شدن این اتفاق، برخی مسئولان ورزش با عیسی گل محمدی تماس گرفتند و خواهان 
بخشش ثوری شدند که در نهایت با وساطت آن ها، گل محمدی از شکایت خود منصرف شد و از ثوری 

اعلام رضایت کرد.

رئیس سازمان برنامه و بودجه استان قم اعلام کرد

ارسال فهرست محصولات تولیدی قم
 به دستگاه های اجرایی 

رئیس سازمان برنامه و بودجه استان قم گفت: آخرین فهرست محصولات تولیدی استان را به تفکیک 
محصولات مشمول استاندارد و غیرمشمول به کلیه دستگاه های اجرایی استان ارسال کردیم. 

 محمود نوربخش با اشاره به راهبردهای رونق تولید اظهار کرد: توسعه بازار فروش یکی از این راهبردها 
است و در این راستا برنامه عملیاتی استفاده حداکثری از تولیدات داخلی به خصوص تولیدات استان 
در ادارات و پروژه های عمرانی به صورت یک برنامه مستمر در کلیه دستگاه های اجرایی استان قم دنبال 

می شود.
وی ادامه داد: هدف برنامه عملیاتی استفاده حداکثری از تولیدات داخلی، حمایت از تولید ملی 
به خصوص تولید استان قم است و نتایج مدنظر برنامه، ایجاد رونق اقتصادی و بهبود فضای کسب 
و کار و افزایش سرمایه گذاری و اشتغال و کاهش نرخ بیکار در استان است. رئیس سازمان برنامه و 
بودجه استان قم افزود: تکالیف دستگاه های اجرایی در استفاده از تولیدات داخلی مشخص است 
و در این راستا جلسات توجیهی با ذی حسابان سازمان ها برگزار کردیم و لزوم نظارت ذی حسابان بر 
اجرای قوانین در این زمینه تبیین شد. نوربخش با اشاره به ظرفیت بخش تولید استان قم اظهار کرد: 
آخرین فهرست محصولات تولیدی استان را به تفکیک محصولات مشمول استاندارد و غیرمشمول به 
کلیه دستگاه های اجرایی استان ارسال کردیم. وی ادامه داد: به دنبال احصای مشخصات پیمانکاران 
پروژه های بزرگ استان قم و ارسال فهرست آن به سازمان صمت استان برای انجام هماهنگی های لازم 
برای بازدید پیمانکاران و مدیران دستگاه های زیربط از واحدهای صنعتی و تولیدی مربوطه در استان قم 
هستیم. رئیس سازمان برنامه و بودجه استان قم خاطرنشان کرد: گزارش عملکرد دستگاه هایی اجرایی 
استان در موضوع استفاده از کالای ایرانی و استانی باید در پایان سال جاری به کارگروه تسهیل و رفع 

موانع تولید و ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی استان قم ارائه شود.

 مدیر خطوط لوله شرکت خطوط لوله و مخابرات نفت تشریح کرد

جزئیات دلایل ترکیدگی خط لوله نفت در قم 
مدیر خطوط لوله شرکت خطوط لوله و مخابرات نفت منطقه مرکزی اصابت سنگ به شیر صنعتی 
)Valve( را دلیل ترکیدگی لوله نفت دانست و گفت: تمامی نفت نشت یافته در محل حادثه از محل 

نشتی جمع آوری شد و در این زمینه نیز جای هیچ گونه نگرانی وجود ندارد. 
 سیدجعفر علیزاده دربندی با اشاره به حادثه ترکیدگی لوله نفت اظهار داشت: صبح روزشنبه  در 
جریان عملیات تعمیر خط لوله ۱۶ اینچ اهواز – تهران در محدوده استان قم حدفاصل قم - چشمه شور 
حادثه نشتی به دلیل اصابت سنگ به شیر صنعتی )Valve( خط لوله نفت رخ داد که با توجه به موقعیت 

این خط لوله در حاشیه آزادراه قم تهران، خسارت جانی و مالی به همراه نداشت.
وی افزود: بلافاصله پس از وقوع حادثه، تیم های تعمیراتی به سرعت وارد عمل شدند و با حضور در 
محل، نسبت به رفع نشتی خط اقدام کردند که خوشبختانه این حادثه نه تنها خسارت جانی نداشت 

که خسارت مالی آن نیز جزئی بود.
مدیر خط لوله شرکت خطوط لوله و مخابرات نفت ایران، نسبت به آلودگی های نشت نفت در منطقه 
نیز تصریح کرد: با حضور به موقع ماشین های مکش نفت تمامی نفت نشت یافته در محل حادثه از 

محل نشتی جمع آوری شد و در این زمینه نیز جای هیچ گونه نگرانی نیست.

کارشناس هواشناسی قم:

هوای قم طی روزهای آینده گرم تر می شود
 کارشناس هواشناسی استان قم از گرم تر شدن هوای این استان طی روزهای آینده خبر داد و گفت: 

حداکثر دمای هوای قم در روز دوشنبه ۳۷ درجه خواهد بود.
محمدجواد ترابیان اظهار داشت: هوای قم امروز صاف و در برخی ساعات همراه با وزش باد است.

وی گفت: هوای قم در روز دوشنبه نیز صاف تا کمی ابری در برخی ساعات همراه با وزش باد خواهد 
بود. کارشناس هواشناسی استان قم با اشاره به افزایش دمای هوا طی روزهای آینده، افزود: حداقل 
دمای هوای قم در روز یکشنبه ۱۷ درجه و حداکثر دمای هوا ۳۵ درجه و حداقل دمای هوای این استان 

در روز دوشنبه ۱۸ درجه و حداکثر دمای هوا ۳۷ درجه خواهد بود.
وی اظهار داشت: سرعت وزش باد امروز بین ۲۰ تا ۳۵ کیلومتر در ساعت و دوشنبه بین ۳۰ تا ۴۵ 

کیلومتر در ساعت با جهت شرقی خواهد بود.

طرح: محمد علی رجبی
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شهردار قم با بیان اینکه توانسته ایم ۱۲ هزار میلیارد ریال جذب سرمایه گذاری در قم 
داشته باشد، گفت: این مبلغ برای ۲۰ پروژه جذب شده که ۱۲ پروژه آن مربوط به بلوار 

پیامبر اعظم)ص( است.
سید مرتضی سقائیان نژاد با اشاره به اهمیت جذب سرمایه گذاران برای پیشبرد اهداف در 
زمینه های مختلف اظهار داشت: با توجه به رکود موجود جذب سرمایه گذاران برای پیشبرد 

طرح های شهری امری اجتناب ناپذیر است.
وی با بیان اینکه شهرداری قم توانسته است ۱۲ هزار میلیارد ریال، جذب سرمایه گذاری 
در شهر داشته باشد، ابراز کرد: این مبلغ برای ۲۰ پروژه جذب شده است که ۱۲ پروژه آن 

مربوط به بلوار پیامبر اعظم)ص( است.
شهردار قم با تأکید بر ظرفیت بالای بلوار پیامبر اعظم)ص( برای سرمایه گذاری، تصریح 
کرد: این بلوار با طول هفت کیلومتر دو قطب مهم مذهبی قم یعنی حرم مطهر حضرت 
معصومه)س( و مسجد مقدس جمکران را به یکدیگر متصل کرده است که می توان از 

ظرفیت بدنه این بلوار برای سرمایه گذاری استفاده کرد.
وی با اشاره به اجرای طرح های مختلف در بلوار پیامبر اعظم)ص(، یادآور شد: شهرداری 
تسهیلات خوبی برای سرمایه گذاران در بلوار پیامبر اعظم)ص( در نظر گرفته است که 
برای  زمین شهرداری  آورده  از  آن می توانند  و تصویب  ارائه طرح  از  بعد  سرمایه گذاران 

سرمایه گذاری استفاده کنند.
شهردار قم برگزاری همایش فرصت های سرمایه گذاری در استان قم را فرصتی مناسب 
برای جذب سرمایه گذاری دانست و افزود: این همایش آبان ماه برگزار می شود که با توجه 

به پایداری بازار ارز و افزایش رغبت سرمایه گذاران، می توان از این ظرفیت برای جذب 
سرمایه گذاری استفاده کرد.

سقائیان نژاد آخرین وضعیت ساماندهی میدان مطهری را مورد توجه قرار داد و گفت: 
توافقات خوبی با آستانه مقدسه برای ساماندهی این میدان انجام شده است و در حال 

توافق با غرفه داران تره بار در این میدان برای جابه جایی هستیم.

شهردار قم:

۱۲ پروژه سرمایه گذاری در بلوار پیامبر اعظم)ص( اجرا می شود

پلیس راهوراستان قم – فرهنگ ترافیک

خستگی بیش از حد یا خواب آلودگی، 
منشاء بسیاری از 

تصادفات مرگبار است.

پیام آموزشی

 رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: 
صنایع مادر،  تکمیل حلقه های تولید و صنایع با فناوری 
پیشرفته و همچنین کم آب بر اولویت های سرمایه گذاری 

در قم است.
و  قم  های  مزیت  اساس  افزود: بر  سیجانی  محمود   
واحدهای مهم تولید در استان، حلقه های مفقوده زنجیره 
تولید در بخش های مختلف شناسایی و از سرمایه گذاری 
در این زمینه های حمایت و این موجب شده تا سرمایه 
گذاری های جدید در استان در راستای تکمیل زنجیره 

های تولید سوق داده شود.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم با اشاره به 
تدوین سند یکساله حمایت از رونق تولید در این استان، 
گذاری،  سرمایه  حجم  سند،  این  اساس  بر  داد:  ادامه 
تعداد واحدهای جدید، میزان اشتغال زایی در حوزه های 
صنعت،  معدن و تجارت، و همچنین سهم دستگاه های 
مختلف برای دست یابی به این اهداف تعیین شده است.

سیجانی ادامه داد: تکمیل زنجیره های تولید، اتصال 
حلقه های تولیدی موجود استان به یکدیگر، توجه به 
ایجاد صنایع مادر، حمایت از واحدهای تولیدی دانش 
بنیان و دارای فناوری های پیشرفته، بازسازی و نوسازی 

صنایع موجود، به روز رسانی تجهیزات، توسعه واحدهای 
فعال موجود همچنین پیداکردن بازارهای صادراتی برای 
تولیدات استان از جمله اولویت های مهم این سازمان 

است.
وی،  ورود صنایع مادر به استان را موجب ایجاد اشتغال 
فراوان در صنایع پایین دستی دانست و اظهار داشت: 
از سرمایه گذاری در صنایع مادر از جمله صنایع لوازم 
خانگی، خودروسازی و صنایع فولادی که آب بر نباشد،  در 

استان به صورت جدی حمایت میشود.
سیجانی با بیان اینکه از سرمایه گذاری در بخش نبرد 
صنعت فولاد به دلیل آب بر نبودن و نداشتن آلایندگی در 
این استان حمایت می شود ادامه داد: حمایت از صنایع 
نبرد مانند کارخانه فولاد غرب آسیا که  فولاد در بخش 
تولیدات آن مواداولیه سایر صنایع استان است به صورت 

جدی مورد تاکید است.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم با اشاره به 
تلاش برای ورود صنعت خودرو سازی برندهای مختلف در 
استان، افزود: با وجود اینکه پیگیری ها و تفاهم نامه های 
خوبی با برندهای معتبر خودروسازی دنیا برای سرمایه 
گذاری در قم صورت گرفته بود ولی با شروع تحریم ها این 

پیگیری ها به نتیجه نرسید.
و  متوسط  و  کوچک  صنایع  بر  تمرکز  بر  تاکید  با  وی 
صنایع کم آب بر و غیرآلاینده، اظهار داشت: در کنار حفظ 
اشتغال واحدهای تولید موجود، ایجاد واحدهای تولیدی 

و صنعتی جدید در دستور کار قرار دارد.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم به روز کردن 
آمار واحدهای موجود در استان را از دیگر اقدام های این 
سازمان دانست و ادامه داد: مجوزهای اولیه در استان که 
هیچ اقدامی برای اجرایی کردن آن انجام نشده در حال 
بررسی و تعیین تکلیف هستند تا آمار واحدهای تولیدی 

استان به روز و واقعی شود.
سیجانی گفت: در راستای تعیین تکلیف مجوزهای اولیه 
صادر شده از ابتدای امسال تا کنون علاوه بر ابطال ۴۸ 
مجوز،  ۳۵ پروانه جدید فعالیت در استان صادر شده است.
باطل  صنعتی  واحدهای  مجوز  اینکه  بر  تاکید  با  وی 
شده مربوط به واحدهای تعطیل بوده است، افزود: تعیین 
تکلیف مجوزهای واحدهای صنعتی تعطیل برای کمک به 
احیای آنها است چرا که لغو مجوز آنها زمینه برای جایگزین 
کردن سرمایه گذاری جدید را فراهم می کند که این کار 

موجب فعال شدن واحدهای غیرفعال استان می شود.

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم :

تکمیل حلقه های تولید اولویت سرمایه گذاری در قم است

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم گفت: باید ارتباط بین واحدهای تولیدی 
استان قم تقویت شود، گاهی تولیدکنندگان استان از توانمندی یکدیگر بی خبر هستند.

 مهرداد غضنفری با اشاره به وظیفه دستگاه های اجرایی در زمینه رونق تولید اظهار کرد: باید 
این دستگاه ها به دنبال استفاده از کالاهای داخلی و تولیدات استان باشند، البته تولیدکنندگان 
قمی نیز باید کالاهای با کیفیت را تولید کنند. وی ادامه داد: باید ارتباط بین واحدهای تولیدی 
استان قم تقویت شود، گاهی تولیدکنندگان استان از توانمندی یکدیگر بی خبر هستند. 
معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم افزود: در بحث رونق تولید، همه ارکان نظام در 

فرهنگ سازی نقش دارند و مجریان این برنامه فراتر از دولت هستند و این موضوعات باید در 
شورای فرهنگ عمومی مطرح شود تا بدانیم که دستگاه های فرهنگی چه کاری در زمینه رونق 
تولید کردند. غضنفری تولیدکننده را بهترین مبلغ برای تولید داخلی دانست و تصریح کرد: 
تولیدکننده با تولید مطلوب و مصرف کننده با تعصب بر تولید داخلی در رونق تولید وظیفه 
دارند، باید تکلیف های دستگاه های مختلف در این زمینه مشخص شود، بازاریابی وظیفه بخش 
خصوصی است. وی خاطرنشان کرد: صدا و سیمای قم آماده همکاری در زمینه تبلیغات در 

خصوص رونق تولید با بخش تولید است، نیاز به تامین محتوا در این زمینه وجود دارد.

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم  تاکید کرد

لزوم تقویت ارتباط بین واحدهای تولیدی در استان قم


